
Kronika obce Bolatice 

 

Tato kniha je čtvrtým dílem obecní kroniky obce Bolatice a čítá 196 očíslovaných stran. Obsahuje roky 1965 

a 1966.  

Bolatice 10. března 1966  

Leo Engliš, kronikář. Předseda MNV Ďurkač Josef.  



1,2) 

1965 

Začínám psát další listy v této knize. Zatím ten čas letí a člověk to sotva vnímá. Nějak divně je přitom 

člověku. Vedle nás lidí sice starších, ale s mladým srdcem jak si to o sobě myslíme, vyrůstá mladá, bouřlivá 

generace, která nemá respekt před vyumělkovaným postojem a rádcovstvím starší generace, ale která chce 

sama si vytvořit svět, svůj názor a postoj, která chce tvořivě a přitom po svém se spoluúčastnit na budování 

světa. Mezitím jsme si již časem poopravili své falešné, mnohdy naivní názory na život. Že to bylo nutné a 

nanejvýš žádané potvrzuje denní život a puls města, který roky rozdělen, začíná nacházet cestu k sobě a 

hledá, váží i srovnává. 

 

A tak v tom pro i proti, v tom očistném pohledu na svět si začínáme uvědomovat, že přes nedostatky a místy 

i očividné zaostávání, je u nás pěkně a že se v tom koutu naší země nechá žít. Vlast má jen každý člověk 

jedinou. I když nám to někdo tvrdí jinak, nemá pravdu. To by si v prvé řadě měli uvědomit ti, kteří vidí ve 

vlastní zemi jen stíny a cizímu pochlebují. A jsme toho dnes svědky! Přijíždějí k nám návštěvy a mnohý pro 

pohled na auto zapomíná, že je to jen lesklá náplast jeho majitele na bolestivé místo v srdci, kde sídlí strach, 

smutek a stesk po rodném kousku naší země. Po rodném kousku, který kdysi opustil a jenž miluje, i když to 

nepřizná! Hodnotíme klady i zápory našeho života a přitom víme, že tak sladce nevoní žádné lípy a lesy jako 

právě ty naše! Víme, že krásy letního, nebo i zimního večera nikde tak nevychutnáme, jako právě v tom 

našem krásném kraji, v naší obci. 



3,4) 

A věřte mi, není to fráze. Nepíši tyto listy s barevnými brýlemi, ale tak jak ten život vidím a vnímám. A co ty 

krásné, tiché letní noci, kdy milenci si v náručí slibují lásku, štěstí a věrnost. Snad tyto sladké a vzácné chvíle 

právě u nás tak zapůsobí. Tiše na pohled, avšak s bouřlivým suchem pod svými střechami žije naše obec. 

Den ze dne se mění a je krásnější. Je to tak, my to snad ani nevnímáme. Ale potvrzují nám to návštěvy, které 

po letech se přicházejí podívat do svého rodného hnízda. Co lásky, bolu, smíchu, ale i pláče již zažily tvoje 

ulice. Ty tam jsou stopy války. Nová vesnice žije, raduje se, miluje a tvoří! Obce Bolatice se pořádně rozrůstá. 

Kdo tu byl posledně před dvaceti lety, zůstává stát a hledá místa svého dětství. A jsou lidé šťastní? Těžko 

hledám odpověď na tuto otázku. Čím více člověk má, tím více ještě vyžaduje. Nějak se mi zdá, že se rychle 

plní přání našich lidí. Ale, žel bohu, nejsou přitom šťastnější. V té každodenní honbě za vším, co život dělá 

životem, snad nějak ztrácíme čas si uvědomit, že život není jen dům, auto a zařízení, ale že k životu patří i 

dobré slovo, úsměv, spokojenost v rodinném kruhu a v neposlední míře i zdraví. Patří k němu i kniha, 

návštěva divadla, výlet a nevím co ještě. A jsou ještě mezi námi lidé, kteří od svého mládí nebyli mimo svou 

obec, když nepočítám v to cestu do Hrabyně u příležitosti svátku Panny Marie 15. srpna. Co pak jim chceš 

vykládat o světě a o tom, co se v něm děje. Nepochopí tě. Je málo těchto lidí, ale jsou mezi námi. Závist snad 

není ten správný výraz pro stav, kterému podléhají naši občané. Ale přesto hlodá červík v lidském nitru, když 

spatří, že jeho soused má auto a že má zkrátka štěstí! 

 

 

5) 

Závist je nectnost a nedá lidem klidu. Tak se klepaří, pomlouvá, ale i spoří, aby co nejdřív byl soused dohnán. 

V neděli pak svorně kráčí starší generace s kancionálem pod paží ke kostelu, aby se zbavila svých hříchů, 

alespoň na tu hodinu bohoslužby! Po nich zase hněv a hřích zatemňuje mysl a ďábel nesvárů zasívá své 

sémě! Tak to tu chodilo, chodí, ale začíná se měnit. Mladí lidé již nějak netíhnou na tom mamonu, který kazil 

jejich obec, dědy a pradědy. I ten kostel již netáhne! Mládí si nedělá ani žádné problémy do budoucna. Mají 

totiž ten život nějak uspořádanější, nežli měli otcové. 



Hlavně však, mládí se má o koho opřít. Myslím si, že snad nikde na světě se tolik nedrží na děti, jako právě u 

nás. Je v tom kus logiky. Stará generace opravdu prožívala těžké mládí. To chce uspořit mladým, svým vnuků 

a všem, které pod svá domácí křídla opatruje a chrání. Mluvil jsem s mnoha lidmi, a i když nežijí v žádném 

přepychu, mnozí, ba většina z nich je spokojena. „Kéž by dal Pán Bůh zdraví a mír“, to je odpověď a i příslib. 

 

6, 7) 

Příslib příchodu lepších časů pro tento kdysi tak nešťastný kraj. Leží v tom i kus tragiky, že právě ta strana, 

která vyřešila všechny tíživé problémy starého okresu Hlučín a jeho lidu, nemá od tohoto lidu takovou 

podporu, jak by si zasluhovala. Je malá členská základna ve stranických organizacích a lidé říkají „ach dejte 

pokoj s politikou, byl jsem zavřen kdysi, neb platil jsem pokutu a chci mít pokoj“. Přesto však neztrácím 

důvěru a věřím v lepší časy. 

 

Má důvěra a naděje čerpá pevnou víru právě z našich mladých lidí, kteří i když toho času apolitičtí, již nejsou 

ve svém nitru tak rozháraní jako jejich otcové. Otázka vlasti je jasná a vyřešená. Teď jde o něco jiného. 

Přicházím do vesničky od nádraží, které je dávno již opraveno. Jen škoda, že jeho pevná křižanovská cihla 

vzala za své. Je totiž na ní fasáda. Přejdeš koleje a jdeš pěknou asfaltovou silnicí lemovanou starými stromy k 

vesnici. Pár kroků a první část obce začíná. A ta jména? Kretek, Hrubý, Bělák, Vinárek, Engliš, Moravec, 

Blokeš, Jiřík, Michalík ti říkají, že jejich majitelé jsou naši, i když propaganda v minulosti se pokoušela 

namluvit pravý opak. Tato část domků byla postavena za I. republiky a za okupace. Po osvobození je zde 

postaveno celkem 7 domů. 

 

Asfaltová cesta utrpěla v této zimě značné škody. Není dosud opravena. Přicházíš do vesnice, kde jedna 

cesta odbočuje do Padol. Padoly jsou stará vesnická část a po osvobození byly některé domky opraveny. 

Novostaveb zde stojí celkem 6. Také cesta přes Padoly je ve velmi špatném stavu a má se opravit. Přicházíš 

na Cihelnu; zde je velká část domů opravena. Na křižovatce jsme u závodu Juta, který zaměstnává přes 200 

osob. Hned vedle je zámek z r. 1723, na němž byla letos částečně opravena čelní fasáda a schodiště. V 

zámku je umístěn MNV, pošta, školka, knihovna a obřadní a zasedací sál. Směrem na Kouty po ulici Opavské 

přicházíme do nově postavené části obce. Také část ohraničena ulicí Sokolovskou a Padoly – Kříž je úplně 

nově postavena V této části se prováděla v posledních letech klaná výstavba obce na pozemcích MNV. Ulice 

Hlučínská má jen málo novostaveb. Převážně však byly domky po její délce rekonstruovány. 



8) 

Na jejím jihozápadním konci je umístěna výstavba JZD a to dva kravíny a stodola. Obcházíme starý románský 

kostelík a vracíme se zpět po ulici Svobody ke kostelu. Ulice Svobody je ve špatném stavu, je to cesta z r. 

1912 a má být také opravena. Na této ulici jsou převážně soustředěné statky. Domy jsou povětšině 

rekonstruovány a jen ve východní části na ulici Luční byly postaveny nové rodinné domky a objekty nové 

školy. Míjíme hospodu u Dudů, kde je kino a pak pomník obětí 1. svět. války, pamětní deska obětem II. 

svět.války a místní kostel, jehož pěkné schodiště dovede na hřbitov s památníkem padlým čsl. tankistům. 

 

9) 

Ulice Svobody končí na křižovatce ulice Opavské – Ratibořské a Padol. Převážná část domků je obnovena. Na 

západní část Hlučínské ulice navazuje cesta ke Křeménkám, kde hájenka již t. č. není obydlena. Jedná se o 

část lesa ve výměře přes 20 ha. Zajímavý je i pohled do dvora zámku, kde je sýpka, holič, mlékárna a obecní 

dům. Ulice Ratibořská má odbočky a to ulici Lesní, Polní, Luční. Konec vesnice na Ratibořské ulici je nově 

zastavěn. Po této cestě se dostaneme po 20 minutách chůze na osadu Borová, která čítá přes 600 obyvatel. 

Osada je po válce změněna k nepoznání. Veškeré domky jsou obnoveny, mnoho nových bylo postaveno. 

Osada má dobrou asfaltovou cestu, nový obchod, hospodu a školu. 

 



10)  

Stará část obce byla vybudována podél ulic Svobody, Hlučínská, Opavská a Nádražní. Na ně pak navazovala 

výstavba pozdější a konečně největší výstavba pak po roce 1945. 

 

V místě žije původní obyvatelstvo. V posledních letech pak sňatky přicházejí do vesnice noví občané ze všech 

koutů naší vlasti, což je k prospěchu věci. 

 

V místě máme nejčastěji tato jména: (příjmení) Theuer, Teuer, Sněhota, Balarin, Fus, Kolarčík, Řehánek, 

Breuer, Rataj, Balák, Šoltys, Herudek, Kretek, Liška, Gvoždík, Pašek, Hluchník, Mrkva, Kurka, Slivka, Michalík. 

Uvedu ještě i další: Dembek, Duxa, Jurečka, Kozelek, Nevřela, Kocián, Kramář, Jurášek, Slaný, Fojtík, Mušálek, 

Návrat, Vodák, Harazim, Jiřík, Komárek a další. Cizí jména: Feilhauer, Reichel, Effenberger, Solich. U jmen 

převládají klasická jména jako Josef, Adolf, Emil, Osvald, Jan, Hubert, Karel, Gustav, Viktor, Bedřich, Jiří, 

František, Teodor, Rudolf, Alois, Anna, Marie, Klára, Františka, Berta, Lucie, Emilie, Antonie; u generace 

narozené v okupaci se setkáváme se jmény: Siegfried, Horst, Kurt, Gottfried a p. V poslední době již nejsou 

řídká jména jako Václav, Libuše, Mojmír a p. 

 

11) 

Až na nepatrné výjimky je obyvatelstvo české národnosti a hlavně v poslední době, i když to nijak zvláště 

nevnímáme, se upevňuje uvědomovací proces. Mladá generace se orientuje na naši republiku a nezná 

problémy znárodňování let první republiky. Je pochopitelné, že problémů je v místě více než dost. Vznikají z 

prolínání názorů staré a starší generace, která byla až na malé výjimky z důvodů existenčních orientována na 

Německo. Ostří problémů jsou však již otupeny. Najdou se ještě tu a tam lidé, kteří by znovu chtěli uměle 

vykonstruovat staroznámý „hlučínský problém“. Sociální kořeny minulosti jsou odstraněny, takže není zde 

více živné půdy pro vznik třenic, jak jsme je poznali v minulosti. Veškeré obyvatelstvo je zaměstnáno. Jen 

málo žen je mimo zaměstnání. To se projevuje zvýšenou životní úrovní obyvatel. Domácnosti jsou čisté a 

povětšinou moderně vybavené. V módě zde není žádného rozdílu s městem. 

 

12) 

Občané jsou dobře vyživení; hlavně to vidíš na dětech. 

Obec Bolatice čítá k 31. 12. 1965: 

Celkem obyvatel   3 352 

z toho na osadě Borová  636 

Z celkového počtu je mužů  1 579 

Z celkového počtu je žen  1 773  

Mládeže do 18 let   1 221 

Počet zaměstnaných osob  1 537 



V tomto roce se narodilo 58 dětí, z toho 30 děvčat a 28 chlapců. Zemřelo celkem 25 osob. Do konce roku 

bylo uzavřeno na MNV 26 sňatků. Důchodců máme v místě 419. 

 

V místě máme tyto orgány: místní národní výbor, poštu, obvodní zdravotní středisko, správu polesí 

(hájenství), matriční úřad, farní úřad, pobočku státní spořitelny. 

 

Obec Bolatice je zařazena jako středisková obec s tím, že se v ní bude soustřeďovat perspektivní výstavba. 

Spojení obce s okolím je velmi dobré, jednak dráhou a dále autobusy, které odvážejí převážnou část obyvatel 

do zaměstnání do Dolního Benešova – Ostravy a p. 

 

13) 

Těchto několik kusých čísel a úvah má doplnit obraz obce, jak jsem ho zachytil v minulých letech. Vesnice žije 

prudkým životem, který hodnověrně zachytit pro příští generace je obzvláště těžké. Každý člověk má svůj 

názor a hledat zde společného jmenovatele je skoro nemožné. Přesto však je nutno říci, že přes některé rysy 

sobectví a lásky k majetku došlo k velkým změnám v myšlení lidí. A o to tu jde. Život se zde s lidmi v 

minulosti nemazlil, lidé zatvrdli, ale pozvolna roztává ledový krunýř nezájmu a rodí se nové vztahy. Rodí se 

těžko, ale o to jsou krásnější a teplejší. Je zde ještě mnoho předsudků, ať již náboženských, nebo politických 

a někdy i osobních. Na vesnici ale nic neutajíš. Každé dobro, ale i zlo je veřejně známo a je k němu 

zaujímáno i stanovisko. Vesnice zná dobře každého občana a podle toho, kdo se za věc postaví, je tato i 

přijímána. Vesnice si také pomáhá a to je jeden z dobrých rysů našich občanů. To se projevilo hlavně v 

průběhu veliké bytové výstavby a i v případech nezaviněné nouze. Když jsem ke konci roku procházel naší 

vesnicí, byl jsem spokojen. Je půvabná, je milá – je zkrátka naše! 

 

14) 

 



Fotografie představuje větší část katastru obce. Červeně označená místa představují soustředěnou zástavbu 

obce novostavbami rodinných domků v posledních letech. Pro orientaci uvedu jména cest v obci: křižovatka 

hlavních cest Bolatice – Dolní Benešov, Kouty – Chuchelná. Od severu Nádražní ulice, za křižovatkou 

Hlučínská ulice. 

 

15) 

Souběžně s Hlučínskou leží ulice Svobody, mezi nimi ulice Příkopní. Od Koutů až po křižovatku Padoly – ulice 

Svobody běží ulice Opavská, na kterou navazuje ulice Ratibořská. Na ulici Svobody navazují Padoly. Z ulice 

Ratibořské odbočuji směrem severním ulice Lesní a Polní, směrem jižním ulice Luční. Rovnoběžně s ulicí 

Opavskou běží ulice Sokolovská, Hornická a 1. Máje a to severně této, jižně běží s Opavskou cesta 

Družstevní. Spojnice Padol a Opavská je ulice Souběžná. Jiné označení v místě není. Osada Borová je bez 

označení ulic. Snímek ukazuje hospodu na Ratibořské ul., s přilehlou výstavbou posledních let. 

 

 



16) 

Obec Bolatice čítá 538 zděných domků, dále 6 nouzových domků. Osada Borová čítá 133 zděných domků, 

dále 7 nouzových. Celkem je v obci celkem 684 domů. V místě je přes 1 100 domácnosti. Obec má ještě další 

a velké možnosti rozvoje. Občané však nemají zájem na družstevní výstavbě, což je jednak poškozuje a dále 

odnímá velké plochy zemědělské půdy. Průzkum provedený v tomto směru rovněž není uspokojivý.  

 

Pohled na Ratibořskou ulici s odbočkami Lesní a Polní a Luční ulice. Převážná část domků je obnovena, další 

jsou novostavby. 

 

 

17) 

Mezinárodní přehled.  

Rok 1965 byl rokem zvýšeného mezinárodního napětí. Temné mraky na nebi mezinárodní spolupráce nějak 

zlověstně přelétají. Mír byl uchován. Řada problémů ve světě však dodnes vyřešena není, v dohledné době 

bude asi těžko vyřešena.  

 

V lednu byla obnovena II. část jednání OSN tj. XIX. zasedání Valného shromáždění, nedochází ke shodě pro 

obstrukční činnost USA pro nezákonné financování operací vojsk OSN. 

2 

0. ledna byl zvolen nový president USA a složil přísahu. Je jím Johnson.  

 

24. ledna zemřel ve věku 91 let britský státník Winston Churchill. 

 

5. února cestou do Vietnamu se zastavila sovětská vládní delegace v Pekingu, kde jednala s  

Mao-Ce-Tungem a dalšími. 



18. února vyhlášená nezávislost Gambie, poslední to britské kolonie v západní Africe. 

 

24. února navštívil předseda vlády W. Culbricht SAR, v důsledku čehož zastavila NSR pomoc Egyptu. 

 

1. března se sešli představitelé 18 komunistických stran v Moskvě k jednání o mezinárodním dělnickém 

hnutí. Čína, Albánie a další se nezúčastnili. 

 

20, 21) 

19. září zvítězila ve volbách do západoněmeckého sněmu Křesťansko – demokratická strana (CDU), která 

dosáhla 44% hlasů. Sociální demokraté získali 38% hlasů. Novou vládu vytvořil kancléř Erbard. Politika NSR 

se ubírá starým směrem. 

 

20. září schválila rada bezpečnosti OSN resoluci, požadující zastavení indicko-pákistánského konfliktu. 

 

21. září bylo v New Yorku zahájeno XX. jubilejní zasedání OSN- Valného shromáždění. 

 

30. září provedla skupina indonéských důstojníků pod vedením pplk. Untunga vojenský puč, který měl za 

následek pronásledování komunistů v zemi. Ke konci roku již bylo zavražděno přes 130 000. Komunistická 

strana Indonésie byla zakázána. 

 

13. října rozpustil konžský president vládu Tshombého. Tím vyvrcholil mocenský boj mezi klikami v Kongu.  

 

25. listopadu však provedla armáda převrat, president Kasavuba byl zatčen a presidentem se stal generál 

Mobutu.  

 

15. října byla udělena sov. spisovateli Šolochovovi Nobelova cena za literaturu 

 

Za fyziku získal cenu Japonec Šiničiro Tomonaga a Julian Schwinger a Richard Feynman z USA. Za chemii R. B. 

Woodward z USA. 

 

Za lékařství: Francois Jacob, André Lwoff, a Jaques Monod – všichni Francie. Cena za mír byla přiznána fondu 

OSN za pomoc dětem. 

 

11. listopadu vyhlásila rasistická bělošská vláda J. Smitha v jižní Rhodesii nezávislost země. Africké země 

vyhlásily této vládě hospodářské sankce, jichž se účastní i V. Británie. 



17. listopadu odmítlo Valné shromáždění OSN přiznat zákonná práva Čínské lidové republice v OSN. Počet 

hlasů pro i proti dosáhl poprvé v dějinách rovnosti hlasů 47 : 47! 

 

29. listopadu schválilo VS OSN návrh resoluce o svolání světové konference o odzbrojení za účasti všech 

států s termínem konání nejpozději v r. 1967. V tentýž den navštívil ministr zahraničí V. Británie M. Steward 

SSSR. Bylo jednáno o zlepšení vzájemných vztahů. 

 

3. prosince se konala v Addis Abebě schůze rady ministrů zahraničních věcí Organizace africké jednoty, která 

jednala o poválečném postupu afrických států vůči Rhodesii. 

 

5. prosince došlo k volbám prezidenta Francie. V prvním kole nedostal de Gaulle potřebný počet hlasů. 

 

22) 

Pro generála de Gaulle hlasovalo 44,6% voličů, pro společného kandidáta levice Milberauda 31,7%. Ve 

druhém kole, t. j. 19. prosince byl pak de Gaulle zvolen. 

 

Raketová soutěž Východ – Západ. 

I v tomto roce dochází v soutěži obou raketových velmocí k významným úspěchům. Fantastický úspěch 

Američanů s televizními snímky Marsu pořízených z desítek milionů km jasně ukazuje, kam až lidstvo 

dospěje, vzdá-li se politiky zbrojení. 

 

18. března zaznamenáváme let sovětské kosmické lodi Voschod 2 s kosmonauty Běljajevem a Leonovem. 

Leonov jako první člověk vystoupil v kosmickém prostoru a pobyl 20 minut mimo loď. 

 

4. prosince byla z Kennedyho mysu vypuštěna americká kosmická loď Gemini 7 a dne 15. 12. další loď 

Gemini 6, která se za 5 hodin po startu setkala s Gemini 7 na vzdálenost několika centimetrů! Gemini 7 byla 

na oběžné dráze kolem země 14 dnů a obletěla Zemi celkem 206 x a urazila přitom vzdálenost 8 289 800 

km! I zde Američané opustili kabinu a pobývali v kosmickém prostoru! 

 

23) 

Vedle těchto významných úspěchů bylo ještě z obou stran vypuštěno mnoho raket a družic včetně družic 

telekomunikačních. Zápas USA a SSSR se dostává do rozhodujícího stádia. 

 

Velmi špatně lze hodnotit vztahy zemí socialismu k lidové Číně. Divoké útoky nejen že nevzaly za své, ale u 

všech příležitostí snaží se Číňané napadat SSSR a sejí rozkol. Útoky Číňanů však již nenalézají v poslední době 

sluchu. Ve světě se prosazuje reálné hodnocení situace, přičemž atomová válka nemůže lidské civilizaci a 



kultuře v ničem prospět. Lidová Čína se začíná pomalu, ale jistě izolovat. Potvrdila to i příprava Konference 

afro – asijských zemí v Alžíru. Čína překonává obrovské vnitřní potíže a snad je i odhodlána neodkládat ani 

střetnutí s USA. Svědčí o tom válka ve Vietnamu, jejíž průběh nasvědčuje, že Čína připravuje půdu pro 

rozhodující bitvu s Amerikou. 

 

Svět byl neklidný, ale klidné a příjemné Vánoce posílily v nás důvěru, že rozum a rozvaha i nadále zvítězí. O 

to jde; jde o klidný život našich dětí, o klid a štěstí našich domovů a všech lidí dobré vůle! 

 

24) 

Psí počasí roku 1965. 

Tento rok jsme měli opravdu psí počasí; Chceme-li počasí blíže popsat, pak asi takto: 

Skoro celý rok bylo chladno, deštivo, sychravo, sluníčko se objevovalo jen vzácně, teplota v létě se 

pohybovala u 15°C. Letní vedra byla velmi vzácná a to jen pár dnů počátkem srpna (6., 7. a 8. 8.) 

Charakteristika jednotlivých měsíců: 

Leden: Poměrně teplo, velmi mírná zima a málo sněhu. 

Únor:  Tuhá zima s velkým množstvím sněhu a silnými mrazy. 

Březen: Až na jeden týden velmi sychravo a nepříjemně. 

Duben: Velmi málo pěkných dnů, většinou sychravo, deště a chladné počasí s větry. Opavice 2x vylita z 

břehů. Jarní práce ještě nezačaly. 

Květen: Studený a deštivý měsíc. Opavice je znovu venku. Zemědělské práce se opožďují. 

Červen: Teplejší měsíc, ale velmi deštivý. Znovu u Opavice velká povodeň a škody. 

Červenec: Tepleji, dosti pršelo, 3x bouřka. 

 

25) 

Srpen: Nevlídný měsíc, žně se opožďují, je sychravo. Z polí se obilí jen „ krade“. Jen 12 slunných dnů. 

Září: Poněkud hezčí léto. Bylo i více teplých dnů. Dokončují se žně. První polovina teplá, druhá chladné 

podzimní dny. 

Říjen: Zpočátku velmi hezky, ale v polovině začínají citelné mrazy. Pouze 3x málo pršelo, jinak sucho. Listí na 

stromech spáleno mrazem – opadá, aniž by zežloutlo. 

Listopad: Chladný a drsný měsíc. 11. napadl sníh, který vydržel do 20. listopadu. Konec měsíce studený. 

Prosinec: Počátkem silné větry, vichřice a mrazy, od 10. hezky, pak týden pravá zima. Obleva a Vánoce jsou 

bez sněhu. 

Jak již poznamenáno, Opavice se vylila z břehů celkem 6x! Zátopy započaly průtrží mračen dne 9. června. 

Současně s těmito povodněmi v okrese došlo i k velkým povodním na jižním Slovensku, kde protrženými 

hrázemi na Dunaji jsou zatopeny okresy Dunajská Streda a Komárno. 



26) 

Na závěr několik údajů o tomto psím počasí:  

Sněžilo celkem 35x.  

Mrazivo bylo celkem 45 dnů. 

Pršelo všeho všudy 97 dnů! 

Průtrž mračen nás postihla 3x. 

Slunce svítilo jen 117x a to jen z části. 

Mlha byla 16x, vítr 44x, bouře nás postihla 13x a kroupy padaly 2x. 

Poslední zimní mráz byl 26. dubna a první pak již 11. října. První bouře byla 25. 4. a poslední 2. 11., kdy v 

Ostravě napadlo 4 cm krup. 

 

Čápi přiletěli 30. března, vlaštovky 1. května. V polovině května začaly kvést stromy. Za povšimnutí stojí, že 

zima nebyla souvislá, byla sice dlouhá, ale rozdělila se na 9 etap! Starší pamětníci již dlouho nepamatují tak 

špatného počasí. To se projevilo na všem. Ať již úroda na polích, tak i ovoce bylo velmi postiženo. Tak rok 

1965 vejde do naší paměti jako rok mimořádný a zvláštní. První část roku studená, pak vlhká a nakonec 

studený podzim. Rozmary přírody jsou nevyzpytatelné. 

 

27) 

Lidospráva. Místní národní výbor zvolený ve volbách v roce 1964 došel určitých personálních změn. Všichni 

zvolení poslanci v počtu 34 vykonávali své funkce dobře či méně dobře. 

 

V důsledku vážného onemocnění předsedy MNV s. Hertla a dále i proto, že se dožil 60 let a s ohledem na 

dosavadní práci MNV bylo po dohodě se stranickou organizací rozhodnuto odvolat s. Hertla z funkce 

předsedy a navrhnout do funkce nového předsedy s. Josefa Ďurkače, soustružníka, poslancem za osadu 

Borová. Návrh byl schválen plenárním zasedáním MNV a s. Ďurkač se funkce ujal. Aniž bychom předcházeli 

dalšímu, je spravedlivě třeba říci, že počátek činnosti nového předsedy se vyznačoval velkou aktivitou, což 

bylo z řad našich občanů kvitováno s povděkem. Občané si od nové změny slibují hodně a budoucnost 

ukáže, zda očekávání je oprávněné.  

 

V souvislosti s touto změnou se uvažovalo i o výměně dosavadního tajemníka Karla Sněhoty. Byl na tuto 

funkci navržen p. Šoltys Gerhard, soustružník Bolatice, Příkopní, ale s ohledem na tíživé úkoly a určitou 

nezkušenost posledních změn bylo dohodnuto ponechat si Karla Sněhotu ve funkci. 



28) 

Pohled na budovu MNV – východní část: 

 

V zaměstnancích MNV nedošlo k žádným změnám. 

Zemědělská agenda: Vavřínek Josef 

Pokladní a korespondence: Běláková Zdena 

Zpracování agendy: Kolarčíková Marta 

Matrikářka: Heisigová Ursula 

Úklid: pí. Kořístková 

 

V tomto roce byla upravena budova MNV, malby a nátěry, úřední místnosti vyzdobeny záclonami, koberci; 

taktéž byla přestěhována místní lidová knihovna ze staré školy do zámku, kde byla zrušena bývalá kancelář 

JZD. Do této se přestěhovala zasedací síň MNV. Zvláště silné větry poškodily střechu, kde spadly tašky. 

 

29) 

Rovněž byl opraven dřevěný plůtek v parku MNV a nahrazen u cesty oceovým rámkovým plotem. Ostatní 

dřevěné hrazení bylo vyměněno za ocelové trubky. Taktéž byla upravena květena v parku. Vlhké, spadlé části 

čelní fasády zámku bylo taktéž upraveno. Pochválit je třeba práci Jana Hluchníka, důchodce, který velmi 

pěkně upravil vchod do zámku. Škoda, že tento veliký odborník na teraso, nevychoval za sebe náhradu. I 

když to zde nepatří, Hluchníkovy schody nemají široko daleko obdoby! 

 

Práce MNV se uplatňovala v prvé řadě na zemědělském úseku, kde hlavně problémy v úseku Bolatice si 

vyžadovaly v průběhu roku zvýšené pozornosti. Zemědělskou problematiku si řeší zemědělské komise u 

MNV. Během roku se sešla celkem 15krát. Velkou pozornost věnuje komise plánu výkupu u soukromých 

zemědělců v místě.  



V držbě u zemědělských závodů nedošlo k žádné změně. V místě je celkem 506 zemědělských závodů, které 

obhospodařují 446 ha zemědělské půdy. Na této ploše pracuje 160 osob. V JZD, úsek Bolatice pracuje na 

ploše 380 ha jen 25 osob! 

 

30) 

Osevní plochy u soukromého sektoru: 

Pšenicí bylo oseto    105,74 ha. 

Žitem bylo oseto    75 ha. 

Ovsem bylo oseto    27,51 ha. 

Ječmenem bylo oseto    13,96 ha. 

Cukrovku jsme měli celkem na   27,10 ha. 

Bramborám byla vyhrazena plocha   68,62 ha. 

Jetel byl na ploše 68 ha a plocha luk činí  27 ha. 

 

U soukromých držitelů máme tento stav dobytka: 

Krav  206  vepřů  364  koní 21  

Jalovic  65  prasnic  13  slepic 3 800 

Hus  285  koz  405 

  

Plnění dodávek u soukromého sektoru: 

Druh    Plán    Plnění 

Maso    500 q    562,8 q 

Mléko    250 000 l   282 503 l 

Vejce    213 720 ks   210 461 ks 

Brambory   570 q    515 q  

Obilí    800 q    691 q  

Cukrovka   8 181 q    3 266 q  

seno, sláma   97 q    97 q 

Nesplnění obilovin, brambor a cukrovky bylo podmíněno špatným počasím. 

 

31) 

Zemědělská komise provedla u 6 neplničů řízení dle zák. č. 60/61 Sb., přičemž bylo zemědělcům vysloveno 

napomenutí. Dále byla provedena sumarizace zemědělské půdy. 



Hodnotíme-li dnes situaci u soukromých zemědělců, pak zjišťujeme, že nejenže převážná část plní své 

dodávkové povinnosti, ale navíc provádí i ve svém hospodářství taková opatření, která zajišťují i perspektivu 

závodu. To v minulých letech nikdy nebylo. Jeví se to i v nákupu zemědělských traktorů, sice starších, ale 

přece je to mechanizace! V tomto roce jich přišlo do vesnice zase značné množství, i když ONV a dopravní 

inspektorát dělá potíže. Člověk až obdivuje tu vůli a snahu některých zemědělců, kteří ještě v nedávné 

minulosti byli vystaveni administrativnímu tlaku a když tento pominul, tito jako by znovu ožili. 

 

Celkem si myslím, že tu příznivě působí blízké Polsko, kde soukromí zemědělci mají oproti dělníkům a 

ostatním pracovníkům značné výhody. Naši zemědělci dokonce jak říkají „chtějí soutěžit s naším JZD“. Což o 

to, odvahu by měli, ale nic naplat, náš úsek JZD letos ukázal, že žně se dají rychle sklidit. 

 

32) 

Charakteristika některých zemědělských závodů. Bylo vybráno namátkou několik zemědělských závodů, aby 

tyto byly komplexně porovnány. 

 

Pašková Kristina, ul. Svobody 73 

Celkový výměr zemědělské půdy < 16,77 ha > 

Chová toto hospodářské zvířectvo: 

Slepic 55 ks  prasnic  2  vepřů  8 

husy 2 ks  skot  12 jalovice  2 

dojnic 8 ks  býčci  3 telata  6 

koně 2 ks (zemědělskou daň platí 15.000 Kčs) 

Vlastní 1 mlátičku 26“, výfuk sena, traktor. 

 

Kupka František, ulice Svobody 73 

 <12,37 ha > 

Hovězí 13 ks; z toho7 dojnic, 3 jalovice a 3 telata.  

Vepřové 8 ks; z toho 1 prasnice, 3 vepři a 4 selata. 

Slepic celkem 40 ks, 1 koza a 3 koně. 

Vlastní 1 starší mlátičku. Zemědělské daně platí ročně asi 9 000 Kčs.  

Tento zemědělský závod v posledních letech silně zaostává. To dokazuje i zástav dobytka, kde prakticky 

dodávky příštího roku nejsou zajištěny. 

 

33) 

Michalík František, Padoly čís. 24. 

Tento zemědělec, ač invalida a to těžký, obhospodařuje 6,45 ha zemědělské půdy. U tohoto zemědělce 



musíme obdivovat jeho vitalitu, neboť byl postižen infarktem a přesto toho nezanechal. Nemá děti a přece 

pro zajištění zemědělské výroby jeho závodu postavil nové hospodářské budovy! Vlastní i traktor. 

Připomínám, že je vyučen stolařem! I jemu se v minulosti ublížilo a dnes, klobouk dolů! Neobdivuji 

soukromou zemědělskou výrobu, tato v mnohém zaostává, ale obdivuji ještě jednou tu pevnou vůli tohoto 

zemědělce. Zemědělské daně platí ročně asi 2 500 Kčs.  Hovězí dobytek celkem 11 ks; z toho 5 dojnic, 3 býci, 

1 jalovice a 2 telata. Vepři celkem 3, z toho 1 prasnice. Dále má 25 ks slepic a 1 koně. Kromě toho vlastní 

starší traktor, mlátičku 2“. 

 

Šefčík Josef, důchodce ulice Svobody 77 

Tento zemědělec hospodaří na 2,06 ha. Má 2 ks krav, 2 vepře a 14 ks slepic. Práce v poli si jednak dělá sám, 

jednak mu vypomáhají výkonní zemědělci. Platí ročně asi 1 200 Kčs zemědělské daně. 

 

34) 

Rozbor zemědělských závodů v obci: 

Zem. závody nad  15 ha    2 

Zem. závody od 10 – 15 ha   3 

Zem. závody od 5 – 10 ha   5 

Zem. závody od 2 – 5 ha   20 

Zem. závody od 0,5 – 2 ha   174 

Zem. závody od 0,3 – 0,5 ha   147 

Zem. závody od 0,1 – 0,3 ha   155 

Celkem máme v obci    506 zemědělských závodů. 

 

Tato veliká rozdrobenost půdy i nadále stojí v cestě přijatelným způsobem ukončit socializaci vesnice. Až na 

malé výjimky je stav hospodářských budov soukromých zemědělců nevyhovující. Tlak na socializaci v 

posledních letech vedl zemědělce k tomu, že do budov neinvestovali ani Kčs. Teprve v posledním období 

začíná se i zde dělat náprava.     

 

Převážnou část práce u drobných držitelů provádí JZD, které tím zase získává potřebné brigádníky. 

Zemědělská komise proto věnuje v poslední době i pozornost získávání pracovních sil pro zemědělství, neboť 

stávající věkový průměr je velmi vysoký. To ovšem naráží na značný odpor hlavně u malých závodů, kde děti 

chtějí převážně do průmyslu. 

 

35) 

I v letošním roce jsme měli v obci neobdělané pozemky (2 ha). Snaha zbavit se pozemků i nadále trvá. 

Ovšem JZD je nepřebírá, když nepřejde s nimi žádná pracovní síla. Ze zemědělského půdního fondu bylo 



vyňato v letošním roce bývalé staré hřiště TJ Sokol a přiděleno stavebníkům. 

 

Komise výstavby. 

Tato komise měla v tomto roce hodně práce. Veliký stavební ruch i nadále trvá. V tomto roce byla povolena 

výstavba rodinných domků ve 12 případech. Adaptaci rodinných domků celkem 17. Dále byly provedeny 2 

demolice. Bylo postaveno 20 studní, 7 prádelen a dřevníků, 4 hospodářské budovy, 1 koupelna a 1 veranda. 

Kromě toho bylo ještě povoleno 11 oplocení. Srovnáváme – li tuto činnost s jinými obcemi, pak stavební 

činnost u nás je mimořádně vysoká. 

 

Stavební ruch u rodinných domků byl podpořen i zákonem č. 191/64, který umožňuje dotaci podniků ve výši 

od Kčs 5 000 – 25 000,-. Navíc i státní spořitelny poskytují půjčky za výhodných podmínek (25 let – 2,8 % 

úrok). Možno říci, že v obci t. č. neexistuje nedostatek bytů, jak jsme ho znali kdysi. 

 

36) 

Prováděné novostavby jsou moderní se všemi požadavky na hygienu a bytovou kulturu. To se odráží i v 

rekonstrukcích. Komise dále projednávala s podřízenými orgány i zástavbu na osadě Borová, kde kategorizací 

obcí se již nemá stavět. Dále bylo projednáno vyvlastnění pozemku p. Šoltyse (Fulvárek) a stavebníci mohli 

začít byť i opožděně s výstavbou. Koncem května byla ukončena na hříšti v akci „Z“ šatna. Celkový náklad 

činil Kčs 95 000,-, hodnota díla Kčs 180 000,-. 

 

V souvislosti s tím byla v akci „Z“ na hřišti provedena kanalizace. Náklad Kčs 5 000,-, hodnota díla činí 15 

000,-. Současně byl obnoven mostek z ulice Opavské na hřiště TJ Sokol. 

Dále bylo v akci „Z“ uvažováno s částkou Kčs 60 000,- na kanalizaci ulice Svobody, Opavské, Hornické a ulice 

1. Máje. 

 

Potřebné betonové roury byly vyráběny během roku cizím pracovníkem na zámeckém dvoře.  Byla položena 

část kanalizace na ulici Opavská od křižovatky u závodu Juta až po prodejnu Jednoty. 

 

37) 

Ke konci roku byly získány ještě další betonové roury, které byly rozvezeny na ulice 1. Máje a Hornickou s 

tím, že akce se provede v příštím roce. Zde je třeba pochválit snahu nového vedení MNV a lze doufat, že 

tempo se udrží i do budoucna. Byl navezen materiál na kanalizaci Polní ulice, ale nepodařila se realizace pro 

problémy v odvedení vyústění této cesty na ul. Ratibořské.  

 

Velkým problémem byla i v tomto roce vodní nádrž na dvoře, která nedrží vodu a byla předmětem ostré 

kritiky občanů. Podařilo se nádrž vyčistit, navézt do ní štěrk, připravit i betonové panely, ale pro pokročilé 



počasí je dokončení odsunuto na příští rok. Na této akci se i finančně podílel závod Juta. 

 

Bylo opraveno schodiště zámku tak, že bylo použito kamenných sloupů ze zámku z Kravař a roh byl obložen 

terasem. Byly opraveny i spadlá místa na čelní fasádě zámku. Na ulici Svobody byly položeny obrubníky od 

křižovatky až po kostel a chodník obložen betonovými dlaždicemi. Za pomoci zahrádkářů bylo upraveno i 

místo na bývalém „Lesu“ a založena na něm parková úprava. 

 

38) 

Byla provedena fasáda na autobusové čekárně naproti zámku. Současně bylo upraveno oplocení v zámku a 

místní školky. Ve spolupráci s domovní správou v Kravařích byla provedena fasáda na obecním „ chudobinci“. 

Na osadě Borová bylo provedeno asfaltování obecní cesty o délce 1 km. Byla opravena střecha na mlékárně 

a Jednotě a obecních skladech. Stavební komise provedla vyrovnání na ulici Lesní tím, že p. Kašný Emil zrušil 

část zahrady. Stavební komise vypracovala dokumentaci pro perspektivní akce MNV. Stavební komise se 

schází co druhou neděli v měsíci a její činnost je velmi dobrá. 

 

Perspektiva závodu Juta navíc počítá s další výstavbou závodu na druhé straně Hlučínské ulice. Tento záměr 

našel plné pochopení MNV, který pro přechodnou dobu uvolnil místnosti společenských organizací ve staré 

škole. Provádí se studium územního plánu obce, který má odstranit živelnost na neplánovitost v další 

zástavbě obce. Obec má před sebou světlou perspektivu. 

 

39) 

Práce na úseku finančním.  

Finanční komise i v tomto roce pracovala velmi dobře; byly sníženy nedoplatky na daních a občané si zvykli 

pravidelně platit. Část občanů musí být každoročně ovšem několikráte upomínána, aby pak konečně i 

zaplatila. 

 

Rozpočet MNV: 

Příjmy     plán Kč    skutečnost Kč 

Daň zemědělská   158 000,-   152 317,- 

Daň domovní    79 000,-   80 258,- 

Správní poplatky   16 000,-   16 910,- 

Ostatní poplatky   3 500,-    2 337,20,- 

Příjmy z hosp. činnosti   37 300,-   53 664,20,- 

Stravné ve školní jídelně  125 000,-   101 869,70,- 

Kino     50 000,-   52 613,30,- 

Příjmy ze správní činnosti  1 000,-    530,90,- 



Příděl z vyššího rozpočtu  258 308,40,-   258 308,40,- 

Celkový příjem Kčs       71.308,70,- 

K tomu dopl. rozpočet       23 647,40,- 

Převody fin. rezervy       5 085,13,- 

Nahodilé příjmy       770,- 

Ostatní příjmy celkem       29 502,53,- 

Příjem celkem Kč       748 811,23,- 

 

40) 

Vydání 

Celkem vydáno dle rozpočtu      729 333,35,- 

Akce „Z“        54 564,40,- 

Mateřské školky       41 750,23,- 

Základní desetiletka       105 018,60,- 

Školní potřeby        19 790,25,- 

Školní jídelna        144 566,10,- 

Osvětová činnost       25 278,95,- 

Kino         33 133,31,- 

Sociální zabezpečení       19 500,- 

Doprava        43 511,60,- 

Vnitřní správa        12 161,13,- 

Místní hospodářství (placené a neplacené služby)   5 295,25,- 

Místní hospodářství       55 478,84,- 

Doplňkový rozpočet       1 346,28,- 

Odvod do vyššího rozpočtu      131 000,- 

Místní národní výbor prováděl těžbu štěrkopísku, kde bylo dosaženo čistého zisku Kčs  4 971,50,-. Při 

výmlatu obecní mlátičkou bylo dosaženo zisku Kčs 10 469,42,-. Nedoplatky v zemědělských daních činí Kčs 

1 937,-. Na hřbitovních poplatcích bylo dosaženo příjmů Kč 500,- a za vodu Kčs 2 548,20,- 

 

41) 

Závod Juta poskytl na vodní nádrž Kčs 25 000,-. Kladem hospodaření v posledních letech je skutečnost, že za 

čerpání rozpočtu se ve vesnici skutečně začíná dělat. Jen uveden průběh minulých let, kdy velké materiálové 

zdroje jako kámen na koupaliště a komunikace se doslova ztratil a veřejnost neměla z něho žádného užitku. 

Je škoda, že t. č. jsou finanční prostředky nasycené. To nutí dvojnásob k úvaze. Obec Bolatice však potřebuje 

hodně prostředků na kanalizaci a komunikace. Přesto, že potřeba je částečně zakotvena v pětiletém plánu, 

není záruka, že akce budou realizovány. 



 

Finanční komise v průběhu roku provádí kontrolu rozpočtových položek a operativně zajišťuje přesun 

prostředků. Jeví se jako nedostatek malá pravomoc MNV na tomto úseku. Řada připomínek na posledním 

plénu MNV žádá pružnější finanční politiku s ohledem na potřebu v průběhu roku. Finanční komise v čele s 

předsedou p. Osvaldem Šoltysem má dostatek autority v místě a je v celku potěšující, že právě na tomto 

úseku se práce voleného orgánu rok od roku lepší. 

 

42) 

Přes výměnu správce OB s. Krejčiřík odstoupil a na jeho místo byl dosazen s. Bezděk Karel, práce na úseku 

kultury se ani v tomto roce nezlepšila. 

 

Za tuto situaci je těžko vinit komisi školskou, kde v důsledku špatného kádrového výběru aktivistů není 

možno stanovit nějakou kulturní linii. Práce komise se tak zužuje na sbírání hlášení o činnosti složek NF, 

povolování tanečních zábav a letní zajištění celonárodních akcí.  

 

Mám ovšem dojem, že příčiny tohoto stavu a zájmu o tu „starou osvětu“ tkví někde jinde. Dožívá starý názor 

na kulturu a mám za to, že je třeba opravdu urychleně přehodnotit celou koncepci osvěty. Lidské zájmy jsou 

dnes jiné, než před léty. Kultura a divadlo přichází dnes a denně do každé rodiny. Rodí se nové problémy, ale 

na vesnici se i nadále pokoušíme osvětou z doby obrozenecké podchytit zájem občanů. Velkou závadou je i 

to, že rozhlasové zařízení v místě je neudržované a že ho prakticky není ani slyšet. Tím je i možný kontakt s 

veřejností znesnadněn.  

 

43) 

Jak pak působit na lidi, jak lokalizovat některé falešné názory v souvislosti s různými událostmi v 

mezinárodní nebo i vnitřní situaci? Schůze, které jsou svolány jen dva nebo čtyřikrát do roka a k tomu s 

velmi malou účastí rovněž nemohou přinést zvrat. A zvýšená návštěvnost ciziny zde taktéž působí a ne vždy 

v tom dobrém smyslu. A známe-li psychosu starší generace, která si ráda zatočí knoflíkem rádia na stanici 

NSR, pak poznáme, jak je třeba a jak životně důležité je na lidi působit a pomáhat jim vytvářet si názor na 

věc a situaci kolem něho.  

 

Dobře zde i nadále působí místní kino. Vedoucím kina je s. Šoltys, který již funkci vykonává delší dobu. 

Pokladní je pí. Kretková, uvaděčem i nadále s. Vitásek Alois. V kině máme celkem v průměru 250 míst. 

Úpravou sálu se velmi zlepšila akustika. V poslední době se přes rozšíření televize v místě lepší návštěva v 

kině. Má na to vliv i distribuce filmů, kde se již přihlíží i na efekt. Představení se účastnilo celkem 21.391 

osob, to je každý občan v místě jde průměrně 7krát za rok do kina. Příjem činil celkem Kčs 52 613,30. 



44) 

Velmi pěkně se nám vydařily oslavy 20. výročí osvobození naší vlasti. Týden po Velikonocích, v neděli 

odpoledne se sešla celá vesnice odpoledne do kinosálu. Přišli i zástupci kmotrů z města Slaného, zástupci 

armády a za Slezský studijní ústav i p. Dr. Turek. Krojovaná skupina děvuch měla krásné pásmo, vystoupili i 

svazáci z Borové a ČSM závodu Juta. Pak promluvil velmi poutavě Dr. Turek o historii obce. U této příležitosti 

byli vyznamenáni zasloužilí členové MNV, aktivisté i občané místními i okresními vyznamenáními. Pěkná 

pietní vzpomínka byla i 9. května, kdy zástupci MNV, armády a občanů položili věnec ke hrobům padlých 

tankistů I.čsl. brigády, k pomníku obětem 1.svět.války a desce umučeného s. Blokeše.  

 

Dobře vyzněla i oslava 1. května v Dolním Benešově. Náš průvod byl nejlepší. A což teprve bolatická hudba 

pod taktovkou T. Šoltyse při hraní hymny. Široko daleko takové nemají. 

 

Vzpomněli jsme i výročí VŘSR. V sále byl slavnostní projev a pak byl průvod vesnicí. Dolnobenešovský 

Svazarm se postaral o pěkný ohňostroj na starém hřišti, což hlavně mládeži bylo velmi vítané. Chytali totiž 

padáky světlic! 

 

45) 

Velmi dobrý je v místě i odběr tisku, přihlížíme-li k tomu, že ještě velká část občanů si kupuje noviny a tisk na 

svém pracovišti. V místě odebírají: 

Nová Svoboda 224 odběratelů 

Rudé Právo  130 odběratelů 

Práce   23 odběratelů 

Sport   12 odběratelů 

Mladá Fronta  83 odběratelů 

Zemědělské noviny 32 odběratelů 

Jiné tiskoviny  28 odběratelů 

 

Velmi dobře se činí i místní lidová knihovna, kterou vede s. Řehořová. Lidová knihovna se přestěhovala za 

staré školy do zámku, do bývalé zasedací místnosti MNV, která byla patřičně upravena. Místní lidová 

knihovna čítá 4 300 svazků. 

 

Zapsáno čtenářů celkem: mládež 277, dospělí 91. Během roku bylo 10 052 svazků zapůjčených. Z toho bylo 

741 knih pro dospělé, 2 335 zábavných, 464 naučných knih. Dále to bylo 6 512 zábavných knih pro mládež. 

Prostředí knihovny je velmi úpravné, úpravná a hezká je i samotná knihovna, a zájem čtenářů stoupá.  



46) 

Během roku mělo dojít k určitým změnám ve školské komisi: situace nebyla vyjasněna, nemyslím si, že 

situace je opravdu jiná, než kdysi! A naučíme-li se dívat na život kolem nás očima nového člověka, pak i 

výsledky práce na kulturním úseku budou jiné. 

 

Každoročně, tak i letos ožívá po prázdninách boj o návštěvnost náboženství ve škole. Je to příznačné pro 

naše poměry a situace se tak rychle nezmění. Přes 80% dětí navštěvuje náboženství. A v okrese Opava je to 

právě jenom v naší části okresu. Jinde už takové problémy nemají. A bolatický farář dovede působit. V tyto 

dny dochází k nesvárům v rodinách funkcionářů. Manžel nechce a manželka chce! Nevím co je správné, ale 

zde si nemyslím, že tyto náboženské předsudky odvane čas.  

 

Jinak v místě již nepůsobí žádný divadelní soubor. Hudby jsou zde dvě, takže není nouze o hudby na 

tancovačky, kterých je dost! Mládež ráda tančí. Teď je populární tzv. „Letkis“, kdy celá společnost skáče a 

dupe, až se otřásá strop a podlaha sálu. 

 

47) 

Práce na úseku sociálním a zdravotním. 

Tato komise i v tomto roce dobře zajišťovala úkoly. Dík patří i dobrému aktivu, hlavně z řad penzistů a ČČK. 

Existuje dobrá spolupráce se zdravotním střediskem. Plánovaná rekonstrukce střediska se neuskutečnila a 

její realizace i v blízké budoucnosti je ohrožena. Ve zdravotním středisku ordinuje lékař Dr. Kavan 3x týdně a 

to v úterý, čtvrtek a sobotu. Průměrná týdenní návštěva činí 180 osob. Dále tu pracuje i dětská lékařka Dr. 

Krejčová a to v pondělí, středu a pátek. V případě potřeby ošetří i dospělé pacienty. 

 

V tomto roce bylo provedeno snímkování plic na štít, kterého se povinně musí zúčastnit všichni občané. Že 

to je nutné, ukazuje několik nově objevených případů TBC. TBC je však již na ústupu. Značná část obyvatel 

však umírá na rakovinu, proti které není dosud pomoci. Ve spolupráci s ČČK byl organizován i dobrovolný 

odběr krve, kde se dostavilo přes 100 dárců. Velkou část práce komise představuje agenda při vyřizování 

žádosti o důchody. 

 

48) 

V naší obci máme něco přes 500 důchodců. Starobní důchod pobírá 102 osob, vdovský důchod pobírá 182 

osob. Invalidní a část. invalidní pobírá 191 osob. Sociální důchod pobírá 21 osob. Sirotčí důchod pobírají 4 

osoby. Měsíčně se vyplácí celkem Kčs 223 850,- důchodců. Ročně ho představuje částka Kčs 2 686 000,-. 

Průměrný důchod činí na osobu Kčs 516,- měsíčně. 



Kromě toho se vyplatilo z prostředků indiv. soc. péče 19 500 Kčs ročně. Z toho 22 osobám bylo vyplaceno 10 

647 Kčs a 3 osobám za pečovatelskou službu 8 853 Kčs. Některé vdovy pobírají důchod z NSR, který činí 45 

RM měsíčně. Z toho je jim 40% vyplaceno v bonech, zbytek v Kčs. Tato akce však nemá oficiální charakter, 

žadatelé si formality vyřizují sami.  

 

Komise informovala občany o novém zákoně sociálního zabezpečení. Mimoto provedla návštěvy u sociálně 

slabších rodin. Někteří občané byli umístěni v Domě důchodců v Opavě. Komise věnuje i pozornost 

sociálnímu a hygienickému průzkumu veřejných místností. Komise čekají ještě další úkoly, které jsou v plánu 

práce příštích let. 

 

49) 

Komise pro obchod. Její hlavní náplň práce je zaměřena na uspokojování potřeb obyvatel. Prodejní síť 

Jednoty je vcelku uspokojivá. Jeví se potřeba zřídit prodejnu průmyslového zboží. Byla věnována pozornost i 

kvalitě pečiva z místní pekárny.  

 

Zlepšilo se i zásobování uhlím, kterého je teď dostatek. To velmi zlepšilo situaci posledních let, kdy opatřit si 

palivo bylo možno jen na černém trhu za cenu Kčs 30,- až 35,- za metrický cent. Malá je ovšem spolupráce s 

místními občany, kteří sice mají připomínky na kvalitu prodeje, ale když mají konkrétně vznést nedostatky, 

tak mlčí. Lidé vůbec nějak moc kritizují. Chceš-li ale přesnost, tak se dovíš, „že jedna tetička povídala“. To vše 

má dopad na kvalitu prodeje, i když musíme konstatovat, že na tomto úseku se hodně zlepšilo. 

 

Mimo to pracuje v místě i spotřebitelská komise a to pro styk s ONV. Její činnost je slabší a výsledky se 

dosud neprojevily. Komise pro obchod je na dobré cestě stát se článkem mezi občany a prodejní sítí, bude 

však hodně záležet na samotných občanech a jejich snaze po spolupráci. 

 

50) 

Komise pro ochranu veřejného pořádku. Je vůbec velmi těžké, uplatňovat mezi našimi občany zásady 

socialistického soužití. Nějak příliš je v lidech zakořeněno to zlo minulých let. Je pravda, že lidé nejsou 

andělé, ale i tak není to zrovna v obci nejhorší. 

 

Nejvíc pozornosti věnuje komise mládeži. Mládež není zlá, ale má hodně peněz. To u některých mladých 

vyvolává touhu stát se populárním. A tak dochází ke rvačkám, jejichž závěr dělá komise.  

 

Komise projednala i problémy protipožární bezpečnosti. Byly provedeny požární prohlídky domácností i  

zemědělských závodů. K požáru v obci nedošlo. 



Hodně přestupků se udává ve stavu podnapilém. I zde se dosti značně podílí mládež. Jedno je třeba 

vyzvednout. Ve vesnici již prakticky přestávají spory sousedské. Co bylo v minulých letech práce na tomto 

úseku! 

 

To je za námi. Lidé však i nadále budou jenom lidmi. Denní problémy přinášejí některé komplikace a je lidsky 

a důstojně uzavřít – to je cílem této komise, která v tomto roce projednala 53 případů. Hlavní záměr práce je 

působit výchovně! 

 

51) 

Komise bytová a pracovních sil. Bytový problém je v místě prakticky vyřešen. Značná výstavba rodinných 

domků v posledních letech zajistila dostatek moderních a prostorných bytů. V každém novém rodinném 

domku, a je jich v posledních letech vybudováno přes 250, je současně vybudován další byt pro rodinného 

příslušníka. Tak se sice pořadník na byty vede, ale bez žadatelů! Potíže jsou však každým rokem s 

ubytováním učitelů. Jedná se povětšině jen o světničky, ale potíže jsou. 

 

Nepodařilo se dosud zahájit výstavbu družstevní. Bytový fond v místě je dobře udržován díky starým 

zednickým tradicím. Velké potíže má komise každý rok s umísťováním mládeže do učebních oborů. Je 

vystavena tlaku rodičů, kteří by chtěli dostat dětí právě do těch oborů, kde není potřeba. Velmi hřešíme na 

zemědělství, kde se nám ani tento rok nepodařilo splnit cifru náboru. Je zajímavé, že velmi málo dětí 

odchází do kdysi klasických oborů jako zedník a tesař a že v poslední době zcela bezpečně vede černé 

řemeslo! Tak tato komise i nadále hledá cesty, jak nejlépe v praxi sladit zájmy jednotlivce tak celku. 

 

52) 

Místní hospodářství. Tato oblast je spravována komunální službou města Kravař a ne zrovna nejlépe. V 

tomto roce bylo přestěhováno holičství do bývalé mlékárny. Místnosti byly upraveny a zřízeno pánské a 

dámské oddělení. Navíc pracuje pro Kravaře ještě stolařství u p. Vodáka, zámečnictví, pánské a dámské 

krejčovství, pohřební služba, malířství. Přes velkou potřebu nebyla dosud zřízena opravna praček, televizorů 

a radiopřijímačů. Přes příslib nebyla zahájena výstavba nové provozovny. Dozor nad provozem má s. Lexa. 

MNV i nadále má ve své správě místní výmlat se dvěma mlátičkami. Dále se těží štěrk a písek z místní 

pískovny. Pro potřebu MNV a služeb pro obyvatele byl zakoupen 1 buldozer a 1 bagr. I zde chce komise MH 

rozšířit další služby, neboť není naděje, že by Kravaře investovaly do zdejší obce. Pociťuje se všeobecně jako 

chybné, že se dal v minulosti souhlas k připojení ke Kravařím. 

 

Komise se zabývala sběrem surovin a bylo vytýčeno místo pro výstavbu střediska a to u p. Solicha směrem k 

Dol. Benešovu na konci vesnice. Úkoly jsou obrovské, neboť potřeba občanů není zdaleka kryta. Příští doba 

ukáže, co dovedeme. 



53) 

Socialistické závazky k 20. výročí osvobození. 

Poslanci MNV získali u občanů z tohoto titulu velké množství socialistických závazků. Taktéž i složky NF měly 

hodně závazků. Hodnota socialistických závazků v poslední době byla silně zprofanována a občané je v 

mnohém neberou vážně. Chyba je jednak v kampaňovitém zajišťování a jednak i v jejich kontrole. Přesto se v 

tomto roce díky pochopení občanů hodně udělalo. Na úseku zlepšování prostředí obce bylo v r. 1964/65 

uzavřeno celkem1 398 závazků s počtem hodin 9 046. 

 

Celkem bylo splněno 122 akcí, při nichž bylo odpracováno 57 336 hodin a vytvořena hodnota díla 1 493 

332,- Kčs při nákladech Kčs 678 764,-. 

 

Při údržbě soukromého majetku bylo ve148 případech odpracováno 83 568 hodin. Při finančním nákladu 

Kčs 1 660 000,- byla vytvořena hodnota díla za Kčs 2 800 000,-. Tyto akce občanů jsou v místě opravdu vidět, 

neboť některé domky a plochy jsou velmi úhledné. Bylo vysázeno 200 ks třešní na místě zničených jabloní. 

Na pomoc JZD bylo odpracováno 17 518 hodin; z toho závod Juta 2 295 hod., složky NF 161 hodin. Bylo 

zajištěno 20 ha cukrovky včetně sklizně. 

 

54) 

Naše obce má ještě co dohánět. V posledních letech, ale hlavně v letech socializace nebylo v obci nic 

pořízeno. Energie lidí se vybíjela v přesvědčovacích akcích pro vstup do JZD, samozřejmě se všemi falešnými 

a tvrdými represivními opatřeními. Tím se celá vesnice rozlila. Mezi lidmi vládla nenávist, padaly výhrůžky, 

přicházely anonymní dopisy a ve skutku doplatila na to vesnice. Jsme proto za jinými MNV velmi pozadu a za 

dnešní situace, kdy je nedostatek finančních prostředků, se těžko větší akce prosadí. 

 

Tak je stále otevřena kanalizace obecního potoka, kde přes zákroky MMV a přísliby nadřízených orgánů není 

v příštích pěti letech naděje na zařazení do plánu. A tento potok toho tolik potřebuje. Nedej Bože, aby přišla 

velká záplava. Generální opravy potřebuje i kanál v Padolech; při tom nemluvíme o kanalizaci na ulici 

Hlučínské, Svobody a v nových sídlištích. Také cesta v Padolech, ul. Svobody volá po opravě. Asfaltový 

koberec tak dlouho slibovaný ani v letošním roce nebude. Nejinak to je i s jinými cestami, včetně polních 

cest. 

 

55) 

V zásadě je však třeba říci, že občané si navzájem velmi pomáhají při výstavbě rodinných domků, ale méně 

již jsou ochotni jít pomoct na nějakou veřejnou akci. Každý si šlechtí a krášlí svůj domek, plot a okolí, ale jaksi 

nic mu není po obecní cestě, obecním chodníku, nebo po kanalizaci. Naději na úspěch mají jen akce, na 

kterých je zainteresován široký okruh občanů, jimž z této akce kouká vlastní prospěch. Jde tu o kanalizaci, 



kde si svedou odpady z rodinných domků apod. Horší již je to s kanalizací, která prochází obcí mimo obytné 

domky. Tu aby si nejraději předseda nebo tajemník. 

 

Proto se také velmi těžko prosazují akce, které slouží přímo obci apod. Je těžko být prorokem ve vlastní zemi 

a tak se mi zdá, že někteří poctiví členové MNV, kteří to myslí s prácí poctivě, jsou spíše k posměchu určitého 

druhu občanů, jež nemají nic jiného na starosti než pomlouvat obětavou práci funkcionářů, starat se o své 

osobní záležitosti a přitom si o sobě myslet, že jsou dobrými občany. Takových máme v obci dosti. Jde dva až 

třikrát na schůzi, udělá 8 hodin brigády, jednou na průvod a ejhle- zrodil se vzorný občan! 

 

56, 57) 

Některá pojmenování našich pozemků. Díváme-li se na katastrální mapu naší obce, pak zjišťujeme, že celá 

řada pozemků nese pojmenování, které má nějaký vztah k minulosti. 

Niedzwiedz, parcelové číslo 110, 111, 112, 113. Zdá se, že se jedná o nějaký vztah s medvědem.  

Odjanki, parcelové číslo 32, 216, 217, 218, 260 a 201 

Lezypkii, parcelové číslo 251, 136 (malé kousky) 

Huste Duly, parcelové číslo 21, v lesním celku. 

Svirek, parcelové číslo 25, v lesním celku. 

Stará Lenia, parcelové číslo 59/13, v lesním celku, pravděpodobně stará hranice lesa. 

Pod Duxovym, parcelové číslo 67-77; pozemky u lesa, název souvisí s majiteli. 

Na Vyhoně, č. p. 32-58, části pozemků určené v honovém hospodářství k pastvě. 

Náplatky, č.p. 185-245. Odpovídá malým dělníkům, asi nějaká vrchnostenská parcelace poddaným. 

Kopence, č.p. 856-958, navazuje na členitost pozemků a jejich farmu obdělání.  

V rybniku, č.p. 64-127/11. V této části dle sdělení p. Marie Dudové, která to slyšela od dědečka, stál kdysi 

mlýn. V roce 1825 byl tak špatný rok, mnoho povodní a údajně v tomto roce byl odnesen vodou. Říkalo se 

tam v „Opustě“. 

Dziely, parcelové číslo 126/11-217/36. Patrně odkazuje na pravděpodobnou parcelaci v 17. století. 

Šitoviska, parcelové číslo 16/1-804/47. Nejlepší bonita půdy, možná že souvisí se „žitem“. 

U Výhody, parcelové číslo 155-284/147. Pozemky mají název podle hospody stejného jména. Jméno ovšem 

není starší jak 100 let. 

Kamenče, parcelové číslo:142/11-169/11. Pozemky písčité, kamenité, což plně vystihuje název. 

Křeménky, parcelové číslo 207 a 196/2. Pojmenování částí lesa a přilehlých pozemků. Odpovídá kamenům – 

Křemen! 

V Dulku, p. č. 773/2, 557/2i-599/21. Pojmenování asi 150 let staré. Vystihuje položení pozemků. 

U Větřaka, parcelové číslo 433/32. Stával tam ještě do roku 1940 větrný mlýn, který byl pak zbourán. 

U dubu: parcelové číslo 175-254/11. Tyto pozemky hraničí s katastrem obce Kouty, měly na hranici obci 

vysazené až 400 let staré duby. Tyto duby prý zakoupil Holanďan, který je vykácel a stavěl dřevo ne do 



metrů, ale do „Holanduku“. P. Duda Bedřich jich zakoupil asi 8 ks.  

 

58) 

Některé údaje z místa. Poštovní úřad Bolatice je středisková pošta. Vedoucí pošty sl. Lamplotová  z Opavy. 

Na poště jsou 2 telefonistky a 2 doručovatelky. Telefonní ústředna má 105 telefonních účastníků. V místě je 

napojeno 18 telefonních stanic. V obci mají občané přihlášeno 512 televizorů a poslouchají k tomu 

radiopřijímačů 705. Na úsporách mají občané uložené přes 300 000 Kčs. Soukromých traktorů máme celkem 

32 kusů. Jedná se o malé i velké, střední hodnoty.  

 

Naši občané vlastní v tomto roce 32 osobních automobilů, většinou až na malé výjimky nové vozy. 

Jednostopých vozidel máme v místě 260 ks. Jedná se o motorky, pionýry apod. Autobusová doprava jezdí na 

lince Třebom-Ostrava, Kravaře-Chuchelná, Bolatice-Borová. Síť je značně přetížena a nové řešení nanejvýše 

žádoucí. Tímto stavem trpí pracující převážně v létě. Náprava se přes četné urgence dosud neprovedla. V 

místě není stanice SNB. Bydlí zde i nadále s. nadpor. Liška, který službu koná v Dolním Benešově. Máme i 

příslušníka sboru z místa. Je to s. Josef Sněhota, který je t. č. služebně v Sudicích. 

 

59) 

Devítiletá střední škola. 

 

Pavilon školy je velmi moderně řešen, je vkusně vybaven a může již opravdu sloužit. Konají se zde i schůze 

rodičů, které jsou velmi dobře navštíveny. Vůbec se spojení školy s našimi občany neustále zlepšuje. Stavbu 

provedly Pozemní stavby Opava.  



 

 

60) 

Školní rok 1964/65. 

Dne 1. září se opět naplnila škola dětmi. Přišli i zástupci rodičů, MNV, patronátního závodu Juta a zástupci 

společenských organizací. Slavnostní projev měl s. ředitel Zátopek, který mimo jiné řekl: „Děti se stávají za 

socialismu ne dědici peněz, domu a nábytku po rodičích, ale dědici skutečného, obrovského pokladu, jakým 

je socialistický stát, vytvořený prací jejich otců a matek“. Ředitelem školy je s. Ludvík Zátopek, který je v 

místě již řadu let. Zástupcem je s Kubín Fr. Skupinová vedoucí Vlasta Helštýnová.  

 

Na vlastní žádost odešly: s. Eva Seidlová, Alena Davidová a Milada Pečivová. Na škole byly nově ustanoveny 

s. Dana Vodičková, která již v obci působila před 8 léty, dále s. Stanislava Lattenbergerová a s. Jaroslava 

Mlčochová. 

 

V průběhu roku odešla na mateřskou dovolenou s. Božena Jurášková-Skácelová, do školní družiny se vrátily 

s. F. Kolarčíková a M. Fišerová. S. Helštýnová odešla na počátku roku na Borovou a funkci skupinové vedoucí 

převzala s. Kučerová. Škola je převážně v ženských rukou. 

 

61) 

Přehledná tabulka o školním roce 1964/65. 

Ročník Celkem Chlapců Dívek Opoždění Nábož. Vychází Třídní učitel 

1A 29 14 15 - - - Jana Stuchlíková 

1B 28 14 14 2 - - Dana Vodičková 

1. p. roč. 57 28 29 2 - -  

2A 26 13 13 - - - Marie Lišková 



 

2B 24 13 11 1 1 - Blanka Kubínová 

 

2. p. roč. 50 26 24 1 1 -  

3A 32 17 15 4 1 - Marie Březovská 

3B 29 12 17 1 3 - Stanislava Lattenbergová 

3. p. roč. 61 29 32 5 4 -  

4A 36 17 19 2 5 - Lucie Teuerová 

4B 37 16 21 2 5 - Věra Zemanová 

4 p. roč. 73 33 40 4 10 -  

5A 30 19 11 2 4 - Hana Dědková 

5B 30 20 10 3 6 - Lud. Nováková 

5C 26 14 12 4 7 - Zd. Vrbková 

5 p. roč. 86 53 33 9 17 -  

6A 32 16 16 5 6 - B. Jurášková 

6B 32 16 16 1 3 -  L. Krejčiřík 

6 p. roč. 64 32 32 6 9 -  

7A 35 19 16 3 5 - R. Lettovský 

7B 36 15 21 4 13 1 O. Vrbka 

7 p. roč. 71 34 37 7 18 1  

8A 30 14 16 4 - 4 Jos. Labuda 

8B 30 14 16 2 - 2 M. Janoušková 

8 p. roč. 60 28 32 6 - 6  

9A 27 18 9 - - 27 Růž. Šimečková 

9B 26 15 11 - - 26 Jiří Fišer 

9 p. roč. 53 33 20 - - 53  

1-5 p. r. 327 167 160 21 32 -  

6-9 p.r. 248 127 121 17 27 60  



1-9 p. r. 575 294 281 38 59 60  

 

62) 

Bez třídnictví byli: s. Zátopek, Kubín, Kučerová, Matoušková a Mlčochová. Funkci školního lékaře zastával 

MUDr. Aleš Trnka a místního lékaře - dentistu s. Chamura. Škola není s chováním dětí spokojena. Jsou sice 

některé dobré výjimky, je jich i dosti, ale převážná část dětí nezdraví. To působí špatným dojmem. Velká část 

dětí nedovede soustavně vyjádřit své přání, se pořádně omluvit a p.  

 

Tabulka prospěchu podle předmětů: 

Předmět 1 2 3 4 5 % Neklas.  Průměr 

Český jazyk 111 177 167 109 11 1,9 1 2,5 

Ruština 54 141 133 78 - - 1 2,5 

Vlastivěda 56 62 59 42 - - - 2,3 

Dějepis 51 82 85 30 - - 1 2,3 

Zeměpis 41 71 57 26 - - 1 2,3 

Psaní 46 60 38 14 - - - 2,1 

Matematika 121 173 168 98 15 1,5 1 2,5 

Fyzika 17 47 47 71 2 0,8 1 2,9 

Chemie 24 30 33 27 - - _ 2,5 

Biologie 75 87 67 19 - - 1 2,1 

Těl.výchova 337 196 37 3 - - 3 1,4 

Rýsování  19 22 11 1 - - - 1,8 

Kreslení 141 252 121 8 - - 1 1,9 

Hud. výchova 303 238 34 - - - 1 2,1 

Prakt. cvičení 131 110 7 - - - 1 1,5 

Ruč. Práce 163 135 29 - - - - 1,5 

 

63) 

Pionýrská organizace měla 354 žáků pionýrského věku; v PO bylo organizováno 268 pionýrů. 59 jisker složilo 

23. dubna slavnostní slib. Na škole jsou 4 oddíly jisker. Pionýrská organizace měla 13 oddílů. Vedoucími 

oddílu jsou učitelky mimo s. Kocurové ze závodu Juta. Práce oddílů je celkem dobrá. Bylo založeno několik 



zájmových kroužků. 12 kroužků tělesné výchovy, divadelní, pěvecko-recitační, stolní tenis, přírodovědecký, 

zdravotnický, šachový, motoristický, kroužek šití, zahrádkářský, kopané a kroužek požárnický. V některých 

kroužcích pomáhají rodiče, přesto je práce slabší, a dalo by se hodně zlepšit. 

 

Divadelní kroužek pod vedením s. Novákové nacvičil pohádku „Princezna se zlatou hvězdou“, kterou 

předvedl v obci, na Borové a Kobeřicích.  

 

Velkou událostí bylo pro školu vypracovat kroniku 20tého výročí osvobození. Do akce se zapojil velký 

kolektiv, který sbíral potřebné podklady, navštívil místa bojů, rozhledny, hřbitov ve Štítině, Háj a Ostrou 

hůrku. 

 

Na podzim se pomáhalo v místním JZD při sklizni brambor. Ve sběru odpadu bylo nasbíráno 1 500 kg papíru 

a 1 700 kg textilu. 

 

64) 

Škola byla odměněna ONV částkou Kčs 400 za umístění na přední místa soutěže sběru. Ve škole byla zřízena 

svépomocí vlastní klubovna, byl proveden úklid, upraveny hroby čsl. vojáků a pomníky. Ve školní STMP v 

oboru recitace postoupilo 18 žáků do okrskového kola v Hlučíně, jedna žákyně do okresního kola v Opavě. 

Byla uspořádána výstavka světských knih i knih našich nakladatelství. Byl uspořádán karneval pro žáky za 

veliké účasti rodičů i diváků. Bylo navštíveno několik divadelních představení v Opavě. Byly pořádány různé 

sportovní soutěže, jako vybíjená, přehazovaná a kopaná, běhy na lyžích, soutěž v ledním hokeji, 100 jarních 

kilometrů, stolní tenis a další branné hry. 

 

Zdravotní stav žáků je dobrý. Během roku se nevyskytly žádné vážnější infekční choroby. V zimním období a 

v podzimních plískanicích onemocněli žáci na angínu a to i hnisavou. Dvě žákyně se léčily v lázních z 

následků dětské obrny. Několik žáků se léčilo na zápal mozkových blan, menší srdeční vady, revmatismus, 

několik operací slepého střeva, bylo i několik úrazů rukou a nohou. 

 

65) 

Ve třídách pracovaly zdravotnické hlídky, které dohlídají na čistotu tříd i osobní čistotu žáků. Byla provedena 

beseda s příslušníky VB o dopravním řádu, ochrana majetku před požáry a ochrana zdraví žáků. 

 

Volba povolání nevyvstává najednou. Ve škole se připravují budoucí odborníci delší čas. Do hornictví byli 

získáni z plánovaných 4 žáků jenom 3, do zemědělství z 8 jenom 3, nábor do stavebnictví byl vysoko 

překročen. Byly provedeny prohlídky budoucích závodů, mimo jiné i šachty OKD v Ostravě.  



Přijímací zkoušky na výběrové školy složili úspěšně všichni přihlášení v počtu 10. Přijato bylo 9 žáků, 1 žák 

neměl zájem o nabízený typ školy.  

 

Stav školních budov je vcelku dobrý. Místnosti školy byly moderně vymalovány a natřeny svěžími barvami. 

Chodby byly nazdobeny vkusnými reprodukcemi našich předních malířů. Na střeše byly opraveny žlaby. U 

školní budovy bylo vysazeno 97 ovocných zákrsků. V hospodářské budově byla dokončena fasáda a 

proveden nátěr. Ve školní jídelně nově zhotovena stříška nad vchodem a střechy kůlen a záchodek byly nově 

pokryty. V budově jídelny byla vybavena moderní dřevodílna. Místnost a první poschodí bude sloužit za 

třídu. 

 

66, 67) 

Se školou dobře spolupracuje SRPŠ, jehož předsedou je s. Josef Vodák. V jednotlivých třídách jsou zvoleny 

tříčlenné třídní výbory. Účast na pořádaných schůzích a třídních schůzkách byla slabší. Spíše docházejí rodiče 

dobře se učících žáků. 

 

Dobře spolupracují se školou zahrádkáři, požárníci, šachisté, průměrně ČČK, Svazarm, nejméně Sokol. O ČSM 

se ve škole neví! 

 

Školní a kulturní komise se o školu málo zajímala a moc nepomohla. Školu navštívili v průběhu roku 

inspektoři s. Chovanec, Machura a církevní tajemník. 

 

Přehled některých školních událostí: 

21. září - beseda ke Dni tisku; význam J. Fučíka 

5. října - oslava Dne armády 

19. října - beseda s vycházejícími žáky - horníky 

20. října - cyklistický závod 

30. listopadu - hvězdicová štafeta do SSSR 

13. listopadu - oslava VŘSR 

15. listopadu - prodejní výstavka sovětských knih 

11. listopadu - celovečerní sovětský film pro žáky 

17. leden - závody na saních 

29. únor - zájezd žáků 9. tříd do Beskyd 

25. února – školní oslava výročí Února 

3. březen – zahájení měsíce Knihy 

8. březen - školní schůze MDŽ 

18. duben – oslava 20. výročí osvobození Bolatic 



7. květen – vatra na počest vítězství 

8. květen – divadelní představení „Princezna se zlatou hvězdou “ 

9. květen – účast školy na mírové oslavě v obci 

20. květen – lehkoatletické závody 

V dubnu a květnu – putování po stopách bojů před 20 lety a účast žáků na okrskové spartakiádě 

1. červen – dětský den se sportovním s cvičením žáků. 

25. červen – slavnostní zakončení školního roku. 

 

Třeba připomenout, že školu opustil dlouholetý školník V. Kupka, který se přestěhoval do svého nového 

rodinného domku, kde žije v důchodě. Do školy nastoupil nový školník s. Celta, který předtím působil 

v Opavě. 

 

Škola má v místě svoji váhu, ovšem na rozdíl od 1. republiky je účast učitelů ve veřejném životě menší. 

Důvod je jasný; vesnice má dostatek své inteligence a navíc platy učitelů jsou tak nízké, že nevytvářejí interes 

k účasti na veřejné politické práci a životě. Dále důvod leží v ženách, které mají po vyučování své vlastní 

domácí problémy.  

 

68) 

Školní jídelna. 

 

Školní jídelna v průměru vyvařuje pro 110 dětí. Vedoucí Teuerová Lucie; v kuchyni pracují s. Bočková, 

Fojtíková, Švolmová. Ve škole se stravují i místní učitelé. Cena obědů pro ročník 1. – 5. činí 1 – 3 Kčs, pro 6. – 

9. 2,10 – 3,20 Kčs a to podle sociální skupiny. Učitelé platí za oběd Kčs 3,95.  

 

Na vzor předkládám jídelníček: od 22. 4. – 29. 4. 

P.: Polévka z kostí s játr. zavář., bramborová kaše, sekaná, čalamáda.  

Ú.: Hovězí polévka s nudlemi, knedlík, hovězí vařené, kedlubny.  

S.: Mléčná polévka, brambor, okurková omáčka, vajíčko.  



Č.: Bramborová polévka, knedlík, vepřová, zelí. 

P.: Polévka masová, hrách, párek, chléb. 

S.: Polévka zeleninová, buchtičky s krémem, čaj. 

 

69) 

Mateřská škola. Do školky chodí v průměru 70 dětí. Provedl jsem průzkum sociální příslušnosti s tímto 

závěrem: 

Zaměstnanci JZD  5 rodičů 

učitelé    5 rodičů 

zaměstnanci a úředníci 10 rodičů 

důchodci   2 rodiče 

řidič, závozník  5 rodičů 

 

Ostatní jsou dělníci v různých průmyslových odvětvích. Tím je prakticky splněn úkol MŠ. Do školky chodí děti 

ve stáří od 2, 5 let a jsou zařazeny do 3 oddělení. Během roku nedošlo k žádným epidemickému 

onemocnění. Dětí jsou v průměru zdravé a o jejich vyžití se stará početný štáb žen. 

 

Vedoucí školy: pí. Martínková T. Učitelky: pí. Krejčiříková, Rašková, Štenclová, Vavrečková, Tkačíková. V 

kuchyni pí. Poskočilová a pí. Loskotová Hilda. 

 

Děti jsou pod pravidelným lékařským dozorem Dr. Krejčové. V tomto roce byla budova školky generálně 

opravena. Byly vyměněny podlahy, PVC, oprava a nátěr dveří, postřik fasády, nové žlaby, rámkový plot, 

vymalování všech místností a oprava sociálního zařízení. Část školky je i nadále umístěna v budově zámku. 
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Škola na osadě Borová. 

Borovská škola má 3 postupné ročníky, do kterých chodí 49 dětí. Ředitelem školy je i nadále s. Bohuš Složil, 

zasloužilý učitel a myslivec. Ve školním roce začala učit s. A. Štěpánová, která byla k 1. 10. vystřídána s. 

Vlastou Helštýnovou. 

 

Pionýrská organizace ve škole má málo příznivé podmínky pro svou činnost. Vysoké procento dětí chodí do 

náboženství a je málo schopných pionýrských vedoucích z řad mládeže. Slib v tomto roce složilo 10 pionýrů. 

Žáci nasbírali a nasušili celkem 13,8 kg léčivých bylin. Dále žáci vysadili 550 smrčků a vyčistili okraje lesa. 

Stav žáků po zdravotní stránce je uspokojivý. Všichni žáci odebírají mládežnický tisk. Ve škole pracuje SRPŠ 

pod vedením s. ing. Rudolfa Hluchníka. Ve škole byly provedeny různé údržbářské práce nákladem Kčs 6 

000,-. 



Statistické údaje ke konci roku: 

dostatečná 

Ročník  žáků Z toho dívek propadá čeština počty 

1 14 8 - - - 

2 14 9 - 3 1 

3 21 11 1 2 2 

Celkem: 49 28 1 5 3 
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Družstevní zemědělství.  

Ekonomický celek JZD Dolní Benešov ani v tomto roce přes značné úsilí nedosáhl tak kýžené stabilizace. 

Příčin je několik. Hlavní však spatřuji v krajině nepříznivé povětrnostní situaci. Letošní rok byl jedním slovem 

řečeno zabiják. Dlouhotrvající deště, záplavy, krupobití a nedostatečné vegetační údobí zavinilo, že nebylo 

dosaženo tak kýženého obratu! Je to škoda, neboť nové vedení JZD pod taktovkou našeho borovského 

rodáka ing. Hluchníka mělo tu nejlepší snahu. 

 

Je dnes velmi těžko mluvit o příčinách sloučení družstva v minulosti. Ty byli již tolikrát podrobené kritice. 

Slabá a přestárlá členská základna, nedostatky v mechanizaci a příliš mnoho vlivů i mimo JZD zaviňují situaci, 

která by již jistě jen s ohledem na potřeby členů družstva měla dosáhnout v dohledné době zlepšení. Lidé 

nejsou spokojeni a to jim nepřidává na chuti. 

 

Ekonomický celek obhospodařuje 1 713 ha z. půdy   

Z toho: Úsek Dolní Benešov   481  ha z. půdy 

Úsek Bolatice    387  ha z. půdy 

Úsek  Bohuslavice   504  ha z. půdy 

Úsek Zábřeh    341  ha z. půdy 

Jednotlivé výroby ze živočišné produkce nejsou omezeny na jednotlivé úseky, ale dle potřeby. 
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Celkový obrat činil Kčs 9 404 000,- 

Jejich výši rozvádím takto: 

v tis. Kčs  

Náklady:     plán    skutečnost: 

rostlinná výroba    1,488   1,770 

živočišná výroba    1,173    1,020 



spotřeba PHM     500    576 

běžné opravy     370    560 

odpisy      750    707 

ostatní všeobecné náklady   160    152 

správní náklady     428   458 

náklady na výrobu    4,869    5,243 

úbytky z minulých let    441    441 

zemědělská daň     623    385 

nedělní fond     -   54 

soc. a kuch. fond    224    214  

dovolená členů    -     24 

prémie členům     275    412 

proplacené naturálie    190    207 

odměny za prac.jedn     2,080    1,740 

Celkem:      9,404    9,458 

Pracovní jednotka činí Kčs 12,-. K tomu je nutno připočíst 1kg obilí za naturálie a další 1,40 Kčs za 1 kg obilí 

nad strop 300 pracovních jednotek. 
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Tabulka průměrných hektarových výnosů posledních let q/ha 

Plodina: 1963 1964 1965 

obiloviny - 21,7 24,5 

Hrách  - - 8,4 

řepka 16,2 10,6 14,5 

cukrovka 233 265 144 

brambory 58 144 48,3 

pícniny 66 67 70 

Tržby za poslední výrobu 

tis. kčs 

2,45 2,84 2,54 

Spotřeba PJ na výrobu 

tis. Kčs  

48 62 51 

 



Průměrné hektarové výnosy obilovin dle úseku q/ha 

Obilovina:   I. II. III. IV. 

pšenice 22,4 31,64 22,65 24,68 

žito 19,22 25,25 23,38 21,3 

ječmen 22,45 29,88 24,14 19,77 

oves 13,72 25,06 21,44 18,36 

Průměr   21,72   28,10  23,17   22,75 

 

I = Dolní Benešov, II. Bolatice, III. Bohuslavice a IV. Zábřeh. 

Z toho je zřejmé, že nejlepších výnosů bylo u obilovin v Bolaticích. Horší to již bylo v naší obci s řepou a 

bramborami. 

 

Spotřeba pracovních jednotek v rostlinné výrobě: 

I.    II.   III.   IV. 

         12.232,57                               9.703,90                     14.177,49                              8.505,97 
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Hrubá rostlinná produkce v tis. Kčs: 

 1963 1964 1965 Plán 66: 

Celkem: 5,11 5,55 5,02 6,32 

Výměry plodin v ha:     

pšenice: 225 234 272 306 

obiloviny celkem: 645 643 679 708 

cukrovka: 161 158 147 157 

 

Státní příspěvek na hospodářství EC obnášel v tomto roce něco přes 1 milion Kčs. 



Úsek Bolatice 

 

Obrázek ukazuje pohled na 2 kravíny JZD a drůbežárny. Vzadu je pohled na kraj Křemének. Kolem kravínu 

prochází obecní cesta osazena višněmi a hruškami. 
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Vedoucí úseku je i nadále osvědčený a obětavý pracovník Josef Rataj, který v tomto roce obdržel čestné 

uznání OV KSČ k 20. výročí osvobození naší vlasti. 

 

Místní úsek i nadále zápasí s nedostatkem stálých pracovních sil. Potřeba těchto se proto převážně rekrutuje 

z místních zdrojů a to s potížemi a z patronátního závodu Juta. 

 

Na úseku je mimo Rataje 7 traktoristů, včetně krmivářů a 5 kočí pro polní práce. Živočišnou výrobu včetně 

brigádnic zajišťuje 28 osob. Za těchto podmínek je opravdu zapotřebí vzácného úsilí a obětavosti, aby úkoly 

byly bez podstatných ztrát zajištěny. Kladem posledních let u rostlinné výroby bylo vcelku příznivé počasí, 

které umožnilo dvoufázovou sklizeň pomocí kombajnů. V tomto roce pracovaly na úseku 2 kombajny. Nebýt 

těchto strojů, těžko by se sklidilo obilí na sýpku. V minulých letech, hlavně u založení JZD, byla potřeba 

brigádníků velmi vysoká a za dnešního nedostatku pracovních sil v místě by se velmi těžko zajistila. Při 

zajišťování jednocení a okopávky cukrovky má MNV každý rok značné potíže, neboť lidé nemají o práci v poli 

zájem. Je to mnohdy až nepochopitelné, vzpomínáme-li na roky I. republiky. 
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V dnešní době se již citelně projevuje odliv mladých pracovníků do průmyslu. Hlavně ženské pracovní síly, 

které v minulosti převážně pracovaly v zemědělství. Blízké průmyslové okolí a i závod Juta zaměstnává 

desítky žen a na zemědělství zůstávají přestárlé osoby a vdovy. Od založení JZD nepřistoupily do něho žádné 

mladé síly. Je pravda, že finanční otázka je rozhodující a lze jen doufat, že toto se konečně zlepší. V tomto 

roce zemřela členka pí. Kramářová, která velmi aktivně pomáhala.  



Pozorujeme-li úsilí družstevníků za těchto podmínek, pak je pochvala namístě. Pochvala je ale málo. A tak 

všichni doufají, že se již konečně zemědělství pomůže a že od slov se přejde k činům. 

 

Přes nepříznivé počasí se probíhaly žně velmi dobře. JZD letos sklidilo dříve, nežli soukromý úsek. A to již 

něco znamená. Myslím si, že lidé jsou již přesvědčeni o výhodách velkovýroby, chybí jim však potřebný 

finanční efekt. Od něho je závislé získání nových pracovních sil, které nemají zem. půdy a tudíž si nemohou 

přilepšovat záhumenkem. Přes slabší finanční příjem družstevníků však je možno jejich životní úroveň 

zhruba přirovnat průmyslovému dělníku.  
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Srovnání je možné z důvodu, že dělník převážnou část svého výdělku spotřebuje na potraviny. U držitelů 

záhumenků pak se tato potřeba pokrývá převážně z těchto. Zpravidla si každý člen JZD odporáží do roka až 

dva vepře, nehledě na ostatní vejce, mléko a máslo. 

 

Velkým nedostatkem úseku je skutečnost, že převážná část strojního parku je venku vystavena vlivům 

počasí.  V tomto roce byla u kravína dokončena stodola o ploše 540 m2, která slouží pro krmnou slámu. Jinak 

byly provedeny menší opravy v kravíně a vepříně na Borové.  

 

Pracovnice v kravíně jsou prémiovány a průměrná dojivost na krám činí 5 ¼ l. Také pracovníci v rostlinné 

výrobě budou za některé dobré výsledky prémiováni v průměru 1,- Kčs na pracovní jednotku.  

 

Průměrné stavy hospodářského zvířectva na úseku 

Skot celkem  325 ks 

z toho dojnice  220 ks – dojivost 5 ¼ l/den 

koní je na úseku 10 ks 

slepic   2 200 ks 

vepřů    200 ks 

prasnic   40 ks – průměrný vrh 18 selat 

Tyto stavy nejsou stálé a mění se dle potřeby. 



78) 

Pohled na objekty JZD: 

 

Jarní práce byly zahájeny 6. dubna. 10. dubna byly hotovy jarní osevy. Setí cukrovky bylo prováděno dne 16. 

a 17. dubna, zbylo dosít 18 ha. Přišly pak silné deště, které zničily část výsevu řepy. 15 ha cukrovky se 

muselo zaorat a zbytek definitivně zaset až 21. června. Výnos cukrovky byl nejnižší za poslední roky, jen 

120q/ha. Krmná řepa na 3 ha měla výnos 300q/ha, zbývající řepa 160q/ha. Kukuřice bylo silážováno 2 400q, 

jinak průměr z ha 200q. Průměrná sklizeň sena byla velmi nízká. Druhá seč byla zkrmena. Vojtěškové seno 

39q/ha, jetelová 30q/ha. Žně byly zahájeny 26. července a byly velmi krátké. Kombajn STJ sklidil 34ha 

obilovin. Dobrý byl výnos travin v průměru 13 300 Kčs na ha. 
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Semena travin se pěstují u těchto druhů: kostřava 13ha, lipnice 6ha, psineček bílý 2,80ha. Při sklizni však 

došlo k velikým ztrátám vymočením. Za zelí bylo docíleno příjmu Kčs 39 000. 

 

Oprava zemědělských strojů se provádí centrálně v Dolním Benešově. Místní opravna vedena Josefem 

Juráškem provádí pak běžně menší opravy.  

 

Pracovní úsilí převážně většiny pracujících žen v JZD je vysoké. Ovšem mluvit s nimi za tohoto stavu o 

socialistickém soutěžení je nepodložené. Naše ženy nemají rády závazky, říkají, pracovat se musí, ale co 

papíry, ty píšou ti, kteří nejmíň dělají. 

 

Minulá léta byla poznačena touhou vesnice zbavit se zemědělské půdy. Šlo se cestou bezplatného nájmu, 

tím, že půda přešla do JZD ovšem bez pracovní síly. Stávající pak mechanizace není schopna tyto zvýšené 

úkoly zajistit. Proto úsek nemá zájem o takovou půdu. Zvyšuje jen nároky na již beztak napjatou bilanci 

pracovních sil.  



Hlavní středisko pro rozdělování práce a denních úkolů je i nadále dřevěná, tzv. Panská stodola. K ní se 

dostavují denně ženy a povozy a po rozdělení práce odcházejí na své úseky.  

 

Je se třeba zmínit o dobrých a dlouholetých pracovnících. V rostlinné výrobě je to pí. Hertlová, Blokešová, pí. 

Fusová, Ratajová, Gilarová a další jako pí. Herudková, Klimašková apod.  
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V živočišné výrobě je to pí. Buriánová, pí. Kretková, Bialonogová, Ratajová, Sněhotová, Teuerová a další. 

Velmi dobrých výkonů dosahují traktoristé a kombajnéři jako Kašný ml., Kašný st., Duda Valter, Teuer Rob, 

Teuer ml., Řehánek, Balarin.  

 

Lidé jsou rozhodujícím článkem každého pracovního úsilí. Jsou i v Bolaticích; je jich je na tuto těžkou a 

náročnou práci málo. Vítají proto každého, kdo přichází pomoci.  

 

Přes některá cenová opatření vlády jak v rostlinné, tak i živočišné výrobě není dosud zajištěna spravedlivá 

odměna. Náklady na výrobu jsou značné a vznikají i škody tím, že práce pro nedostatek lidí se opožďují. 

Přesto hodnotíme úsek Bolatice, jako velmi dobrý, neboť v porovnání s jinými vykazuje nejlepší výsledky. 

Končím, jak jsem začal. Chválou na obětavou organizátorskou práci vedoucího úseku Josefa Rataje. Kéž má 

do budoucna ještě mnoho tvůrčích sil, aby se konečně i dočkal lepších výsledků své dlouholeté práce. 
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Závod Juta - pohled z ulice Hlučínské-Svobody: 

 

 Na obrázku vidíme zvláště dobře provedené rekonstrukce domů. Závod Juta v obci patří k nejlepším 

závodům podniku Juta ve Dvoře Králové. Ředitelem závodu je i nadále osvědčený ředitel s. Vodička Gustav, 

který navíc v letošním roce se stal otcem milé dívčinky. 



V závodě pracuje celkem 244 pracovníků, z nichž mnozí jsou se sníženou pracovní schopností. Na mzdách 

bylo vyplaceno 3 421 145 Kčs, což představuje v průměru na hlavu Kčs 14 021,-. Do fondu akumulace odvedl 

závod 6 375 000 Kčs, což v rentabilitě na pracovníka představuje 26 144 Kčs.  

 

Roku 1965 dosáhl závod nejvyšší výroby od svého založení.  

Bylo celkem vyrobeno:  232 082 kg konopných přízí 

440 649 kg šňůr 

751 764 kg lan 

529 672 kg provaznického zboží 
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Dále bylo vyrobeno za 5 416 414 Kčs technické konfekce. Objem výroby vyjádřený ve stálých jednicových 

mzdách vzrostl oproti minulému roku o 56%. 

Tohoto efektu bylo dosaženo:  

zvýšením stavu pracovníků: 35% 

zvýšením produktivity práce.: 15% 

zvýšením práce přesčas o 6 %. 

 

Zlepšila se i skladba pracovníků, kde převládají výrobní dělníci. Za dobré výsledky dostalo se závodu uznání 

ÚV KSČ a vlády ČSSR tím, že závodu byl propůjčen titul: „Závod 20. výročí osvobození“. V celopodnikové 

soutěži umístil se závod dle jednotlivých čtvrtletí takto: I/1, II/2, III/4, IV/2 místo.  

 

Závod má v místě společenský význam nejen tím, že zaměstnává spoustu místních žen, ale i z důvodu, že je 

vydatnou pomocí místnímu JZD. V JZD bylo odpracováno 3 500 brigádnických hodin, v akci „Z“ 923 hodin. Ve 

prospěch sbírky „Slovensko“ vyrobil závod navíc 3 t ucpávek a věnoval 10 000 Kčs.  V rámci patronátního 

závodu byla poskytnuta finanční pomoc škole ve výši 4 000 Kčs, MŠ Kčs 2 000 a TJ Sokol Kčs 2 000. Navíc byl 

TJ Sokol zapůjčen ohřívač vody a nádobí jako talíře, lžíce apod.  
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V letošním roce byli vyhodnoceni jako nejlepší pracovníci podniku s. Vodička a Matoušek. Soudruhu 

Matouškovi byl přiznán titul „Nejlepší pracovník ministerstva“. 

 

V rámci zlepšení pracovních podmínek získal závod ohřívací pult, vodobar a umožnil ženám praní v závodní 

prádelně. V listopadu bylo přistoupeno k likvidaci provozu prádelna a byla zahájena příprava pro výrobu 

tkalcovny hnacích řemenů, která byla zde přemístěna ze závodu Technolen ve Šluknově.  Pro přechodná 

zajištění výroby do doby výstavby nových provozů byly MNV uvolněny místnosti ve staré škole, které dosud 



sloužily společenským organizacím. Navíc se upravuje sklad naproti závodu zvaného „Terezín“ na 

provazárnu. Přechodné prostory pro skladování materiálu byly zajištěny ve stodole JZD.  

 

Myslím si, že dnes s odstupem let můžeme jenom pochválit prozíravost strany, která byla před léty vedena 

snahou zajistit hlavně naším ženám práci doma. Je třeba i pochválit celý pracovní kolektiv Juta, který svým 

úsilím proslavuje jméno naší obce i v cizině, kam je zboží expedováno. A závodu přejeme přislíbenou 

výstavku. 
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Padlí II. světové války: 

Díky iniciativě místního faráře se podařilo dát dohromady seznam padlých a ztracených II. světové války, 

který je umístěn na dvou tabulích při vchodu do kostela. 

Celkem padlo a bylo ztraceno 

Jméno Nar: 

Zemř: 

Jméno Nar: 

Zemřel: 

Balarin Jiří 21.3.1920 

28.6.1941 

Duda František 

 

5.2.1909 

6.10.1941 

Balarin Karel 15.1.1914 

8.12.1941 

Duda Max 8.6.1898 

26.5.1945 

Beneš Emil 18.12.1904 

26.1.1945 

Duda Pavel 31.10.1907 

16.4.1944 

Beneš Teodor 2.9.1900 

1.3.1942 

Duda Antonín 

 

28.2.1917 

5.2.1942 

Bělák Jan 22.11.1912 

24.4.1944 

Duda Alois 5.5.1913 

3.12.1942 

Bělák Richard 3.8.1918 

12.2.1942 

Duda František 10.8.1917 

16.8.1941 

Bělák Pavel 12.2.1920 

8.7.1942 

Duda Karel 

 

20.4.1919 

14.6.1940 

Blahetka Max 10.10.1924 

30.11.1944 

Duda Emil 15.5.1924 

17.3.1943 

Breuer Josef 23.10.1911 

15.12.1942 

Fojtík František 16.10.1912 

12.11.1945 



Breuer Rudolf 8.11.1905 

25.7.1945 

Fus Emil 18.2.1911 

27.4.1944 

Dembek Alois 11.11.1921 

8.11.1944 

Fus Robert 10.11.1924 

24.5.1944 

Dembek Josef 10.11.1910 

14.9.1943 

Fus Max 9.2.1915 

12.1.1944 

Dembek Josef 18.1.1920 

26.9.1941 

Fus Osvald 29.11.1912 

20.7.1943 

Dembek Max 21.10.1909 

19.9.1943 

Goldmann Rud. 1.9.1920 

20.9.1943 

Dembek Rich. 21.9.1907 

3.3.1943 

Grunad Jan 12.7.1911 

8.3.1945 

Dembek Vilém 3.8.1915 

7.5.1940 

Gvoždík Jindř. 24.4.1912 

26.9.1944 

Dembek Adolf 17.7.1922 

6.4.1945 

Gvoždík Jindř. 4.10.1920 

24.2.1942 

Gvoždík Osvald 30.1.1914 

10.5.1942 

Kocián Ernich 16.9.1906 

24.6.1945 

Gvoždík Osvald 9.11.1923 

18.8.1944 

Kolarčík Josef 1.2.1913 

4.3.1943 

Kořistka Jiří 19.5.1910 

13.2.1944 

Kolarčík Leo 14.10.1925 

12.4.1944 

Kořistka Josef 27.1.1923 

28.12.1943 

Kolarčík Valentin 13.11.1912 

23.6.1941 

Kozelek Arnošt 27.5.1927 

24.4.1945 

Kolek Josef 14.11.1914 

25.3.1942 

Kramář Alois 3.10.1907 

5.2.1943 

Kolek Maxmilián 12.9.1909 

2.2.1943 



 
Kramář Vilém 12.8.1910 

1.1.1942 

Konečný Max 16.12.1920 

2.4.1942 

Kretek Adolf 5.9.1912 

9.1.1945 

Liška Ermín 19.8.1912 

2.5.1942 

Kretek Arnošt 1.2.1920 

8.1.1945 

Liška Maxmilián 11.11.1906 

3.12.1942 

Kretek Jiří 26.4.1918 

2.2.1945 

Liška Oskar 11.8.1900 

15.2.1945 

Krůza Albert 10.12.1907 

1.5.1942 

Malchar Richard 16.7.1924 

29.9.1943 

Kupka Adolf 10.9.1926 

10.9.1945 

Mertens Pavel 8.11.1903 

15.2.1947 

Kupka Albert 18.6.1914 

3.12.1942 

Michalík Karel  

Kupka Rudolf 4.1.1925 

13.2.1944 

Michalík Arnošt 19.6.1913 

17.12.1942 

Liška Adolf 8.9.1921 

25.11.1944 

Moravec Erich 29.3.1923 

28.1.1945 

Harazim Pavel 11.9.1903 

27.1.1945 

Moravec Oskar 21.10.1913 

9.5.1944 

Herudek Alois 24.4.1924 

18.9.1944 

Mrkva Pavel 7.10.1922 

11.1943 

Herudek Osvald 14.12.1910 

3.2.1943 

Mrkva Peter 15.9.1908 

15.12.1942 

Herudek Rudolf 22.10.1925 

25.1.1945 

Návrat Karel 15.11.1909 

15.10.1944 

Hluchník Pavel 27.6.1919 

2.6.1942 

Niklas Bertold 12.12.1910 

5.2.1945 



 
Hoffman Vilém 29.4.1915 

12.10.1941 

Pašek Josef 8.5.1923 

10.10.1944 

Jiřík Evald 30.9.1910 

20.8.1944 

Poštulka Jan 26.9.1907 

8.2.1944 

Jiřík Josef 2.1.1915 

23.3.1947 

Potyš Adolf 5.7.1898 

3.1945 

Jurášek Rudolf 30.9.1909 

24.9.1941 

Přibyla Josef 29.9.1907 

19.12.1943 

Rataj Adolf 30.8.1914 

30.12.1942 

Sněhota Albert 15.6.1909 

6.5.1946 

Rataj Erich 13.7.1922 

18.4.1945 

Sněhota Erich 2.7.1926 

15.2.1945 

Rataj Erich 26.2.1924 

9.2.1943 

Sněhota Fran. 6.10.1907 

3.1945 

Rataj Jindřich 26.10.1916 

19.1.1945 

Sněhota Jiří 3.8.1910 

21.1.1943 

 
Rataj Josef 10.9.1909 

12.2.1944 

Sněhota Joachnin 7.8.1926 

1945 

Rataj Mikuláš 5.2.1908 

22.1.1942 

Sněhota Josef 9.12.1921 

20.1.1942 

Rataj Vilém 20.9.1914 

2.2.1942 

Sněhota Osvald 26.10.1951 

24.9.1944 

Rataj Richard 8.1.1921 

9.3.1943 

Sněhota Richard 2.7.1909 

20.12.1944 

Rataj Teodor 25.8.1912 

4.2.1942 

Sněhota Pavel 30.6.1909 

9.12.1944 

Reichl Josef 6.12.1904 

30.11.1942 

Sněhota Josef 5.10.1914 

15.8.1944 

Roszik František 20.11.1908 

10.12.1942 

Solich František 11.9.1909 

6.8.1942 



Řehánek František 25.11.1913 

1.6.1940 

Solich Josef 24.8.1911 

15.2.1945 

Řehánek Rudolf 8.1.1920 

11.6.1942 

Solich Pavel 12.9.1913 

8.9.1941 

Řehánek Erich 24.12.1911 

3.6.1942 

Starý Josef 19.11.1915 

6.3.1945 

Řehánek Vilém 17.2.1915 

2.11.1944 

Stavař Josef 17.12.1914 

1945 

Segzulka Petr 22.2.1913 

18.9.1944 

Stavař Maxmilián 30.9.1907 

9.1.1944 

Slivka Albert 14.2.1913 

30.4.1943 

Surma Jindřich 2.9.1950 

27.4.1944 

Slivka Jan 29.8.1910 

20.11.1943 

Šefčík Josef 20.10.1909 

27.10.1944 

 
Slivka Jiří  20.1.1921 

1943 

Šefčík Richard 5.3.1922 

16.8.1943 

Slivka Max 19.11.1909 

10.1943 

Šimeček Richard 21.12.1943 

1945 

Slivka Teodor 14.3.1917 

16.12.1944 

Šimetka Bedřich 2.11.1918 

26.11.1942 

Smolka Ferdinand 3.2.1919 

9.11.1943 

Šoltys Adolf 2.11.1911 

20.8.1944 

Sněhota Adolf 29.9.1907 

4.2.1943 

Šoltys Jan 17.5.1919 

24.7.1941 

Sněhota Arnošt 9.1.1918 

20.1.1943 

Šoltys Jiří 7.10.1910 

16.2.1943 

Šoltys Josef 14.8.1919 

29.3.1942 

Velc Jiří 9.4.1918 

2.2.1943 



 
Šoltys Max 10.7.1901 

3.1945 

Velc Pavel 19.8.1920 

2.8.1944 

Šoltys Pavel 26.6.1912 

31.12.1943 

Willisch Adolf 8.9.1916 

4.6.1942 

Šulínský Bern. 4.8.1914 

25.12.1941 

Vltavský Robert 16.3.1926 

21.3.1945 

Teuer Eduard 12.1.1922 

4.1945 

Bělák Alfred 16.10.1912 

1944 

Teuer Erhard 21.12.1925 

7.7.1944 

Bělák Jiří 21.9.1907 

1.1.1943 

Teuer Erich 15.7.1924 

17.3.1945 

Bizoň Richard 9.5.1913 

12.1944 

Teuer Felix 3.5.1925 

20.1.1944 

Blokeš Karel 29.7.1923 

18.1.1943 

 
Teuer Jan 24.9.1923 

14.4.1945 

Dembek Pavel 18.7.1919 

15.4.1945 

Teuer Karel 21.1.1921 

25.3.1945 

Duda Emil 16.1.1916 

1.1943 

Teuer Leo 11.10.1925 

11.10.1944 

Duxa Jan 7.10.1913 

3.1945 

Teuer Petr 5.1.1930 

27.4.1945 

Fojtík Oskar 18.10.1912 

13.5.1944 

Teuer Richard 14.3.1927 

14.3.1945 

Fus Arnošt 9.10.1904 

5.6.1945 

Teuer Richard 24.4.1920 

7.4.1942 

Harazim Jan 29.12.1926 

1.12.1944 

Teuer Rudolf 16.2.1922 

17.1.1944 

Kořistka Bruns 5.6.1925 

3.1945 

Teuer Vilém 6.8.1910 

13.8.1942 

Kretek Pavel 14.9.1912 

20.5.1942 



Teuer Vilém 8.10.1915 

22.6.1944 

Kretek Vilém 8.1.1916 

20.3.1945 

Trojanský Jan 18.2.1913 

14.7.1944 

Kupka Albert 28.7.1885 

11.1.1944 

Valenta Adolf 9.3.1923 

28.10.1943 

Kupka Pavel 6.8.1922 

20.8.1945 

Valuga Jan 14.5.1914 

14.2.1942 

Liška Adolf 7.11.1927 

5.1945 

Vavřínek Max 15.5.1925 

1944 

Herudek Adolf 9.2.1921 

27.1.1945 

 
Vehovský Adolf 17.12.1924 

1943 

Hluchník Leo 26.4.1929 

1945 

Vehovský Josef 8.7.1923 

10.10.1943 

Koch Maxmilián 27.2.1926 

11.1.1945 

Kolarčík Alois 20.11.1909 

14.3.1942 

Liška Maxmilián 2.9.1923 

18.10.1947 

 

88) 

Mimo to zahynuly při výbuchu munice dne 27. 4. 1945 děti Řehoř Valter 1931 a Teuer Petr 1930. 

Celkem se nevrátilo z války domů  178 mužů 

Z toho padlých    129 mužů  

Z toho nezvěstných   49 mužů 

 

V jednotlivých letech války padli: 

1940  3 občané  1944  45 občanů 

1941  11 občanů 1945  45 občanů 

1942   37 občan 1946   1občan 

1943  35 občanů  1947  1občan 

 

Podle ročníků padlo mužů: 

ročník 1885 1892 1898 1900 1901 1903 1904 1905 1906 1907 1908 1909 

padlo 1 2 1 2 2 2 3 1 2 10 3 13 



ročník 1910 1911 1912 1913 1914 1915 1916 1917 1918 1920 1921 1922 

padlo 11 6 12 11 10 6 4 3 6 10 7 7 

 

ročník 1923 1924 1925 1926 1927 1928 1929 1930 1902 1919 

padlo 11 8 8 6 2 - 1 1 - 6 

 

Tímto zápisem jsme si teprve po 20 letech objasnili, kolik padlo lidí z naší obce. Krev prolitá za cizí zájmy po 

všech končinách světa varuje! Již nikdy více taková jatka. Stovky padlých poslední války dnes ještě důrazněji 

připomínají: „A jak by to vyhlíželo po atomové válce?“ 

 

89) 

Náboženský život. Snad nikde se tak nedbá na svátky, které nejsou uznané jako právě u nás. To je typický rys 

starší generace. Hlavně v tomto roce jsem to pozoroval. Počasí bylo nepříznivé, přišel státem neuznaný 

církevní svátek, kdy počasí dovolovalo pracovat a bylo to také i nanejvýš nutné, ale zbožní občané drží svátek 

a nešli. A lidé se dívají na rušitele tohoto svátku skrz prsty.  

 

Náboženské obřady se velmi dodržují. Ale že by byli lidé lepší? Veliká událost byla toho roku přijímání školní 

mládeže. Ve vesnici to voní, peče se, vaří a pak jí a pije. K tomuto dětskému svátku se přicházívá ze širokého 

okolí. Dědina je plna hostů a vůně. A dítě, které jde na přijímání je bohatě tzv. kmotrem obdarováno. Menší 

pohoštění jako obvykle bylo na faře.  

 

Obdobně to ve vesnici vyhlíží na odpust a krmáš. Přijíždějí lidé ze široka daleka, domácnosti jsou plné vůně, 

v hospodě se tančí, v kostele zpívá a v hospodě pije a pije. Tradiční pouť do Hrabyně již nenachází takového 

ohlasu jako kdysi. Jen ti starší zřídka a mladí se jedou podívat autem, ne pěšky jako kdysi. 

 

90) 

Na mariánský kult se ještě v místě drží a mariánské písničky jsou oblíbeným motivem v kostele. Starší 

generace se modernizovala. Jezdí se na poutě autobusem. Do Turzovky, na Velehrad apod. 

 

V kostele jsou mše denně, v neděli dvě a odpoledne ještě požehnání. Mládež ovšem do kostela již tolik 

nechodí jako kdysi. V dopoledních hodinách jsou plné hospody. V kostele se používá již slovanské liturgie, 

hlavně u pohřbu. Pohřby jsou většinou velmi dobře navštěvovány. 

 

Velikou událostí bývají místní svatby. Předtím se provede občanský sňatek a pak církevní. Většina svateb je 

spojena s taneční zábavou. Svatby jsou početné a 50 párů není žádná zvláštnost. 



Jinak se i nadále dodržují i tzv. hodinky po Popeleční středě, dále v pátek křížové cesty. Velmi se drží i na 

vánoční svátky, kdy sbor zpívá u Jitřní vánoční koledy a pak slavnostní mši. Obdobně je to na Velikonoce a 

Svatodušní svátky, kdy se ještě navíc chodí tzv. procesí a to buď kolem kostela, nebo i po vesnici. Do kostela 

volá zvonek. Zvoní i v poledne a zvoní i večer. Zvoní, když někdo zemře, zvoní i každý pátek ve 3 hodiny.  

 

91) 

Každoročně kalí klidnou hladinu vesnice zápis dětí do náboženství. Manžel třeba nechce, manželka chce a 

tak dochází k šarvátkám a hádkám. Nakonec dítě jde a závěr je méně působivý. Dítě to vidí a ještě nechápe. 

Manžel chce mít klid a kompromis je přechodné řešení, které nic neřeší. A dítě pak jde do náboženství, aby 

mohlo k přijímání.  

 

Lidé chodí do kostela, ale nějak málo ve svém životě uskutečňují křesťanské zásady a lásku k bližnímu. V tom 

každodenním životě jsou příliš zaměřeni na své úzké někdy i sobecké zájmy. Dochází k hádkám při 

povolování oken, plotů a p. Nějak příliš lpí na svém domku, zahradě nebo poli. Že soused, také křesťan, 

potřebuje světlo a přístup ke svému domku, to je již nezajímá. 

 

Slyšíme, že místní farář velmi dobře káže. Káže ale o zásadách dobrého soužití. Nabádá k pomoci bližnímu i 

obci. A to se již lidem méně líbí. Mají raději zbožnost na oko, kterou každý vidí. Chodí s kancionálem do 

kostela, ale nějak by se střásly ty dobré dojmy, které ho vedou k pochopení svého bližního, k pravé bližní 

lásce. Sociální podmínky neradostné minulosti byly odstraněny. Nic nebrání lidem v praxi uplatňovat zásady 

křesťanství. Ovšem náboženské rozjímání a život to již nejde dohromady.  

 

92) 

Pohled na románskou kapli, která kdysi ve středověku sloužila i jako kostel. Je upravena a ohraničena a štítek 

vedle dveří hlásá, že jde o Kulturní památku. 

 

V kostele byly vypolštářovány lavice a byly pozlaceny nádoby. Taktéž se upravilo prostranství před kostelem. 

Na místním hřbitově se to trochu změnilo k lepšímu. Občané již staví svým zemřelým pomníčky. To tu kdysi 



taky nebylo. Hroby jsou upraveny a často i navštěvovány. Vžil se zvyk, že na Vše svaté, kdy se na hřbitově 

svítí, vyhrává i místní hudba, což za večera se velmi vyjímá. Tak ta naše dědinka žije, zbožně – někdy i méně 

zbožně a v tom denním shonu mnozí lidé zapomínají na to, co život opravdu činí životem. Zapomínají, že 

příroda, divadlo a dobrá kniha dají více, než touha něco mít! 

 

93) 

Obchodní síť v místě. 

Možno říci, že zásobování našich obyvatel se oproti minulým létům již podstatně zlepšilo. Toto možno 

konstatovat ve všech směrech, vyjma stavebniny, kde během roku chyběl cement, cihly a azbestová krytina. 

Menší nedostatky byly i v textilu, kde chyběly hlavně košile a halenky z dederonu. O zásobování obyvatel se 

stará Jednota, Opava se sídlem v Hlučíně. Při výroční schůzi byli občané seznámeni jak s tržbami v okrese, 

tak i v místě.  

 

Pro informaci uvedu některá okresní čísla: 

Maloobchodní obrat v okrese činil    539 mil. Kčs 

Při 107 000 obyvatel to činí v průměru na osobu  5tis. Kčs 

Z toho bylo vydáno za potraviny    368 mil. Kčs  

Z toho bylo vydáno za textil a obuv   58 mil. Kčs 

Z toho bylo vydáno za průmysl. zboží   65 mil. Kčs  

Z toho bylo vydáno za stavebniny   39 mil. Kčs 

 

Pro malý přehled uvádím okresní spotřebu:  

Maso bylo prodáno  17 859q cukru  25 601q 

Masných výrobků  10 090q čokolády 494q 

Másla a tuků   8 350q  piva  97 817hl 

Chléb    91 000q lihovin  3 660hl 

Káva    26 630kg obuvi   250 000 párů 

Chladniček   1 267ks  televizorů  965ks 

 

94) 

Cementu bylo prodáno 11 800t, cigaret bylo vykouřeno celkem 93,3 mil. kusů. Uvážíme-li, že v městech 

okresu jsou ještě státní prodejny, je růst kupní síly obyvatel okresu enormní. Celkem je v okrese Opava 650 

provozoven, z toho je 250 hospod. Jednota čítá 30 000 členů. 

 

Místní prodejní síť. 

V obci jsou 3 dohlížecí výbory; v roce 1966 se utvořily 2 dohlížecí výbory. Členové dohlížecích výborů jsou 



voleni na výr. čl. schůzích a spolu s revizní komisí kontrolují činnost Jednoty. Členové dohl. výboru splnili 

během roku hodnotné socialistické závazky a to jednak v akci „Z“ při úpravě prostranství před obchody, tak i 

v pomoci zemědělství. Na členské podíly jsou v průměru vyplaceny 30 Kčs; členové však souhlasili s darem 

ve výši Kčs 5,-/na člena. Získaného obnosu je využito k nákupu krátkodobých spotřebních předmětů, na 

příspěvek škole, na pohoštění u čl. schůzi apod. Obchodní síť je vcelku uspokojivá, i když by některé 

modernizační akce jako na příklad u Jurečků situaci poměrně zlepšily. 

 

95) 

Pohled na moderní prodejnu na ul. Opavské, která vede poživatiny, průmyslové zboží a obuv. 

 

Ne všechny prodejny jsou takto vybaveny. Je dále i krásná moderní prodejna na osadě Borová, která může 

sloužit jako vzor. V zásadě možno říci, že síť prodejen v místě je dostačující. 

Pohled na vzornou prodejnu u p. Feilhauera: 

 

96) 

V obci bylo dosaženo u jednotlivých prodejen obratu: 

Prodejna prům. zboží čís. 122   2,514 mil. Kčs. 

Prodejna spotř. Zboží Jurečka č. 151  1,372 mil. Kčs. 

Prodejna spotř. Zboží Feilham č. 152  2,823 mil. Kčs. 

Výsek masa p. Kurka B. č. 242   1,176 mil. Kčs. 

Výsek masa p. Kurka A. č. 243   1,193 mil. Kčs. 



Prodejna textilu pí. Valentová č. 361   1,455 mil. Kčs. 

Prodejna konfekce pí. Kocurová č. 395  0,676 mil. Kčs. 

Prodejna obuvi pí. Hrubá č. 406   0,696 mil. Kčs. 

Mlékárna pí. Bortlíková č. 318    1,112 mil. Kčs. 

Papírnictví p. Šoltys A.    0,262 mil. Kčs. 

Prodejna stavebnin p. Blokeš   2,198 mil. Kčs. 

Prodejna samoobsluha Borová   1,633 mil. Kčs. 

Výčep p. Řehánek Borová    0,380 mil. Kčs. 

Výčep na Ratibořské (Malcharová)     0,396 mil. Kčs. 

Výčep pí. Dudová      0,608 mil. Kčs.  

Výčep pí. Kramářová  (pro opravy uzavřen) 

Celkem bylo v obci dosaženo obratu:   18,494 mil. Kčs.  

 

Rok od roku je možné pozorovat růst maloobchodního obratu. To svědčí o růstu kupní síly našich občanů. 

Uvážíme-li, že mnoho zboží se ještě kupuje mimo obec a to hlavně zboží průmyslové, pak přijdeme ke 

zjištění, že obrat by byl o 30-40 % ještě vyšší. A to již něco říká. 

 

97) 

Podle obratu v místě vychází na hlavu roční nákup ve výši zhruba 6 000 Kčs. Pro malou ilustraci uvádím z 

tržby u p. Feilhauera tyto údaje: 

Plán maloobchodního obratu   Kčs 2 480 000 

Dosažena skutečnost    Kčs 2 823 677 

Z toho bylo prodáno: 

cukru     29 670 kg másla    10 684 kg 

mouky  37 010 kg       kávy   381 kg 

chléb  57 500 kg       zákusky a peč.    73 tis. Kčs. 

margarin  94 600 Kčs.   bramb; zelenina  210 tis. Kčs. 

piva     58 350 láhví      vína       3 420 l 

lihoviny   2 800 l   

Prodejna u p. Feilhauera je vzorná a jeho korektní chování a ochota je příslovečná. 

 

Podle odhadu prodala pí. Hrubá celkem 16 000 párů obuvi, což činí v průměru na obyvatele 4,8 párů, což je 

lepší, než celostátní průměr 3,5 párů! 



Během roku se zlepšila i kvalita obsluhy a heslo „Náš zákazník, náš pán“ si razí cestu v místě. Celkem je v 

prodejní síti v místě zaměstnáno 31 osob. Úroveň personálu se lepší; navíc několik večerek z (6) místa skýtá 

záruku i pro blízkou budoucnost. A to je rozhodující a nutné – zlepšovat služby a prodej.  

 

98) 

Některé ceny důležitých základních potravin: 

1kg chleba 2,60Kčs 1 krab. sardinek 7,80-10Kčs 

1kg  cukru 8,40Kčs 1kg soli 1,20Kčs 

1/4kg másla   od 8,40-11Kčs 1ks vejce 1,20-1,50Kčs 

1kg sádla výr. 28Kčs 1kg vepř. bůček 20Kčs 

1kg mouky hladké 3,20Kčs 1kg vepř. kýta 36Kčs 

1kg mouky hrubé 3,60Kčs 1kg vepř. kotlety 38Kčs 

1kg kávy pražené 180 Kčs 1kg salám 33Kčs 

1ks  housky 0,30Kčs 1kg hovězí 22Kčs 

 

Během roku došlo i ke zlevnění lihovin. V hospodách se však připočítává 5% přirážka za obsluhu. Této částky 

mělo být využito ke zlepšení oblečení personálu a vybavení místnosti, ale doma se to málo projevilo. 

Zásobování uhlím a dřívím. 

 

Uhelné sklady na nádraží zásobují uhlím a dřívím nejen obec, ale i Kobeřice a část Štěpánkovic. Situace se 

oproti minulým létům podstatně zlepšila. Uhlí je kvalitnější a je ho možno dostat libovolné množství. Zavádí 

se i doprava uhlí přímo do domácností za příplatek Kčs 1,60/q , což podstatně usnadní zásobování občanů. 

Hodně občanů však využívá blízkého lesa, kde si získávají levně dobré palivové dříví. V uhelném skladu bylo 

prodáno celkem 70.000 q uhlí. V průměru odebírají občané 35-40 q hnědého uhlí, což v našich podmínkách 

je dostačující. 

 

99) 

Některé tragické nehody občanů. 

Při výstavbě svého rodinného domku tragicky zahynul Jan Ondruf dotekem na silnoproud. Tak přišel o život 

obětavý člověk, který sám bez pomoci si chtěl postavit domek. Již ho nedokončil. 

 

Při přestupování do jedoucího vlaku zahynul v Bohumíně Gerhard Breuer, mladý stavební technik, nedávno 

ženatý, otec 5 měsíčního dítěte.  



Na pracovišti při oddělávání bednění byl zabit mladý sportovec Gottfried Duxa, který přišel nedávno z vojny 

a měl před sebou nadějný život.  

 

V tomto roce několik občanů bylo postihnuto infarktem; i když se za lékařské pomoci dostali z kritické 

situace, jsou do budoucna práce neschopni. V místě zemřel nejstarší občan Bolatic, p. Josef Sněhota, ve 

věku 91 let. Bývalý cestář, dlouholetý důchodce byl známý jako dobrý člověk a občan.  

 

V obvodu obce došlo i k několika autonehodám, ovšem bez ztrát na lidském životě. Frekvence na silnicích v 

místě je značná, hlavně v sobotu a neděli, takže nebezpečí hrozí stále. Obcí navíc projíždějí těžká nákladní 

auta z blízkého sádrového dolu v Kobeřicích. Dobře pracuje v místě pom. orgán VB, který nejen dohlíží, ale i 

školí a tak pomáhá udržovat bezpečnost. 

 

100) 

Politický a veřejný život. 

Vesnická organizace KSČ v tomto roce pracovala ve zvláště těžkých podmínkách. Ve výboru se prakticky 

vystřídali 3 předsedové. Anděl, Herudek Pavel a nakonec to byl s. Tiele Emil.  

 

V místě je organizováno 40 členů strany, z toho 1 kandidát. 99 členů je navíc registrováno, takže v místě 

máme 139 komunistů. Výsledky práce však tomu neodpovídají, neboť aktivně pracuje jen několik soudruhů. 

Vesnická organizace pomáhala na všech úsecích veřejného života. Byly prováděny společné schůze složek NF 

s cílem sjednotit úsilí k dosažení těch nejlepších výsledků. Strana pracovala přes stranické skupiny ve všech 

složkách, hlavně však s MNV. Během roku se uskutečnilo 12 členských schůzí, kde byly přijímány zásady pro 

práci v místě. Vesnická organizace velmi těžko probojovává vedoucí úlohu strany v místě, neboť stále i dnes 

se ještě promítají některé negativní jevy minulých let. Aktivní práce mezi lidmi je velmi náročná na čas, a jak 

již řečeno jen malá část členů pracuje aktivně. 

 

Je třeba pochválit úsilí předsedy s. Tieleho, který obětavě a s citem řeší celou problematiku života. Dalším 

záporem je skutečnost, že členové v místě jsou přestárlí, převážně penzisté. To se pociťuje velmi citelně a 

mladých je tak málo! 

 

101) 

Vesnická organizace ČČK. 

Převodem členů ze závodních organizací, bylo jich celkem 118 – čítá k 31. 12. VO ČČK  422 členů. Činnost 

této organizace je velmi živá a možno klidně prohlásit, že pracuje vzorně. Předseda s. Alois Šimeček s 

výborem, kde pracuje velmi dobře Jan Herudek, důchodce, se plně zaměřil na zlepšení zdravotní osvěty v 

místě, jakož i na osobní a hmotné zajištění zdravotních hlídek. V místě pracuje 10 zdravotních hlídek pod 



vedením s E. Šoltysové. Během roku bylo ošetřeno 496 občanů, na škole 79 žáků a u TJ Sokol 32 případů. Ve 

škole je ustaveno 15 zdravotních hlídek. Byl získán titul „Vzorná družina“ a s. Jan Herudek obdržel Krajské 

vyznamenání ČČK za vzornou práci. 

 

Velmi bohatá činnost se odrazila i v dobrovolných pracovních brigádách, kde na jarním úklidu bylo 

odpracováno 111h, na pomoc v JZD 3 574h, při MNV 202h, při soupisu hospodářského zvířectva 120h, dále 

při odběru vody apod. 

 

V průběhu roku měla skupina zásluhu na organizování odběru krve, kde se přihlásilo 100občanů. V TJ Sokol 

bylo odpracováno 117h, u CO cvičení 72h a v místnosti ČČK 180h. Byla provedena výstavka zdravotnické 

literatury a 1 lékařská tribuna s účastí 121 občanů. ČČK má za sebou další rok úspěšné práce a výsledky jsou 

vidět. 

 

102)  

Svaz zahrádkářů a ovocnářů. 

Je to další zájmová organizace, jejíž výsledky jsou velmi dobré. Pozorujeme to ve vesnici na každém kroku. 

Lidé víc dbají na zahrady, na jejich ošetřování a výsledky se dostavují. 

 

K 31. 12. 1965 čítá organizace 240 členů. Předseda Karel Harazim je sám vzorný zahrádkář a jeho zahrada, 

byť i malá, může sloužit jako vzor. Dobrou zahradu má Blokeš, Gillar, Teuer, Vavříková, Fus a další. Obětavě 

pracovali ve spolku pí. Vavříková, Duxa A., Balanin Osvald, Erich Duxa, Fus, a další. 

 

Členové odpracovali stovky hodin u obecní kanalizace, úpravě sadu, v zemědělství a jinde. Taktéž se zabývali 

ošetřováním obecních stromů. Bylo provedeno 11 odborných přednášek, instruktáž v zahradě, výstavka 

ovoce a zeleniny a uskutečnily se 2 odborné exkurze autobusem do Čech a Kroměříže.  

 

Bylo vysázeno dalších 1 277 ovocných stromků, 600 ks bobulovin, 938 ks růží a 138 ks dalších stromků. Pro 

potřebu rozšíření Juty byla uvolněna kulturní místnost a zařízení se přestěhovalo do bývalé holírny. Práce 

zahrádkářů přináší občanům nejen aktivní odpočinek v zahradě, ale i radost z dobré a zdravé úrody ovoce. 

 

103) 

Tělovýchovná organizace TJ Sokol. 

TJ Sokol Bolatice čítá 286 členů. Z toho je 215 mužů, 14 žen, 28 dorostenců a 29 žáků. Oproti minulému roku 

klesla členská základna o 16 členů.  

 

Předsedou TJ Sokol je i nadále s. Engliš Leo. Je chybou, že se dosud nepodařilo překonat panující názor, že 



fotbal je rozhodující. Je zanedbávána základní tělesná výchova a veškerá aktivita výboru se zaměřuje na 

fotbal. To má své stinné stránky. Ze závodníků se stávají primadony a členové výboru se obrazně řečeno plazí 

před nimi po břiše.  

 

Díky pochopení ONV a MNV bylo na hřišti dokončeno dílo, které dlouho zůstane památkou obětavé práce 

několika jedinců. Celá stavba má cenu Kčs 175 000. Jednota obdržela z okresu 95 000 Kčs. Zbytek je 

odpracováno zdarma. Dále jsme dostali 10 000 Kčs na nábytek. Bylo zakoupeno 120 židlí a zhotoveno 20 

nových stolů. Dále se provedla kanalizace před šatnou a nový můstek. Dílo bylo dokončeno do konce května 

a převzato ONV bez jediné kolaudační závady. 

 

TJ Sokol může být hrdý na svůj nový stánek, kde jen do konce roku se uskutečnilo 13 různých tanečních 

zábav. Mládež má konečně kam jít.  

 

104) 

Celkem bylo na hřišti odpracováno 7 500 h zdarma. Dle seznamu pracovalo 160 osob. Nejvíce hodin 

odpracovali soudruzi: Sněhota Leo, Engliš Leo, Šustek Br., Číž E., Sněhota Heřman, Fojtík Robert, Kretek 

Rudolf, Engliš Josef, Sněhota K., Teuer Kam., Solich E., Siebert W., Kocián Josef, Reichel V., Kolarčík Jiří., Liška 

Osv., Návrat Leo, Kupka A., Číž Karel, Duda Ant., Fus Václav, Gargoš Rudi, Harazim Teo, Jurečka Josef, Kotík 

Fr., Kotík Jan, a další a další. Třeba pochválit i Richarda Kocura, který jako jediný aktivní hráč velmi aktivně 

pomáhal při všech pracích. Část odborných prací byla zaplacena. Sněhota Leo a další pak prakticky 

odpracovali přes 500h, což znamená 2,5 měsíce zaměstnání! 

 

Budova byla slavnostně otevřena při sportovní slavnosti a těšila se všeobecné pozornosti občanů. Mnozí se 

tak přesvědčili, že se dá něco udělat, když je odvaha a chuť k dílu. 

 

Bylo instalováno i nové rozhlasové zařízení, dar závodu Juta. Sportovní zařízení TJ Sokol se tak řadí mezi 

nejlepší zařízení v okrese. Je třeba dodat, že na hřišti čeká ještě mnoho práce. Lze jen doufat, že při dobrém 

výkonu mužstva se nám podaří i zvýšit zájem příznivců, což je životně důležité. 

 

105) 

Pro porovnání síly tělovýchovy v Okrese několik údajů: počet jednot 91, z toho vesnických 80. Počet 

sportovních oddílů 200. Stav členů 19 746, z toho mládeže do 18 let 12 714. V okrese je dále 74 hřišť na 

kopanou, 65 na odbíjenou, 12 koupališť, 71 tělocvičen, z toho v majetku Sokola 24, kluzišť 19, stadiony 3. V 

roce 1965 bylo v akci „Z“ postaveno zařízení za Kč 857 000. 



Závodní činnost našich oddílů. 

Hlavní práce v TJ leží v oddíle kopaná. Hrajeme v soutěži se 4 mužstvy. Podávám výsledky docílené v 

podzimním kole: 

 Místo: Zápasů: Vyhr.: Nerozhod.: Prohr.: Skóre: 

+ body 

I. mužstvo 

I. B třída 

5 11 5 2 4 24:15-12 

II. mužstvo 

III. třída 

5 10 5 - 6 19:21-10 

Dorost 

II. třída 

7 11 3 3 5 18:19-9 

Žáci 1 6 5 1 - 26:3-11 

 

Pro sezónu jsme získali nové hráče a to s. H. Obrusníka a TJ Ostroj a s. Pospěcha z TJ Kylešovice. 

Velmi dobře si vede šachový oddíl. Hrají v okr. přeboru a i jinak mezinárodní korespondenční šach. Stará 

tradice zapustila pevně kořeny a několik příznivců šachů vytvořilo v místě podmínky pro další rozvoj tohoto 

jistě ušlechtilého sportu. 

 

106) 

Komise lidové kontroly. 

Dne 10. 12. 1964 byla v místě zvolena na veřejné schůzi Komise lidové kontroly v čele s předsedou s. 

Gerhardem Stuchlíkem. Členové komise: Josef Kretek, Karel Bezděk, Jan Boháč, Bohumil Složil, ing. Rudolf 

Hluchník, Heřman Sněhota, Josef Štefek a Jindřich Zajíček.  

 

Komise během roku projednávala stížnosti obyvatel a řešila některé nedostatky sociálního zařízení hospod 

apod. Lidé ještě ne dost dobře využívají této komise. V místě stále platí: „Co tě nepálí – nehas“. Z toho 

důvodu lidé raději mlčí, i když někdy dochází k očividnému porušování zásad občanského soužití. Komise 

úzce pracuje s vesnickou organizací KSČ, což je v zájmu veřejného života velmi nutné.  

 

Místní skupina ČSM. 

Práce mládežníků byla v minulosti, tj. po roce 1948, velmi dobrá. Dnes upadá. Mládež nemá zájem. Tak se 

život ČSM v místě soustřeďuje kolem 6-7 mladých lidí, jako s. Sněhota Karel ml., Vaněk. Vesnická organizace 

věnovala mládeži mnoho času, ale výsledky nejsou žádné. Byly provedeny pohovory s mladými, jejich názory 

– dejte nám koupaliště a podmínky! Do nástupu vojenské služby jsou chlapci aktivní a pak nic. Tak třeba jen 

doufat, že to přece nějak půjde. 



107) 

Včelařský spolek Bolatice. 

Málo kdo z nás věděl, že tento spolek bude slavit letos 27. května 60. výročí svého založení. Podařilo se mi v 

posledních dnech zjistit o založení spolku tyto údaje: V neděli dne 20. května 1906 v 16 hod. odpoledne byl 

ve výletním hostinci „Výhoda“ založen včelařský spolek. Původcem založení byl p. Josef Ritzka, rektor v 

Zábřehu. U této schůzky se sešli včelaři ze širokého okolí. Nemohli se dohodnout na pojmenování. Pan Otto 

Besuch z Dolního Benešova navrhoval jméno „Opatthal“, ale k dohodě nedošlo. 

 

Do představenstva byli zvoleni: 

Předseda: Josef Ritzka, rektor Zábřeh. 

Místopředseda: Emil Patschka, stol. mistr Zábřeh. 

Zapisovatel: Otto Besuch, malíř Dolní Benešov.  

Zástupce: Alois Zawadsky, adjunkt Benešov. 

Pokladník: Bedřich Kořistka, hospodský Výhoda. 

 Po založení spolku do něho vstoupili i naši občané. Byli to František Nawrat, Jan Jurečka, Stan. Slivka, Max 

Duda, Adolf Mrkva, August Kolarčík, z Borové Duda Josef, Jan Liška, Albert Liška, Rud. Teuer, Štěpán Pečínka, 

Liška Arnošt, Zajíček J.  

 

108) 

25. výročí založení spolku bylo oslaveno dne 7. června 1931v Dolním Benešově. Slavnostní projev měl první 

předseda spolku p. Ritzka. Slavnost se konala u bývalého mlýnu Přehyně. Tyto události popisuje p. Josef 

Navrath z Bolatic, zapisovatel spolku. Dále i p. Štěpán Tomíček z Benešova. 

 

Přípisem KNV v Ostravě ze dne 26. 2. 1946 byla obnovena činnost tohoto spolku se jménem „Včelařský 

spolek pro obec Bolatice a Heneberky“, který takto nasazuje na činnost bývalého spolku. Spolek sdružuje 

včelaře z Bolatic, Borové, Chuchelné, Bělé a Dolního Benešova.  

 

Spolek má 62 organizovaných členů, kteří vlastní 300 včelstev. Dále sdružuje i 25 neorganizovaných včelařů s 

88 včelstvy. V Bolaticích a Borové je z toho 46 včelařů se 181 roji. Plán dodávky medu ve výši 510 kg byl 

splněn a bylo odevzdáno 1 115 kg medu. Spolek byl vyhodnocen jako velmi dobrý a odměněn z ústředí Kčs 

300. Předsedou spolku je p. Bedřich Fus, tesař Bolatice.  

 

Byl ukončen soudní proces, kde včelaři žalovali STS v Opavě, která při poprašku řepy zničila skoro 50% 

včelstev v okolí. Poškozeným byla vyplacena náhrada škody. Spolek má dobré jméno a tradici. 



109) 

Svazarm-místní skupina Bolatice. 

Tato organizace čítá přes 50 členů, převážně bývalé vojáky anebo brance, kteří se připravují v předvojenské 

přípravě. Předsedou byl s. Bedřich Bělák mladší. Velmi aktivně pracovali sourozenci Hluchníkovi, kteří vedou 

a řídí předvoj. výchovu branců. Činnost spolku upadala, takže ke konci roku se vedly jednání k posílení 

výboru. Velmi dobře pracuje v této organizaci tzv. skupina „Psíčkařů“. Má 15 členů a vlastní 13 psů. Účastnili 

se výstav psů v Gottwaldově, Brně a jinde. Psi mají čistý rodokmen a jejich nácvik se provádí na stadionu TJ. 

Mládež má zájem o kroužek motorismu a plavání. Lze doufat, že se tužba mladých splní, závisí to v 

neposlední míře i na nich.  

 

Spolek čsl. invalidů.  

Místní skupina čítá 56 členů. Jedná se povětšině o oběti poslední války. Předsedou je Sněhota Heřman, člen 

finanční komise u MNV. Přesto, že se jedná převážně o osoby se sníženou pracovní schopností, účastní se 

členové všech společenských akcí, jako sčítání dobytka, práce v komisích MNV, práce na zvelebení obce, 

nátěr plotů, studny a p. Tento spolek, ač nepočetný, má v obci svou váhu. 

 

110) 

Požární ochrana. 

V místě máme i nadále 2 požární sbory. Lepší činnost vyvýjí však sbor na osadě Borová, kde je velmi aktivní 

s. Stoček. Oba sbory jsou vcelku dobře vybaveny a na materiálové zabezpečení je pamatováno v rozpočtu 

MNV částkou Kčs 10 000. 

 

Borovský sbor pracuje nadále v tradicích českého hasičského sboru. Oba požární sbory mají auta i 

motorizované stříkačky. Účastní se různých okrskových i okresních slavností s větším či menším úspěchem.  

Velkou pozornost věnují oba sbory výchově žáků a ve svých žákovských družstvech jim dorůstá nová 

generace požárníků. V loňském roce dosáhli žáci na Borové významného úspěchu v celostátní soutěži. Byli 

dokonce začátkem února 1965 přijati v Praze prezidentem republiky.  

 

Sbor na Borové je velmi aktivní při pořádání různých zábavných akcí. Měli i II. oddíl TJ Sokol Bolatice – 

kopané, který hrál na hřišti na Borové. Z finančních důvodů přišel oddíl zpět k TJ Bolatice.  

 

PO Bolatice čítá 120 členů, PO Borová čítá 85 členů.Předsedou v Bolaticích je s.  Josef Solich, velitelem Erik 

Stuchlík, havíř. Velitelem Borové s. Piekarczyk.  



111) 

Organizace ČSM Borová. 

Svazáci na Borové měli vždy lepší činnost, než v obci. Snad je to i tím, že se jedná o menší osadu, kde lidé 

nějak lépe najdou cestu k sobě. Jsou ovšem na tom špatně pokud se týká místa. Tak se střídají mezi školou a 

hospodou. O zábavu nemají nouze. Předseda s. Řehánek, student, má zájem a v tom leží klíč k úspěchu. 

Je to dnes vůbec další problém dát ČSM nový obsah, aby tato organizace tak jako kdysi plnila svou úlohu. 

Mládí si hledá nové cesty a jistě je i najde. Je těžko jim v této fázi vnucovat něco, co jim nesedí. Stranická 

organizace pak velmi citlivě v místě pomáhá ČSM najít vlastní styl práce a hlavně cestu k další mládeži, která 

ještě dnes stojí stranou.  

 

Výbor čsl. žen. 

Před léty tato organizace výborně pracovala mezi ženami. Byly organizovány kurzy šití, vaření i 

společenských tanců. To vše upadlo. Výbor nežije. Organizace KSČ hledá i zde cestu a pomáhá ustavit výbor. 

Mám dojem, že lidé nějak opomíjejí činnost právě v takových spolcích, které jim mohou něco dát. A tak dnes 

se velmi těžko zase dává dohromady to, co kdysi dobře šlo. Funkce výboru žen sklouzla v poslední době jen 

na přípravu MDŽ. 

 

112) 

Svaz přátel SSSR. 

Organizace prakticky neprovádí žádnou veřejnou činnost. Vzpomínám si marně na bývalé besedy, zájezdy a 

filmy. Nějak v tom denním shonu nemáme dostatek času. Lidé jsou nějak utahaní stáním ve frontách v 

obchodě, kde je sice dostatek zboží, ale málo personálu. Stojíš a čekáš ve službách, zkrátka čekáš a čekáš 

všude. To se pak odráží i ve spolkovém životě. Popravdě řečeno není nijak citově rozvinut vztah k 

sovětskému lidu. Ještě dnes se potýkáme s pozůstatky göbelovské propagandy. Mnozí naši lidé ani nechtěli 

nijak věřit velikým úspěchům SSSR v kosmonautice. Těžce se přesvědčili a to teprve pod dojmem faktů. Dále 

je třeba přiznat, že přílišná glorifikace SSSR v minulých letech nám natropila dost škod.  Sovětské zkušenosti 

vědy a techniky byly zvulgarizovány a lidí někdy i ironicky se toho dotýkali. Tyto neblahé kroky minulosti se 

překonávají a je třeba říci, že je opravdu nutné mezi našim lidem si vyjasnit a upevnit zvyky, které pro náš 

další osud mají veliký význam.  

 

Do SČSP byli koncem roku převedeni i členové závodních organizací. Odbočka čítá 116 členů. Předsedou je s. 

Gillar Karel, stavební technik a kdysi významný stranický funkcionář. 



113) 

Některé nedobré postřehy. 

Celý svět, a s nimi i většina bolatických a borovských občanů- radostně oslavil 20. výročí vítězství ve II. 

světové válce. Vpředvečer se konal v místě za bílého dne lampiónový průvod za účasti několika málo dětí a 

jen několik občanů. Dopoledne 9. května se pak konala mírová manifestace a vzpomínka u hrobu čsl. 

tankistů na hřbitově, za účastí příbuzných padlých a členů SPFB a jen 40 dospělých občanů, z toho 10 

učitelů. Nebýt školní mládeže, bylo by to zoufalé. Ve vesnici se pracovalo jak na polích, tak na stavbách. Lidé 

nějak brzy zapomínají. Státní vlajky na soukromých budovách byly zvláštností. Na osadě Borové bylo jen 9 

vlajek! Když se učitel ptal, proč nemá žák doma prapor, řekl tento: „Já jsem chtěl vlajku vyvěsit, ale tatínek 

mi nadával.“ Celý svět zpíval, tančil, radoval se; jen u nás byl obyčejný všední den! Zdá se, že doba 20 let 

ještě nestačila k tomu vymítit vlivy a slávu hitlerovské třetí říše!  

 

Tento postoj se projevuje i při návštěvě dalších veřejných akcí. Lidé nějak brzy zapomínají. Tento vývoj by 

nám rozhodně nemohl prospět a musel by se nutně vymstít na našich dětech.  

 

114) 

Lidová myslivecká společnost. 

Deštivé počasí silně zdecimovalo stavy pernaté zvěře v místě. To hlavně postihlo louky v Zábřehu, které byly 

v minulých letech silně zazvěřeny. Tak se střelilo jen 20 bažantů. Koroptve se i nadále nestřílejí. Poprvé byl v 

obci proveden odchyt zajíců do sítí. Takto bylo chyceno celkem 54 zajíců. V prosinci pak byl proveden hon na 

zajíce, kde bylo chyceno rovněž 52 zajíců. Odstřel 3 ks srnčího byl splněn. V blízkém okolí, tj. v lese, byli 

střeleni 2 divočáci. Hospodářem je nadále Fr. Burian a spolek sdružuje členy z Bolatic a Zábřehu v počtu 14.  

V revíru je i mnoho škodné, která se střílí i jinak hubí. Silné nemoci posledních let skoro úplně zdecimovaly 

králičí, kdysi silně zazvěřenou v Křeménkách. Provozování myslivosti je velmi nákladné. Státní polesí 

provedlo hon na bažanty a zajíce, jehož se zúčastnili francouzští hosté. Bylo střeleno přes 140 bažantů a 

mnoho zajíců. Výřad byl velmi slavnostní a navíc užitek má jak polesí, tak i státní pokladna. A o to tu jde. 

Cizinci zaplatí v dolarech a hon na bažantnici se plně vydařil. Jen velmi pozvolna se doplňují stavy zvěře; 

mechanizace, chemizace ji nijak neprospívá. 

 

115) 

Život vesnice, jeho klady a stíny. 

Veřejný život se nutně soustřeďuje do místních hospod. Kde jinak bys mohl v neděli, nebo přes týden večer s 

přáteli zajistit to či ono, podebatovat o politice, sportu, ženách a různém jiném. Tak se schází vesnice a každý 

jde do své hospody k posezení. Pije se pivo, k tomu nějaká ta pulka a když se ztrácí míra, bývá v hospodě jak 

ve velikém včelíně. Mám dojem, že se pije moc. Někteří známí pijáci utratí ročně značné peníze za alkohol. 

Víno se pije málo. Je tu někdy těžko posedět v klidu. Jsi-li k tomu ještě nějakým funkcionářem buď ujištěn, 



že nebudeš mít pokoj. Buď se po tobě něco chce, anebo ti bude někdo nadávat a to za tvou práci pro 

veřejnost, kterou děláš ve volném čase a zdarma.  

 

V hospodách bývá někdy bouřlivo! Lidé si řeknou to, co ve střízlivosti ti nikdy neřeknou. Myslím si, že 

hospoda je školou života a to v tom dobrém i horším slova smyslu. Do takového prostředí chodí i naše 

mládež. Někdy dobře nechápe vztahy s minulostí, kdy si občané vzájemně vyčítají své chyby jak z okupace, 

tak i po roce 1945. Mládež je citlivá a jinak vnímá okolí, než generace starší. V zásadě máme dobrou mládež 

a některé výlupky najdeš všude.  

 

116) 

Kde si má tedy mladý kluk zajít? Nemá jiné možnosti, jde do hospody, kde hraje karty, nebo kulečník. Chybí 

koupaliště, chybí lepší posezení. Ale mladý člověk pořád slyší o novém socialistickém člověku a vidí kolem 

sebe svět se všemi chybami a zápory. Je to tak a nějak si to zlehčovat by ani nemělo ceny. Jsou ovšem hoši, 

kteří hospodu neznají, těch je ale málo. Záleží to na rodině, a jak jsou vedeni. Je kupodivu, že máme i v 

Sokole mladé lidí, kterým rodiče nechávají všechny peníze. Z velké části ztratí tento hoch pojem o ceně 

peněz a až si jednou založí vlastní rodinu, budou mu chybět. 

 

Mládež je bouřlivá, ale není zase tak špatná, jak by nám to chtěli někteří moralisté namluvit. Mládež dovede 

i dobře pracovat, viz příklady na pracovišti a i v naší vesnici. Na hřišti při výstavbě pomohla mládež vcelku 

dobře.  

 

Móda je móda! Nosí se kratší kalhoty, úzké, ani ne dlouhé ani krátké sako s vestičkou, bílá dederonka a k 

tomu fešácká kravata na gumě. Šusťák ať již náš nebo cizí je nutný doplněk. Boty nízké, špičaté - jako ve 

středověku. A jde se!   

 

117) 

Velmi dobře se šatí holky, přičemž přespříliš zdůrazňují své, byť ještě toho času malé vnady! A maminky a 

tatínkové nehledí na nějakou tu stovku, jen aby dcerka byla pěkná a měla konečně nápadníka – galána. 

Zdá se mi, že mladí lidé nějak časně začínají spolu chodit a to již od školy. Myslím si, že to v mnohém případě 

neprospívá duševnímu vývoji mladých lidí. Přijde z vojny a již nemůže se svou partnerkou žít! Rozvodová 

křivka u nás se tak neprojevuje jako v celostátním průměru. Přece má jenom ta vesnice nějaký takový 

uklidňující vliv na některá rozbouřená nitra.  

 

Vesnice je plná dětí a mládeže. Mládež má až na řídké výjimky opravdu všechno. Rodiče se doslova vzhlíží ve 

svých dětech, že to někdy působí až negativně na další vývoj a výchovu dítěte. Rodiče nějak ještě pociťují 

svou neradostnou minulost a mládí. Dítě je v mnohé rodině Bohem! Velmi vítána je babička, která je čilá a 



ještě může pracovat doma. A tak mladí jdou do zaměstnání a babička vaří, pere, žehlí, vychovává, zkrátka 

babička je děvčátko pro všechno. 

 

118) 

A tam, kde pracují dva, tři a více, jistě není divu, že korunek přibývá. Staví se nejen domky, ale tyto se také 

vybavují. Dnes se průměrná domácnost vyrovná i městu. Myslím si, že i bytová kultura je a začíná být na 

vesnici lepší. Máš zde po práci více klidu a panelák na sídlišti ti ho nepřidá! A vůbec ty zahrady a ten klid 

našich lesů! 

 

Starší generace si myslí své. Je to škoda, že proces politické a národní výchovy dosti dobře nezvládnul své 

úkoly právě u nás na Hlučínsku. Lidé se tak nějak obdivují všemu, co přichází ze západu, hlavně ale z NSR. V 

lidech dožívá pruský dril a také určitá sounáležitost k veliké „německé oblasti“, kde mnohý zedník z našeho 

kraje zvěnčil dovednost a um našich lidí. Určitá negace je podmíněna i stávajícími potížemi v národním 

hospodářství, jež překonat nebude možno ani dnes, ani zítra.  

 

Svět je v pohybu. Nastává veliká výměna informací mezi lidmi různého politického, náboženského, nebo i 

národního smýšlení. A náš nevěřící Tomáš porovnává, nevěří i žasne. Je nějak i otřesen, když slyší, že v 

kosmu plují i sovětské rakety, jejichž existenci dlouho popíral. 

 

119) 

Nějak nechce vzít na vědomí ty veliké změny ve světě. I tak žijí mezi námi lidé se svými myšlenkami 

pohrouženi do minulosti, nevěří; pro ty již není naděje na záchranu. Zemřou i se svými sny a touhami. Jsou 

ale lidé, kteří si vzali poučení a bez frází, tak nějak i s trochu vnitřního furiantství jdou po svých vlastních 

nohou s vědomím, že svět se mění a že je nutno tyto změny akceptovat. Tak žijí vedle sebe lidé, kdysi velicí 

vlastenci – dnes ovšem čekají na spásu nevím koho a jsou lidé, kteří kdysi věřili, že Hitler zlepší osud našeho 

lidu. U těch posledních však život udělal své. Zbavil je klamné iluze a poznali, že chybili. Sice ne všichni, ale 

veliká část. Byli to dělníci, zedníci, tesaři, kteří za partajní legitimaci dostali kdysi práci a chleba. Tito lidé jsou 

dnes ve své práci vážení a chtění. Desítky pracovních vyznamenání, vyznání a co ještě zdobí leckteré příbytky 

v naší obci. Dělník je hlavním nositelem pokroku, i když některé negace na pracovišti vyvěrají z jeho 

uvolněné kázně.  

 

Letí ten život, jako trháš ty listy v kalendáři. Je to až škoda, je to ale přírodní zákon, který i kdybychom ho 

nechtěli uznat – tak platí. Žijme proto naše dny tak, jako by to již byly naše poslední. Až to pochopíme – 

bude ve světě lépe!  



120) 

Závěr. 

Rok života vesnice má jistě ještě hodně aspektů, ke kterým bych se měl vyjádřit. Netroufám si jako obyčejný 

člověk však přespříliš soudit a popisovat své spoluobčany. Je možné, že některé negativní stránky naši 

povahy mají svůj původ jinde a snad teprve zítřek nám je objasní.  

 

Nechci taky, aby mě příští generace nějak příliš přísně soudily. Věřím a vidím, že život není jednoduchý. Co 

člověk, to problém. A dej to dohromady. Ta naše vesnička nám přirostla k srdci. I daleko ve světě vzpomínají 

na ni v posledních chvílích svého života naši lidé. Máme ji rádi takovou, jakou je – se všemi chybami a 

nedostatky.  

 

20 let od poslední války ještě nestačilo vymazat z našich myslí vzpomínky na těžké oběti na celém světě a na 

oběti v naší vlastní vesnici. Kéž bychom si to stále znovu a znovu připomínali, neboť válka je největší zločin 

na lidstvu. A válka dnešní - to by byl konec.  

 

Jsem nějak vnitřně uklidněn. A nové jaro, které se již ohlašuje, snad přinese konečně uklidnění ve světě a 

přinese mír všem obyvatelům světa! 



121) 

1966 

Každým rokem usedám k těmto listům, abych poznačil vrásky života nejen na našich tvářích, ale i v naší 

vesnici, v našich srdcích. Nějak rychle prchá ten čas a zanechává nám v duších smutek. Leč je to neúprosný 

běh života, který se musí prožít až do konce. A jaký ten konec a život bude, leží v nás, v každém z nás. Rychle 

pulsuje život v našich ulicích, rychle rozkmitá štěstí a jas, ale i rychle přináší smutek a skon. To ovšem již jiné 

nebude. Štěstí, byť by bylo jenom chvilkové, hodí se prožít. Byl krásný a štědrý tento rok. Snad až moc dobrý, 

když si uvědomíme, co se mohlo všechno stát.  A tak úsměv platí tomu, co bylo s vědomím, že čas sám 

hodnotí a váží.  

 

122) 

Život mezitím také nestojí a svět tak jako ta naše vesnička prožívá svoje. Svět již se nezdá malým lidem tak 

nepřístupný, jak jsme to ještě pociťovali před nedávnem. Lidé se rozjíždějí po světě, hledají, srovnávají a váží. 

Myslím si, že se nijak toho srovnání bát nemusíme. Naše malá země díky Bohu ještě neztratila své kouzlo 

lesních samot, mýtin a pestrých luk. Neztratila své kouzlo ani naše vesnička, která se i v tomto roce znovu 

stala středem pozornosti a návštěv. 

 

Přijíždějí sem ze všech směrů, autem, vlakem, letadlem s přáním nadýchat se do zásoby našeho lahodného 

vzduchu, pookřát uprostřed svých milých a s tichou závistí dívat se denně na obrysy hrabyňských kopců, na 

východ slunce, který snad není nikde tak krásný, jak právě u nás.  

 

Mnozí také neřeknou pravdu a s bolestí v srdcích odjíždějí, přičemž „jejich blahobyt“ jim sotva poskytne 

hojivou náplast. A to mnozí naši spoluobčané nechápou a těžko pochopí. Mezitím již i kritické hodnocení 

prvních zpráv o našich sousedech na západě přivedlo na správnou míru i falešnou představu, že tam div není 

ráj! Chyběli tam jenom pečení holubi. 

 

123) 

A tiše plyne čas a nějak krásnější a milejší se nám zdá náš rodný kout. V poslední době však nějak naši 

spoluobčané zapomínají na dobu před 25 lety! Od nás tak ani ne, ale z okolních vesnic odjíždějí na návštěvu 

NSR a již se nevracejí, přičemž mnohdy zde zanechávají i značný majetek! Připadá mi to znovu, jako by 

někteří naši lidé podlehli šalebnému pískání Krysaře z Hammelu a zase se chtěli pokusit o štěstí, které tam 

nikde nenajdou! Lituji tyto lidi, lituji ovšem nejvíc jejich školou povinné děti. Ovšem staré české přísloví říká, 

že kdo chce kam, pomozme mu tam! 



Náš kout není národnostně ještě plně vyrovnán, i když se strana a vláda o to hodně pokoušela. Politicky nám 

zde také není jasno a právě této situace začíná zase velmi šikovně využívat západní propaganda. Nedej Bože, 

aby se zde znovu opakovaly neradostné roky, na které zdejší generace tak krvavě doplatila. Málo působíme 

na lidi, málo čelíme těm, kteří se nepoučili a se snad již dnes domnívají, že přišla jejich doba.  

 

124) 

Ovšem naši občané se ani jinak moc nezměnili. Ty drobné šarvátky, závist a zloba se tu méně, tam více 

projevují. Je to snad jenom náš specifický „hlučínský“ problém, kde tvrdá minulost a existenční boj zničily v 

lidech správné proporce? Tady u nás majetek znamená vše, někteří lidé mu propadli úplně a stali se jeho 

otroky. A tak předměty, které mají usnadňovat život a působit pohodlí se stávají fetišem, kterému člověk 

slouží. Žel, že to postihuje i děti, které již od samého mládí mají na život špatný názor.  

 

Přesto si však troufám říci, že i zde moderní osvěta, televize, krůček po krůčku odstraní zábrany. Snad se ani 

nikde v republice tak nešetří, jako právě u nás. Je ovšem i příznivý celostátní průměr výdělků, kdy na 

ostravský kraj připadá skoro 1 850 Kčs!  

 

Hlučínsko nebo Bolatice a již si představíš veliké staveniště, kde voní čerstvé krovy, a lidé se denně po práci 

moří, aby měli svůj vlastní domov.  

 

125) 

Proto ani myšlenka družstevní výstavby zde nezapustí pevné kořeny, i když víme, že mimo naši hlučínskou 

oblast se hodně družstevně staví. Mám dojem, že náš člověk se cítí teprve tehdy dobře, až je za plotem a ve 

svém domku! To plně potvrzuje i neúspěch socializace vesnice, neboť mnozí naši zemědělci se budou od 

rána do večera dřít jen, aby nemuseli do JZD a to i tehdy, když tam bude prokazatelně líp.  

 

Zdá se ale též, že se pomalu bortí staré předsudky v manželském životě, neboť dnes již lidé zcela volně mluví 

o rozvodech, i když připouštím, že to nemusí být vždy správné. Zde však se pomalu překonává staletá 

závislost ženy na muži, který ji mohl kdysi bít, trýznit a dělat s ní, co mu libo. A to prosím i v podmínkách 

silného náboženského ovlivnění. Tento stav naznačuje, že majetek, a to co s ním souvisí, se pomalu dostává 

na druhou kolej, což jistě nebude na škodu našim lidem. Ukazuje se, že si lidé začínají více vážit svého života 

a jeho štěstí, i když připouštím, že to jsou teprve červánky dne, který nemusí vesnici změnit. 

 

126) 

Možná, že jsem moc kritický vůči svým spoluobčanům, ať mi to nemají za zlé. Ale příliš v živé paměti jsou 

ještě mé i jejich omyly. V dnešním světě, který se právě díky moderním dopravním prostředkům tak zmenšil, 

se nevyplácí sezení na dvou židlích. O to méně se vyplatí i našim lidem a nevyplatí se již vůbec našemu 



životu. V tomto roce se hospodářská situace vesnice dále upevnila. Další ženy našly zaměstnání v Jutě a další 

pracovní síly pracují mimo. Upevnil se i soukromý zemědělský sektor, který se i nadále mechanizuje. Z 

celkového pohledu na obec je zřejmé, že se i dále rozšiřuje. Nové stavby vyrůstají jak houby po dešti i když je 

zřejmé, že materiál se těžko shání. Příslovečná dřina a obětavost tak vykouzluje v místě památník lidské píle, 

která jistě překoná naši generaci a dá svědectví o velikém tvůrčím úsilí našeho lidu. Kdyby tato vůle a snaha 

našla svůj kout i ve veřejných akcích, pak si myslím, že není v republice vhodnější kout pro realizaci 

sebevětších akcí. Ovšem kdyby nebylo té úzké, sobecké „pro sebe“ základny. 

 

127) 

Stavební ruch ve výstavbě rodinných domků i letos byl značný. Zastavilo se úplně bývalé staré hřiště TJ Sokol, 

zastavila se i parcela na Cihelní, o jejímž převedení vedl MNV tak dlouhý boj s bývalým majitelem p. 

Šoltysem. Byly však zastaveny i další parcely v prolukách a co je velmi důležité, začalo se stavět i na osadě 

Borová. Zde konečně po dlouhém jednání povolil ONV zástavbu, i když za podmínky zvýšeného poplatku. 

Konečně se tedy splnilo přání občanů Borové!  

 

Ani nemusím podtrhovat, že úsilí si postavit rodinný domek je pak podřízen celý život stavebníka a jeho 

rodiny. Ceny stavebnin jsou značně vysoké a postavit si rodinný domek znamená šetřit. A šetřit se nedá 

jenom na jídle a ostatním průmyslovém zboží. V některých případech trpí i děti, které pak nemohou dostat 

to, co potřebují.  

 

Důležitou změnou je i skutečnost, že se může zase stavět i na cestě k nádraží, což je přínosem.   Stejně je i 

přes to stavebních míst nedostatek a MNV již v předstihu zajišťuje pozemky pro dalších 20 rodinných 

domků!  

 

128) 

Lidé však neradi dávají místa k dispozici a MNV musí v této věci používat i přímého tlaku. Inu míst je 

omezeně, družstevní výstavba se neuplatnila a to přes silný počáteční zájem. Tak převládá na vesnici i nadále 

ta tradiční snaha mít svůj domek, zahradu a v poslední době i auto. Nevím, kde berou někteří lidé peníze, 

anebo nevím, jak asi žijí, když i to dají dohromady. Auto je však i nadále značně nedostupné pro svou 

vysokou cenu.  

 

Třeba však věnovat i pozornost rekonstrukcím starého domovního majetku. I v tomto roce byly zase desítky 

domů opraveny a modernizovány. Celí naše vesnice, až na nepatrné výjimky, se opravdu oblékla do nového 

šatu. Snad žádná z okolních vesnic není tak výstavná jako ta naše. Nemůžeme to již říci o veřejných 

budovách a prostranstvích. V tomto roce byl položen živičný koberec na státní silnici Kravaře - Chuchelná, 

takže vesnicí se dobře projíždí a odpadlo hodně stížností občanů na bláto a špatnou chůzi! I nadále však 



čeká na svou úpravu ulice Svobody a Padoly, kde kočičí hlavy a bláta ztěžují chůzi. 

 

129) 

Starší lidé si příliš naříkají na pýchu, a jak dále říkají, že mladí mají plné zadnice a že „Pán Bůh se stejně 

nebude dlouho na tuto pýchu dívat“. Co je vede k tomuto poznání? Snad i ta skutečnost, že některé děti 

zapomínají na své rodiče, kteří pak na stáří nemají žádné radostné dny. Ta honba za mamonem nějak zabíjí 

cit a lásku a nejsou řídké případy, kdy starý otec nebo matka doslova živoří. Zase taková stinná stránka, která 

nějak nechce ladit s náboženským postojem mnoha našich občanů. 

 

Jedno je však třeba vyzvednout. A to je kult dítěte. Dítě má až na opravdu řídké výjimky přednostní 

postavení. Je vychováváno doslova s opičí láskou! Dostane vše a ty tam jsou doby, kdy děti byly surově bity a 

trýzněny. V tom vidím klad dneška, i když i zde je ještě mnohý stín. Dědina roste a jsi nějak vnitřně šťasten, 

že patříš k ní, i když víš, že máš své výhrady a proti. Vyrostli jsme na matčině srdci a láskou k této rodné 

hroudě, která je naše a kterou milujeme synovskou láskou! 

 

130) 

Mezinárodní politická situace v tomto roce byla zase velmi zajímavá, i když místy byla krajně napjatá. 

Existence dvou světových soustav a kolem nich existujících seskupení vyvolalo ve světě mnoho třecích míst, 

a že nedošlo k žádnému dalšímu konfliktu, lze myslím děkovat rozvaze a stále větší míře zodpovědnosti těch, 

kteří jsou k tomu povoláni. Existence ničivých zbraní začíná totiž sehrávat svou úlohu. Žádný státník totiž 

nebude riskovat, když dobře ví, že odveta by mohla i jeho zemi bezprostředně po možném útoku zasáhnout. 

Byl to rok velikých bojů a převratů i v samotné Africe, i když příčiny jejich vzniků leží mimo hranice Afriky a 

to z převážné části. Došlo ke státnímu převratu v Nigérii, ke státnímu převratu Středoafrické republiky, 

převratu v Ghaně, a k dalším akcím, které svrhly vlády a samy nastolily opačné cesty. Afrika vře a v bouři 

hledá její mladá a zdravá část svou vlastní cestu, i když při tom svrhuje ty, kteří v minulosti měli velké zásluhy 

na osvobození, ale později pak nedovedli hospodařit.  

 

131) 

Není totiž dnes ve světě síly, která by tento revoluční zápas zastavila. I samotný četník světového 

imperialismu USA musí chtě nechtě této skutečnosti podřizovat své plány. Nerovnoměrný hospodářský 

rozvoj světa však bude ještě delší dobu nahrávat těm majetným, neboť jejich hospodářská převaha si určitou 

kolaboraci té či oné vrstvy v zemích zaostalých vynutí. USA jsou dnes, ač to chceme přiznat nebo ne, zemí s 

ohromným průmyslovým potencionálem, jehož celá váha je hozena často na výsledek rozhodnutí. USA 

dávají podle staré zásady „Něco za něco, nic za nic“! Kupují, podplácejí, zastrašují, slibují a nalézají tak, jak 

jim to právě hodí.  



Žel bohu, že celý rok zuří i nadále válka ve Vietnamu, která v posledním čtvrtletí ještě zesílila rozšířením 

války na Sever.  Hoří města a dědiny, jsou vražděni muži, ženy a děti a to ve jménu boje proti komunismu. Ve 

skutečnosti leží situace jinak. Vietnam leží v ohnisku dvou se střetajících zájmů, kterým není nic po osudu 

lidu!  

 

132) 

USA a Čína mají své zájmy, mají i své metody. Na čínskou politiku doplatilo přes 300 tisíc indonéských 

komunistů a nedojde – li brzy ke změně, doplatí i vietnamský lid.  

 

Veliká čínská kulturní revoluce totiž nejenže zvýšila chaos v Číně, ale prohloubila roztržku v mezinárodním 

komunistickém hnutí. To využívají Spojené státy a vůbec světová reakce. V Číně tuto revoluci provádějí 

výrostci a mládež, přičemž se ničí kulturní památky, literatura a hanobí se člověk. Je ale stále zuřivěji 

napadán Sovětský svaz. A to potřebuje Amerika, hlavně ve Vietnamu! Tak ke škodě komunistického hnutí 

dochází v této veliké zemi k cestě, která je v příkrém rozporu s komunismem! Počáteční podpora čínských 

představitelů ve světě upadá, jsou izolováni a svět má jeden problém navíc. Neboť kde leží záruka, že veliký 

Mao nedá povel k cestě, která by světu mohla přinést nejednu těžkou chvíli, uvážíme-li, že v Číně se udály v 

tomto roce další dva pokusné výbuchy atomových zbraní? Jednota hnutí je těžce narušena a v současné 

době není nejmenší naděje, že bude obnovena. 

 

133) 

Láska k člověku by měla ve světě zvítězit, prohlásil to papež, ale ani jeho úsilí, ani úsilí U. Thanka 

zprostředkovat vietnamský konflikt nemělo úspěchu. Nepomohly kroky SSSR, jehož veliká politická aktivita 

stojí za zmínku, nepomohly ani protestní akce světového veřejného mínění. Nepomohla ani tribuna Valného 

shromáždění OSN. Válka ve Vietnamu tak představuje kulturní ostudu lidstva a dočasné vítězství hrubého 

násilí. 

 

Mírové úsilí SSSR slavilo veliký úspěch při zprostředkování a jednání mezi Indií a Pákistánem. Bohužel zemřel 

veliký indický státník R. Šastri. Ale válka přestala a to byl úspěch! Sovětští přestavitelé jednají po celém 

světě, trpělivě a cílevědomě, i když toho času ještě úspěch není v dohledu. Začíná ale působit tvořivá 

zahraniční politika, jejíž uplatňování není jen v zájmu SSSR, ale vůbec všech poctivých lidí.  

 

V Indonésii probíhaly veliké procesy s představiteli KSI a jinými vůdci. Tresty a rozsudky smrti ukazují, že 

nebude pardonů. Nebude pardonů ani pro Sukama! 

 

134) 

Veliký zápas mezi SSSR a USA v dobývání vesmíru i nadále trvá. Možno říci, že se přiostřuje. USA nasadily 



šílené tempo a zdá se, že se jim to daří. SSSR však jak prohlásil, nechce a nebude hazardovat a to ani s lidmi, 

ani s prostředky. Sovětský svaz vypustil „Luny“ s cílem fotografovat měsíc. SSSR však vypustil další desítky 

raket „Kosmos“ s cílem připravit podmínky k dobytí měsíce. Tak se svět chystá na veliké utkání, v němž by v 

prvé řadě měl zvítězit člověk! Sověti vypustili i telekomunikační družice.  

 

3. února vypustily USA družici ESSA 1 k fotografování zeměkoule. 

16. března vypustily USA Gemini 8 s kosmonauty Armstrongem a Scottem na palubě. 

18. července byla vypuštěna Gemini 10 s kosmonauty Youngem a Collinsem, přičemž bylo uskutečněno 

přiblížení rakety a procházka. 

12. září vypuštěna Gemini 11 s Conradem a Gordonem na palubě.  

Dále USA vypustily telekomunikační družice a rakety k Měsíci. 

 

135) 

Rakety však samy o sobě nerozhodnou. V tomto historickém zápasu dvou soustav musí zvítězit člověk a jeho 

zdravý rozum! Množí se ve světě hlasy, že raketový výzkum stojí těžké peníze. Ty by se mohly dát raději 

zaostalým zemím, aby lidé tam neměli hlad! Hodně se mluví i o populační explozi v méně vyvinutých 

oblastech a již dnes se vážně rokuje o budoucím osudu člověka. A budoucnost nebude lehká. 

 

Atomové hřiby dále zneklidňují svět. V USA v podzemí, v Číně veřejně a Francie také v honbě za svou 

národní velikostí ihned po návratu De Gaulleho nechala explodovat několik pum na atolu Muroroa. Popel 

zamořuje zemi a ničí v lidech naději na návrat lepších časů. Proč se člověk nenechává ovládat rozumem a 

citem a proč potřebuje jako důkaz síly a své zdatnosti předvádět takové kejkle!  

 

Přitom De Gaulle vykázal z Francie USA, a návštěvou v SSSR položil základy rozumné politiky do budoucna. I 

jako spojenec NSR vyznává východní hranice.  

 

136) 

O velikosti možného nebezpečí nás přesvědčila ztráta 3 ks atomových bomb při leteckém neštěstí ve 

Španělsku! 

 

XIII. sjezd KSČ byl zahájen dne 31. května v Praze. Za účastí mnoha desítek delegací byla zhodnocena 

výstavba ČSSR i mezinárodní politické situace. Jako stín však na delegátech ležela rozbitá jednota 

socialistického tábora. Značné úspěchy země si však vynutily novou zlepšenou organizaci řízení, která se t. č. 

v celé zemi zavádí.  



Jak již řečeno, čilý mezinárodní duch vyvolal řadu důležitých jednání. Kvitujeme je s povděkem. Patří k nim i 

návštěva našeho prezidenta v SAR, Habeši a Indii. Prezident měl dále i v Praze zajímavé rozhovory se 

zástupcem západoněmeckého tisku i s anglickým lordem Roy Thornsonem, což svědčí o našem úsilí po 

zvolnění napětí. Zajímavý postřeh tohoto roku je ten, že západoněmecká Luftwaffe znovu a teď zcela volně 

krouží v USA nad Arizonou, ve Španělsku, Francií, Anglií, Holandsku, Belgii, Švédsku a jinde. Neříká to lidstvu 

nic. Že by druhá světová válka byla již zapomenuta? 

 

137, 138) 

Počasí v letošním roce nebylo nijak dobré. Měsíc leden bylo 7 dnů jasno. Sněžilo mírně od 4. do 20. ledna. 

Zpočátku mráz, ke konci měsíce obleva s deštěm.  

Únor do 20. zataženo. Teplo a slunečno. Mráz byl jenom 2 dny a to 9. a 10. února.  

Březen celkem zataženo, 2 dny jasno; 21. března skutečně krásně teplo, slabý mráz. Sněžilo ještě 23., 29. a 

30. Sníh se drží ještě ke konci měsíce.  

Duben – do 9. pěkně teplo, jasno, pak zataženo do 24., kdy pěkně. 19. dubna, 21., 28. první jarní bouře! 29. 

dubna průtrž mračen.  

Květen; do 5. nádherně, jasně a teplo. Od 6. do 11. zataženo a chladno. Od 12. do 22. zase krásně a teplo. 

Do konce pak chladno se silným deštěm.  

Červen do 7. krásně. Na Medarda 8. bouřka! Do 18. pak pěkně a vedro. Od 20. do konce měsíce chladno, 

zataženo a silný déšť.  

Červenec, do 4. krásně, vedro a jasno. Pak do konce měsíce zataženo s občasným deštěm, studeno; 11 dnů 

pršelo nepřetržitě, 3 bouřky! 30. byla mlha a zatopená pole!  

Srpen. Z počátku polojasno a pěkně a to do 10. Pak 4 dny pršelo do 15. Od 15. do 21. silná vedra. Potom do 

konce měsíce déšť. 

Září: do 6. září pršelo a bylo chladno. Pak skoro do konce měsíce pěkně a teplo. V noci byly silné bouřky. 21. 

a 26. září mlha! 

Říjen krásně, jasně a teplo do 22. Od 23. chladno s deštěm. 30. října 1. sníh; 31. října ráno teplota  

-3°C. 

Listopad – sníh se drží; do 5. bylo chladno. Pak do 12. teplo. 13. znovu sněží. 17. listopadu byly již zamrzlé 

kaluže vody! Sněžilo 13., 14. a 18. hustě. Pak ještě 19., 27., 28., od 27. pěkná zima!  

Prosinec: 1. prosince obleva, taje a oteplení. Od 6. do 10. mráz. Sněží 9., 15., 16., 17., 18., 25., 26. Ke konci 

měsíce mráz. 19. XII. Ještě bylo +7°C. 30. silný vichr! 

Průměrné teploty v I. čtvrtletí:  



Den v měsíci     4.    16.    30. 

I. Noční: 

Odpolední 

0 

+ 2 - + 4 

- 12 - (-15) 

- 6 

- 2 

+ 4 

II. Noční: 

Odpolední 

0 - + 1 

+5 - + 7 

- 3 - (-5) 

+ 3 

+ 4 

+ 8 - 10 

III. Noční: 

Odpolední 

+ 2 

+ 5 - + 8 

-4 - (-7) 

+ 1 - + 12 

+ 1 – + 3  

+ 7 

 

Rok byl vcelku velmi proměnlivý, spadlo nejvíc deště  -  až 160° nad normálem! 

 

139, 140) 

Pozorování v přírodě. 

16. 4. přilétli první čápi, zakroužili a hledali svá stará hnízda. 

18. 4. viděl jsem první posly jara – naše vlaštovky. 

22. 4. začínají kvést třešně a hrušky. A zdá se, že jich bude letos dost.  

2. 5. začínají kvést jabloně, stromy se obalují květy. 

4. 5. první květy vonného šeříku. Je jen škoda, že v místě je ho tak málo. 

6. až 11. 5. citelně chladno, noční mrazíky, škody na sazeničkách v zahradách, okurky, fazole, salát, a p. 

18. 7. silné deště, takže 23. 7. vystoupila Opavice ze svého koryta a zatopila cestu Dolní. Benešov – Háj. 25. 

7. ještě ½  metru vody! 

26. 7. začínají žně, dosti opožděně, obilí je polehlé, brigády. 

15. 8. ještě hodně obilí na polích, což v minulých rocích nebylo. Půda je velmi vlhká, potíže se svozem. 

V září je hodně ostružin, takže výrobci vína si přijdou na své. 

20. září; v noci citelný mrazík. Pozoruji, že listí na osikách je spáleno. 

26. září - krásné podzimní počasí, začíná žloutnut listí. Les je nádherný. 

8. října – již měsíc krásné a teplé počasí. Je ovšem dosti sucho, takže hříbků, kterých bylo v létě dosti, je 

velmi poskrovnu. 

30. října – dlužno poznamenat, že padá první sníh, je vůbec pěkně, ale bylo by to brzo. 

27. listopadu – sníh se drží, děti sáňkují a lyžují, ale na zimu to přece ještě nevypadá. 

Od 6. prosince – mráz, pak několik dnů sněžení, ke konci mráz, menší obleva. 

Byl velmi bohatý rok na ovoce. Ovocné stromy se doslova prohýbaly bohatstvím nejkrásnějším. Bylo hodně 

třešní, višní, i když tyto plody byly vodnaté. Bylo i hodně jablek, hrušek, jahod a vůbec všeho. Srdce každého 

zahradníka zajásalo, ovšem i když je třeba říci, že hodně pokazily dlouhotrvající deště. Je třeba říci, že si ani 

staří pamětníci nepamatují tak dlouhé a vydatné deště. 



141) 

Obec Bolatice je velmi výstavná. Rodinné domky jsou pěkně upraveny a dá se říci, že až konečně zmizí 

otevřený potok přes celou vesnici, že budeme moci mluvit jinak. Až ho závidíme malým Strahovicím, které 

mají krásně a účelně provedenou melioraci. Nemůžeme ovšem MNV vytknout nezájem, neboť se píše na 

hlavního hygienika ČSSR, kterým je rodák z Bohuslavic Dr. Škobránek.  

 

Nejde však říci, že by se obnovily staré zvyky a obyčeje, ale zdá se mi nějak, že se všichni rádi vracíme do 

dob našeho dětství, ve kterém hledáme zašlou krásu a snad někdy i odpověď na leckterou otázku, na kterou 

dnes nenacházíme odpověď. Poezie našeho dětství neztratila dosud svého kouzla, zvláště dnes, kdy naše 

děti jsou hýčkané a kdy každé přání se jim vyplní. Jak voní jarní les, letní pole, nebo doutnající ohníky na 

brambořištích; to již dnes mnozí neznají. Hledají štěstí a zapomenutí všude jinde, jen ne doma za klidných 

večerů ve svých myslích, v mládí o sobě!  Bylo by jistě i u nás v obci lépe.  

 

142) 

Staré zvyky a obyčeje pomalu berou za své! Církevní zvyky, procesí, Mařena, velikonoční polévání, to vše 

nějak doznívá v moderní době, která upsala svou duši ne čertu, ale autu!   

 

A je to opravdu škoda, neboť nikdo za několik roků již nedá dohromady průvod zpívajících děvčat s 

Mařenou, nebo houf chlapců s řehtačkami a klepáči. Toto kouzlo předvelikonočních postních dnů doznívá k 

naší společné škodě. Nový Bůh auto ovládlo vesnici a je podivuhodné, co všechno lidé udělají k tomu, aby se 

dostali k autu.  

 

Málo se chodí pěšky, děti i dospělí trpí obezitou a dřívější nemoci bývalých vládců dnes postihují dělníky a 

ostatní zaměstnance.  

 

Je třeba připomenout, že i konfekční obchody v průběhu roku po provedeném celostátním průzkumu 

obyvatelstva zavedly nové velikostní označení v prodeji. Děti jsou dříve vyspělé, jsou vyvinuté a zdá se i 

větší. 

 

Moderní pokolení u nás má všechno co potřebuje. Od dobré stravy, bydlení, lékařské péče až po zaměstnání, 

ve kterém nikdo nezná strach před zítřkem! Je to jistě dobré, ale snad to má v sobě i kus té zodpovědnosti za 

současný ekonomický dopad v naší společnosti. 



143) 

Místní národní výbor nedoznal v tomto roce žádných podstatných změn. Došlo k několika málo přesunům v 

komisích a to z důvodu, že i někteří členové sami chtěli pracovat dle jejich zájmu v některé jiné komisi. Došlo 

i k určitému zlepšení práce orgánu, i když ještě lidé s komisemi a aktivem MNV málo pracují.  

 

Nehodnotím proto činnost jednotlivých komisí, neboť jsem dostatečně jejich práci rozebral v minulých 

letech. V zásadě je možno říci, že lidé i samotní členové komisí se již naučili tento orgán využívat, sice pro 

své většinou lokální a úzké zájmy, i když to není možno chápat celkově, takže druhá strana pak brzo pozná, 

že tradiční postavy jako předseda a tajemník pozbývají na svém významu a lidé se začínají točit kolem 

předsedů jednotlivých komisí. A kolotoč začíná. Píši to ne jako kritiku dnešního stavu, ale jako suché 

konstatování, které sice stav nezlepší, ale nejlépe dokáže, že demokratizace veřejného života mezitím již 

silně pokročila a že nositelé moci a rozhodování jsou v komisích! To je pravda, ovšem nepopulární si řešte 

sami! 

 

144) 

Jistě pak tu převážnou část práce musí nakonec zajistit předseda nebo tajemník a to třeba nakládání a 

složení stavebního materiálu! Vedení národního výboru nelze upřít snahu. Až příliš byla obec z minulých let 

zanedbána! 

 

Je jenom k prospěchu obce, že se pomalu zase začínáme orientovat na to bezprostřední ve vesnici a že 

upevňujeme v prvé řadě důvěru mezi lidmi. Bude to ještě nějakou řadu let trvat, neboť včerejšek je jistě živý 

a naše metody při socializaci ne vždy dobré! 

 

To dnes v obci odpadá, čili uplatňuje se stabilizační faktor a volný čas funkcionářů je možno zaměřit na 

zajišťování veřejně prospěšných věcí. Nemyslím si nijak, že by to bylo na škodu obce. I ten soukromý sektor 

má v našich podmínkách a s novým pohledem na věc své opodstatnění. A právě velká část péče vedení je 

nyní věnována i soukromému sektoru. Myslím si, že dnes i tento sektor je dobrý, i kdyby jenom k porovnání 

dvou soutěžících stran v zemědělství. Prozatím však co do dodávek vede JZD, kde na 1 ha zemědělské půdy 

se odevzdává daleko více, než u soukromého sektoru.  

 

145) 

Nejkrásnější květ občanské příslušnosti k obci vyrůstá tam, kde zájmy občanů a obce jsou totožné. Tento 

názor a pohled je ideální, ale nejde mu upřít pravdivost. Zase čím menší obec, tím větší je aktivita občanů. A 

aktivita našich občanů se snad teprve probouzí. Každý je velmi aktivní na svém domku a v zahradě, pokud se 

týká obce, pak právo a povinnost aktivity má její MNV. A tak je třeba někdy dobrých nervů a pevné vůle k 

prosazení daných záměrů.  



Nejinak bylo tomu i letos. Třeba zde z tohoto místa ocenit snahu předsedy komise výstavby s. Herudka, dále 

předsedy MNV s. Ďurkače a dalších, kteří doslova splnění daných akcí vyšlapali. Kdo to nepoznal, neví, co to 

znamená honit, volat, urgovat, zajišťovat, nakládat, dělat a přitom nesmí čekat na pochvalu. Nejspíš se 

dočká zloby, neboť některá malá dušička se na věc dívá jinak. 

 

146) 

A tak k velikému potěšení našich nejmenších, ale i starších občanů byla konečně dobudována vodní nádrž. 

Závod Juta přispěl taktéž, ale o to teď nejde, jde o tu radost a veselé šplouchání. Čistá a průzračná vodní 

hladina pak je jak si myslím nejlepší odměnou pro organizátory této akce. Letos v létě se konaly v této nádrži 

veliké skokanské závody k veliké radosti dětí a přihlížejících.  

 

Za vydatné pomoci občanů byla položena kanalizace v dalších částech obce. Je to sice dobré, ale je škoda, že 

současně s tím se nezpevňují i cesty. A tak položená kanalizace na ulici Svobody, na ulici 1. Máje, Hornické, 

Svobody a Opavské je sice velkým krokem vpřed, ale nedej Bože, když přijdou deště! Bezedné kaluže a bláto 

nutí mnohdy občany, aby byli doslova akrobaté!! 

 

Upravily se další obecní cesty, svedly se odpady, provedly se šachtice, zřídily se části plotů, provedla se 

výsadba stromů a další a další věci. Konečně se začala stavět i budova pro sběr odpadků a sběrných surovin. 

Občané to vidí a kladně hodnotí aktivitu MNV. Je to dobrý počátek, ale práce čeká mnoho! 

 

147) 

Konečně jsme se také dočkali rekonstrukce veřejného osvětlení. Byla to akce, na kterou jsme dlouho čekali, 

neboť energetická situace v obci, hlavně ve špičkách, nebyla dobrá. Nejvíce dopláceli televizní diváci na 

konci sítě; a vůbec bylo s tím mnoho patálie. Akce byla velmi nákladná a byla financována ONV. Výbojkové 

osvětlení sehnali naši soudruzi z MNV. Tak po letech tmy je celá vesnice osvětlena velmi dostatečně, přičemž 

na hlavních cestách svítí výbojkové světlo a boční cesty jsou osvětleny ještě klasicky. Jistě se to projeví i na 

nákladech, ale staré přísloví praví „že každý špás něco stojí“!  

 

Přitom vzal samo sebou za své místní rozhlas, jelikož veškeré sloupy v obci byly vyměněny. Rozhlas již měl 

beztak špatnou účinnost a většina občanů ho stejně neslyšela. Tak se bude čekat, až zas budou koruny a věc 

se dá dohromady. Je ovšem těžko z nových hledisek zhodnotit, zda veřejný rozhlas má své opodstatnění, 

anebo se přežil sám! Doba to ukáže. 



148) 

Opravily a upravily se v obci i jiné věci, ale zdá se, že občané se toho stejně neváží. Viz sadová úprava Svazu 

a plot!  

 

Lidé si nějak těžko zvykají na pořádek. Je to národní nemoc. Doma to ještě, ale na „cizím“ - hrůza. Příčina 

tkví i v tom, že jsme zrušili autoritu a kázeň. Vedoucí, nebo i předseda MNV, to byl člověk, který měl dřít pro 

blaho obce, který mohl být každým i kritizován a přímo napadán. Pro sebe čas nesměl mít. A pak se divme, 

hlavně u mladé generace, že mistr, předseda, nebo dokonce ředitel – no ti nám mohou být klidně ukradeni. 

Jen velmi těžko se dnes tyto hříchy odstraňují a to i v obci. Akce „Z“ je akce, která již dnes netáhne. Tak jsme 

viděli v obci předsedu, tajemníka a paní z kanceláře jak pracují s lopatami, kárami a jsou k tomu ještě 

mnohdy i terčem posměchu.  

 

Lidé zapomínají! Kde jsou ty doby, co po válce se všichni vraceli do zničené vesnice s radostí a s 

předsevzetím, že budou pracovat a dřít, aby trosky urychleně zmizely. To je již za námi a zapomenuto. A 

vesnice by toho tolik potřebovala. 

 

149) 

Připravuje se i výstavba požární zbrojnice, ale na Borové. Tato výstavba je v místě dosti kritizována, neboť 

občané jsou názoru, že při dobré motorizaci stačí jedna zbrojnice pro celou obec.  S výstavbou se ale 

nezačalo pro majetkové převody. Na Borové se upravily cesty a dokončila se zbývající kanalizace na 

křižovatku. Borová je dnes pěkná osada, neboť tamní obyvatelé ji věnují potřebnou pozornost. Je toho ještě 

dost, co se udělalo. Malinko sem a něco tam. Bylo toho třeba. Ve vesnici se někdy u piva říká, že v Bolaticích 

jsou neschopní a že jim teprve „Kolenijáci“ mají udělat pořádek. Něco jistě na tom je.  

 

MNV dofinancoval i akci přístavby na hřišti TJ, tam si to ale sportovci udělali sami. Byla dále upravena i luční 

cesta v místech, kde bývalý předseda si již nechal navážet kámen, který se pak poznenáhlu ztratil. No inu 

„Koleniják“ mu to musel udělat, aby se neutopil v blátě. Na zámku byly opraveny komíny, které hrozily 

spadnutím. 

 

150) 

V tomto roce se již projevila napjatost zdrojů.  

Během roku se vydalo: (v tis. Kčs) 

Akce „Z“   21 931 Kčs  Školní jídelna  147 623 Kčs 

Doprava  49 082 Kčs  Kino    35 259 Kčs 

Místní hosp.  124 688 Kčs    Osvětová činnost  7 028 Kčs 

MŠ    20 799 Kčs  Soc. zabezpečení 19 500 Kčs 



ZŠ   92 193 Kčs   Správa MNV  27 295 Kčs 

Školní potřeby 19 925 Kčs   Požární ochrana 10 590 Kčs 

Celkové vydání činilo 499 902 Kčs 

 

Něco o příjmech: 

Daň z příjmu obyvatelstva   2 627,- 

Zemědělská daň   148 211,- 

Správní poplatky  19 268,- 

Dopravné    6 996,- 

Stravné ve školní jídelně 107 212,- 

Kino     53 994,- 

Místní hospodářství   100 156,- 

Domovní daň   81 017,- 

Ostatní     989,- 

Celkový příjem činil  478 990,94. 

 

Rozpočet MNV by mohl být značně výnosný, kdyby se konečně podařilo dát dohromady místní hospodářství. 

Lidé potřebují služby, potřebují je ale i levné. A to ještě dnes není a myslím dlouho ještě nebude. 

 

151) 

Složení MNV odpovídá prakticky sociální struktuře v místě. Možno říci, že máme mladý národní výbor. 

Pomalu, ale jistě se prosazuje odbornost do jeho orgánů. To se projevuje ve sboru aktivistů, kde je možno 

komise posílit.  

 

Z celkového počtu poslanců, je jich 34, jsou 2 ženy. Mládež není v MMV zastoupena. V MNV je 13 členů 

strany, 21 bezpartijních. Rada MNV měla celkem 27 schůzí, které se konají pravidelně 14 denně ve čtvrtek. 

Jejich ráz je pracovní a vcelku plní svou funkci dobře. Zasedání MNV bylo celkem 10; k nim se pozívají i 

aktivisté a zástupci složek. Myslím si, že i zde je možno říci, že tento orgán pracuje dobře. Ve srovnání třeba s 

Dolním Benešovem, je účast na plánu u nás daleko vyšší a také úroveň schůzí je lepší. Slabší je již osobní 

účast občanů na veřejných schůzích, které i když mají dobrou úroveň, neplní svůj úkol. Malé spojení občanů 

s MNV vyvolává i určité negativní stránky a to, že rozhodnutí orgánů je většinou přijímáno bez aktivní účasti 

občanů. 

 

152) 

Činnost jednotlivých komisí nehodnotím, jejich práci jsem rozvedl loni.  

Pro informaci bylo konáno těchto schůzí: 



Komise veřejného pořádku   předseda Hertel 12x 

Komise zemědělská   předseda Sněhota K. 12x 

Komise sociální a bytová   předseda Vavřínek 12x 

Komise pro výstavbu   předseda Herudek M. 26x 

Komise školská a kulturní  předseda Tiemel 14x 

Komise finanční    předseda Šoltys 11x 

Komise plánovací   předseda Ing. Blahetka 7x 

Komise pro obchod   předseda Kašný 11x 

Komise pro místní hosp. p  předseda Kolek 10x 

Komise důch. zabezpečení  předseda Šoltys G. 

 

Dobrá byla i práce sboru pro občanské záležitosti, kde došlo pod vedením s. Heisigové k 29 akcím. Při této 

příležitosti je možno říci, že úroveň svatebních obřadů značně stoupla. I u pohřbu se již velmi často hodnotí 

život zemřelého, což působí kladně.  

 

Obec Bolatice čítá k 30. 12. 1966  3 378 obyvatel. Celkem se narodilo 39 dětí. Církevně bylo pokřtěno 44 

dětí. Zemřelo celkem 22 osob, přičemž, což je pozoruhodné, je hodně infarktů. Zase ke konci roků zmírali 

jenom muži, že to skutečně již budilo až pověrčivý údiv. 

 

153) 

Křivka porodnosti v místě oproti jiným rokům taktéž klesá. Ty tam jsou doby početných rodin. Lidé milují 

více pohodlí a pak menší počet dětí umožňuje těmto se i lépe věnovat a lépe je sociálně zajistit.  

 

Výstavba obce pokračuje značným tempem.  

 

Obec čítá 683 domků a 12 nouzových. Z toho je v Bolaticích 548 čísel a 5 nouzových na Borové 135 čísel a 7 

nouzových. Vybavenost domácnosti je velmi dobrá a možno říci, že rozdíl mezi městem a vesnicí je prakticky 

setřen. Chybí však dořešit komunikace, obchodní síť a služby. V záznamníku o byty máme 3 žádosti. Byla 

zahájena výstavba dalších domků, kterých je rozestavěno přes polovinu již 25. Vodní nádrž stála 68 000 Kčs, 

kanalizace 1260m v hodnotě 75 600 Kčs, rekonstrukce el. osvětlení celkem 2,6 mil. Kčs.  

154) 

Zemědělství v obci nedoznalo v průběhu roku žádných podstatných změn. Soukromý sektor jak se zdá se 

konsolidoval a začíná zcela vážně své práce i mechanizovat. Pro zajímavost uvádím, že v místě je t. č. 27 

traktorů, kromě desítek dalších menších.   

Zetor 25 A  6 ks  Zetor Kult. 11 ks 

Škoda 30 2 ks různé 8 ks 



Jejich technický stav není až na malé výjimky dobrý. Jelikož traktory používají veřejných komunikací, je 

nutno, aby byly v pořádku. SNB také během roku několikráte zakročilo.  

 

Celková výměra katastru Bolatice je 1 328,51 ha, z toho je zemědělské půdy 835,75 ha a orné půdy 765,24 

ha. Soukromý sektor obhospodařuje 445 ha zemědělské půdy, z toho 397,24 ha orné. JZD Bolatice naproti 

tomu obhospodařuje 390 ha, z toho orné 368 ha. Socializace vesnice za stavu veliké rozdrobenosti vesnice 

se také nepohnula kupředu. Dokud JZD se ekonomicky neupevní, není možno čekat, že by zde došlo k 

nějakému rychlému zvratu. A vůbec si myslím, že půda zase začíná nabývat na ceně, neboť po letech, kdy se 

lidé půdy bezhlavě vzdávali, začínají tuto kupovat!  

 

155) 

Rozdělení zemědělských závodů: 

Nad 15 ha  2 závody  32,98 ha 

Od 10-15 ha  3 závody 43,17 ha 

Od 5-10 ha  5 závody 33,20 ha 

Od 2-5 ha  20 závody 60,87 ha  

Od 0,5-2 ha  174 závody 180,59 ha 

Od 0,3-0,5 ha  147 závody  62,10 ha 

Od 0,1-0,3 ha  155 závody 32,79 ha 

 

Tato struktura označuje příčiny neúspěchu socializace vesnice. Příliš je malých držitelů půdy, kteří si na jejich 

družbě přilepšují a jejichž časová zaneprázdnění při práci na této půdě je opravdu minimální. Zahrad máme 

v obci celkem 27,23ha a zastavěné plochy 35,49ha. Ostatní  51,18ha jsou vodní toky, pastviny apod.  

 

Oseto bylo u soukromého sektoru: 

104 ha pšenice, 75,69 ha ozimé žito, 28,21 ha ovsa, 69,88 ha bramborů, 67,77 ha pícnin, 0,51ha jarní 

pšenice, 15,44 ha jarní ječmen, 24,87 ha cukrovky, 14,56 ha krmné řepy, 1,18 ha zeleniny. Přesto a to vinou 

nepřízně počasí, nebyl plánovaný výkup splněn.  

 

156) 

Výkup zemědělských dodávek se provádí i nadále přes výkupní podnik. Tento monopol má pro zemědělce 

někdy i své nevýhody. Není dosud mezi zemědělcem a podnikem žádný smluvní vztah, ze kterého by měl i 

zemědělec prospěch v případě, že podnik pozdě vykupuje. Hlavně u výkupu skotu.  

Dodávkové úkoly soukr. sektoru: 



 

Druh: Plán Dodáno Výhodu 

obiloviny 820 q 720 q - 100 q 

brambory 570 q 450 q - 120 q 

cukrovka 8 100 q 4.002 q - 4.078 q 

vejce 181 000 ks 200 921 ks + 19 000 ks 

maso 530 q 519 q - 11 q 

mléko 250000 l 290 000 l + 40 000 l 

 

Z hodnocení je zřejmé, že soukromý sektor nesplnil své úkoly a že dluží státu značné množství produktů. Je 

pravda, že nepříznivé počasí hraje značnou roli, ale na druhé straně socialistický sektor plní lépe. Ovšem i 

rozdrobenost půdy má své příčiny.  

 

Soukromí zemědělci nakoupili i značné množství umělých hnojiv, jejichž dodávky se zlepšily. Bylo nakoupeno 

460 q drásla, 300 q superfosfátu, 300 q Thomasovy strusky, 500 q ledku a 100 q síranu amonného. 

 

157) 

Počet zástav hospodářského zvířectva u soukromého sektoru prodělává jen malé výkyvy. Dosud není zcela 

odstraněna tuberkulóza, i když v plánu nápravných opatření u MNV se s její likvidací počítá do poloviny roku 

1968. Celkem je skotu 396 ks, z toho je krav 180ks. Koní vlastní soukromý sektor 21. Slepic máme celkem 3 

530 ks. Hus máme celkem 262 ks.Kozy máme celkem 371 ks. Prasat máme celkem 278 ks. Z toho prasnic 13. 

Hodně se chová kačen, i když úřední odhad počítá jen 12 kachnami a 5 krůtami.  

 

Celkem bylo v tomto roce provedeno 521 domácích porážek vepřů o průměrné váze minimálně 120 kg, 

takže občané se ještě sami navíc zásobili přes 650 q masa. Domácí zabijačky jsou velmi výhodné a jejich 

konání je prakticky největším svátkem vesnice.  

 

158, 159, 160) 

Mechanizace u soukromého sektoru je vcelku vyhovující. Na zmíněné již traktory vlastní větší zemědělci i 

mlátičky a všechny druhy závěsného nářadí. Pro drobné držitelé půdy provádí již tradičně výmlat MNV, kde u 

2 mlátiček byli zaměstnáni Musiol Pavel a důchodce Dembek Robert. Výmlat se provádí na starém hřišti a 

pak se objíždí vesnice. Zlepšená situace v dodávce mléka je výsledkem mechanizace ručních prací. Krávy teď 

většinou až na malé výjimky stojí ve chlévě a na polích hučí traktor. Přesvědčování zemědělců ke vstupu do 

JZD mělo aspoň tuto dobrou stránku, že jsme totiž zemědělce přesvědčili o výhodách mechanizace.  



Charakteristika z vybraných zemědělských závodů: 

Pašek Jan a Kristina; hospodaří na 16,77 ha zem. půdy, z toho 14,33 orné. V tomto závodě pracují trvale 

Pašek Jan 63 let, manželka Kristina 57 let a svobodný syn Alfred 32 let. Po svém zaměstnání pracují ještě 

synové – dělníci v socialistickém sektoru a to Alfons, Heinz a Karel.  

 

159) 

Ve špičkách zde pracuje přechodně asi 20 osob, jimž Pašek obdělává pole.  

Zástav dobytka: 18 ks skotu, z toho 8 krav, 14 ks prasat, z toho 2 prasnice, 44 ks drůbeže, z toho 40 slepic, 2 

ks koně. Dobytek je zdravý. Ve stáji mechanické dojení. Traktor Zetor 25 kult, mlátička, vlečky a j. 

Dodávkové povinnost Plán Skutečnost 

obiloviny 85 q 81,60 q 

brambory 55 q 28,50 q 

cukrovka 770 q 290 q 

maso 28 q 34,05 q 

mléko 10 500 l 11 031 l 

vejce 6 000 ks 6 309 ks 

 

Kolarčík Emil, důchodce 76 let, pobírá důchod ve výši Kčs 294, hospodaří na 9,34 ha půdy, z toho orné 8,36 

ha. Trvale pracují v závodě dcera Anna 43 let a po práci zeť Jan 43 let. Zástav 10 ks skotu, z toho 4 krávy. Dále 

má 5 prasat, z toho 1 prasnici. Drůbež 41 ks, z toho 40 slepic, 2 koně. Traktor Zetor 25 A s nářadím, mlátička. 

Dodávky splnil:  

 

 Plán Skutečnost  Plán Skutečnost 

obiloviny 48 q 47,89 q maso 15 q 17,43 q 

brambory 30 q 21,75 q mléko 6 500 l 6 036 l 

cukrovka 445 q 241 q  vejce 3 500 ks 3 942 ks 

 

Kupka Josef, tesař, důchodce s důchodem Kčs 1468,- měsíčně obhospodařuje 3,82 ha půdy, z toho orné 3,67 

ha. V závodě trvale pracuje on se svou manželkou 59 let. Po zaměstnání pomáhají děti Jiří a Hedvika. Vlastní 

4 ks skotu, z toho 2 krávy, prase 1, 15 slepic. Skot TBC.  



 

Dodali: Plán: Skuteč: Dodali: Plán: Skut: 

obilí 16 g 16 g brambory 14 g 11,86 g 

cukrovka 200 g 116 g maso 6,30 g 6,34 g 

mléko 3600 l 5386 l vejce 1500 ks 1602 ks 

 

Tyto tři charakteristiky nekomentují, podávají ale věrný obraz hospodářské situace zemědělců. 

 

Soukromý sektor jako každoročně tak i letos až na malé výjimky sklidil z polí včas a kvalitně. Hlavně se to 

projevuje u sena, kde soukromí zemědělci sklízejí vonné seno, ale JZD zatuchlou a vymáčenou hmotu. Je to 

škoda. Soukromý sektor má stálý dostatek pracovních sil, neboť práce po šichtě je rekreace a ochotných 

rukou je stále dost. Horší je na tom soukromý zemědělec, který je odkázán na pomoc ve špičkách. Přesto i 

zde je pracovních sil dostatek. Zemědělství má budoucnost, byly upraveny ceny, upevnila se právní jistota a 

zemědělci začínají zase konečně do hospodářství investovat. A bylo již opravdu na čase! 

 

161) 

Ekonomický celek JZD Opavice, úsek Bolatice je i nadále pod vedením s. Josefa Rataje, zasloužilého 

pracovníka a funkcionáře, který roky poctivé práce věnoval právě našemu zemědělství. Úsek Bolatice 

hospodaří na 394 ha půdy, z toho orné 367.Celou výrobu zajišťují: 

Kravín I, kde je v průměru 105 krav, 6 žen. 

Kravín II, kde je v průměru 135 krav, 7 žen. 

Vepřín na Borové v průměru 250 prasat, 2 ženy. 

Prasnice, kde je v průměru 39 prasnic, 2 ženy. 

Drůbežárna, kde je v průměru 1 800 slepic, 2 ženy. 

Polní četa čítá 5 traktoristů, 4 kočí a v průměru 20 brigádnic žen a to dle potřeby. Členů má k dnešnímu dni 

úsek 34, ale práce schopné jen asi 20. 

 

Průměrný výdělek žen v kravíně při celodenním zaměstnání činí 1 800 Kčs měsíčně Ve vepříně 1200 Kčs a u 

slepic až 1500 Kčs. Taktéž traktoristé si přicházejí v sezóně až na 2000 Kčs, i když dejme tomu, počet 

odpracovaných hodin je značný. 

 

162) 

Osev a jeho hektarové výnosy jsem evidoval dle sdělení s. Rataje, neboť ústřední evidence je v Dolním 

Benešově.  



Druh kultury Výměra ha  Ø ha výnos v q 

pšenice 78 30 q Ve žních mimo jiné 

pomáhal i státní  

žito 15 18 statek Rýmařov svou 

mechanizací. 

Ozimý ječmen 20 27,5 Skotu se chová na 100 ha 

zem. půdy. 

Jarní ječmen 42 30 v průměru 88 ks.  

oves 15 17 A to již zcela bez Tbc! 

cukrovka 42 285 Výnosy skoro 

brambory 14 122 všech plodin jsou 

Krmná řepa 3,8 750 ovlivněny 

dlouhotrvajícími 

Zelí  1,3 800 dešti a snad i  

kostřava 6,2 5 druhem sklizně. 

lipnice 6 3,5 Skot je plemeno 

Kukuřice silážní 17 470 bíle-červené, 

Jeteloviny na seno 53,5 85 Kravařské. 

louky 20 47  

 

Průměrná snůška u slepic činí 165 ks, průměrná dojivost na krávu 2 000 l. Na úseku je dosud 12 koní. Strojní 

park je centrálně řízen z Dolního Benešova, ale na středisku jsou stabilně 4 kolové traktory, 1 pasák DT 54, 1 

Kombajn SK 41, jinak vypomáhá ES a středisko STS. Družstvo dále vlastní 5 ks plemenných kozlů, o které 

pečuje p. Kupka. 

 

163) 

Lidé rozhodují o výsledcích hospodaření. Lidé i na úseku Bolatice jsou obětaví a není jim jedno, jak to 

vychází! Ale lidé jsou přestárlí! Ženy brigádnice se již blíží 60 letům a je zde dokonce případ ženy p. Marie 

Teuerové, která již má přes 70 let. 

 

Průběh žní v důsledku špatného počasí byl velmi náročný na organizaci práce. Asi z 1/3 pozemků bylo 

sklizeno 2fázově, na zbytku se prováděla přímá kombajnová sklizeň. Od starých forem sklizně je již dávno 



upuštěno. Jak jinak by se daly žně při tak katastrofálním nedostatku pracovních sil zvládnout! Jarní osev byl 

zahájen 8. dubna, brambory již byly koncem dubna v zemi. Žně se ukončily až 5. září! Hnojení, základ příštích 

výnosů. Celostátní norma připouští strojených hnojiv (čisté živiny na 1 ha) a to 135 kg. Na úseku Bolatice 

dostalo pole celkem 150 kg čistých živin po ha. I chlévské mrvy je dostatek a zdá se, že se hospodaření úseku 

i celého JZD začíná konsolidovat.  

 

Ještě k chovu prasnic je třeba dodat, že produkce selat v průměru 17,5 na 1 prasnici je uspokojivá a to již s 

ohledem na nízké % uhynutí. 

 

164) 

Je třeba znovu připomenout, že výroba je zajišťována lidmi, kteří milují zemědělství a kteří stále ještě věří, že 

dojde k celkovému zlepšení. Bylo by na čase, aby jejich důvěra a věrnost rodné hroudě našla konečně 

kýženou odměnu. Je zde třeba připomenout s. Teuerovou, Hertlovou, Ratajovou, Blokešovou, Pytlíkovou a 

další ženy, které věří a pomáhají. Největší počet pracovních jednotek, asi přes 1 000, odpracoval s. Valter 

Duda. Hodnota PJ činí 14 Kčs, hodnota naturálií 1,40 Kčs. Počítá se, že včetně vyplacených prémií činí 

hodnota PJ 16 Kčs.  

 

Prováděly se menší opravy na objektech, dále opravy meliorace a položení odpadního kanálu od kravína na 

louku. Jedno je třeba přiznat: na úseku JZD došlo k podstatné konsolidaci, a jestliže v dohledné době bude 

vyřešena otázka mladých a jejich zaplacení, jsem přesvědčen, že dojde k obratu. Nová organizace řízení v 

průmyslu odhaluje dostatečné pracovní rezervy mladých lidí pro zemědělství. A bude-li i vyřešena i bytová 

otázka, pak jistě mládež se najde. Ale mělo by se konečně již něco řešit a dělat a ne stále slibovat. A ze slibů 

ještě nebyl nikdo živ. Čím dřív si to uvědomíme, o to lépe pro nás. 

 

165) 

Ekonomický celek JZD Opavice je veden nadále naším rodákem ing. Rudolfem Hluchníkem. Jsou zde i nadále 

problémy, jejichž řešení je jistě naléhavé, ale která ještě nějaký čas budou práci ztěžovat. Celek tvoří obce 

Dolní Benešov, Bolatice, Bohuslavice a Zábřeh, tedy obce s různou problematikou a hlavně lidmi. Přehledná 

tabulka ukáže nejlépe věkové složení členstva. 



 

Věk Muži Ženy Celkem 

15-19 4 1 5 

20-24 6 7 13 

25-29 7 10 17 

30-39 18 21 39 

40-49 14 58 72 

50-54 13 24 37 

55-59 12 34 46 

60 a více 33 26 59 

 Celkem    107   181    288 

 

Průměrný věk muže 45,8 let, ženy 44,7 roku! EC i nadále počítá s brigádníky, převážně z n. p. MSA Dolní 

Benešov. Ekonomický celek obhospodařuje 1 688,42 ha z půdy, z toho 1 357 orné. Během roku odešlo na 

odpočinek 6 družstevníků, tj. 4 muži a dvě ženy. 

Průměrný počet odpracovaných PJ na 1 družstevníka činí: 

Celkový početPJ   =    141.212   =   509,8 PJ 

prům. stav činných          277   

 

166) 

Záhumenkových hospodářství je celkem 252, tj. celkem 123,54 ha orné půdy. Z toho je společně 

obhospodařováno 63 na 30 ha. V zásadě je možno říci, že životní úroveň členů JZD je i při relativně nízké PJ 

značně vysoké. Mám dojem, že již dnes převážná část činných členů si žije lépe, než tovární dělníci. U členů 

JZD je v osobním vlastnictví 75 krav, 86 prasat a 2 500 drůbeže. Nízký stav prasat je zapříčiněn probíhajícími 

domácími porážkami.  

 

Stav hospodářského zvířectva: 

EC má skotu 1 250 ks, z toho krav 516, prasat 1 284 ks, z toho prasnic 143, slepic 4 433 ks, koně 54 ks.  

Přehled o výrobě a dodávkách v q 

pšenice  7 804  2 674  seno  7 343  223 

žito  1 276  655  zelenina  926  144 

ječmen  6 385   2 987  brambory 8 824  5 102 

oves  1 055  300  cukrovka 34 799  34 799 

V porovnání dodává EC více než soukromí rolníci. 



167) 

Příznačným ukazatelem stabilizace JZD je i růst dojivosti na všech úsecích. Porovnání je jistě zajímavé a 

usvědčující: 

Dojivost EC od roku 1963 v litrech  

Rok D. Benešov Bolatice Bohuslavice Zábřeh průměr 

1963 - - - - 3,67 

1964 4,76 4 3,94 3,69 4,19 

1965 5,03 4,26 3,94 4,19 4,42 

1966 6,35 5,33 4,98 5,47 5,44 

 

Spotřeba hnojiv v q čistých živin 

Dusík 713, fosfor 623, dráslo 1 015, chlévská mrva 7 110. Tento stav svědčí o tom, že se půdě začíná dávat, 

jde jen o optimální přírodní podmínky, kterých v posledních letech bylo poskrovnu. 

 

V závěru několik číslic o výsledcích. Na PJ bylo vyplaceno za 2 135 538 Kčs, oproti plánu 2,3 mil. Kčs. Na 

prémiích bylo vyplaceno 481 364 Kčs! Do kulturního fondu bylo přiděleno 111 559 Kčs, do nedělitelného 

fondu Kčs 550 000. Na daních bylo zaplaceno Kčs 703 477. Dosažený obrat činil Kčs 10 591 590. 

 

Ekonomický celek může do 3 let dosáhnout podstatného obratu ve svém hospodářství a může se tak stát 

přitažlivým pro dosud stranou stojící zemědělce. Budoucnost to ukáže! 

 

168) 

JUTA, n. p. závod 10. 

Závod Juta Bolatice ve výrobě stabilizoval. Byly získány další zakázky od n. p. Technolen Šluknov, takže došlo 

k nárůstu pracovních sil i výrobní plochy. Závod je pod vedením s. Vodičky G. veden vzorně. V čele závodního 

výboru ROH stojí Fojtík Jan, v čele KSČ s. Stuchlík G. Tito mladí lidé se snaží politicky působit v prostředí 

vyloženě konzervativním, což u žen nebývá zvykem.  

 

Závod zaměstnává v průměru 307 zaměstnanců, z nichž 90% jsou ženy. Z tohoto počtu je 21 úředníků a 4 

členové závodní stráže. Roční hrubý obrat činí 45 miliónů Kčs. Na mzdách bylo vyplaceno 4,5 mil. Kčs, což 

činí zhruba na 1 zaměstnance Kčs 14 660 ročně, měsíčně pak přes 1 200 Kčs. Že to je dobrý přínos vesnici, o 

tom není třeba pochybovat. Stojí za zmínku, že při pověstech o snižování výroby v závodě a tím i 

propouštění vdaných žen, narazilo to na jejich odpor, i když na druhé straně je zde v obci dostatek mladých 

dívek bez zaměstnání. Tento problém se také bude muset řešit, neboť prakticky tato část mládeže leží více 

méně rodičům na krku bez svého zdroje příjmu. 



169) 

Byla přenesena výroba do objektu přes cestu, který sloužil jako sklad. Budova se opatřila okny, ale mezitím 

již získala jméno Terezín. Byla vybavena starými stroji, které dělají rámusy až hrůza! Ale práce je v místě a to 

je důležité. Za dobré hospodářské výsledky odebrali zaměstnanci i podíly v průměru 500 Kčs na hlavu. Závod 

postavil plechový sklad nákladem Kč 70 000 a navíc využívá každé možnosti ke skladování i v blízkém okolí. 

Výroba obsadila i některé prostory v budově bývalé „staré školy“ a je dobře, že byly. MNV dal již také 

předběžný souhlas k rozšíření závodu směrem do prostorů t. č. ještě užívaných MNV.  MNV si vybuduje nový 

objekt a závod získá tak potřebnou výrobní plochu.  

 

Vyznamenání „Nejlepší pracovník oboru“ obdržel s. Jan Matoušek, vedoucí provozu. Vyznamenání je i 

uznáním práce bolatických žen, jejichž dovedné ruce zhotovují výrobky, které jméno Bolatic nesou do světa. 

Aktivní i nadále je závodní skupina ČSM, která i letos vyhrála v podnikové soutěži Kulturní tvořivosti 1. místo 

ve II., III. a ve IV. čtvrtletí. Jméno naší obce propaguje tento závod dobře a je si přát, aby to tak i nadále bylo! 

 

170) 

Naše škola zase přivítala do svého středu další mladé občany, aby je připravila pro život. Věčný kolotoč, žáci 

vcházejí do života a noví přicházejí. Malí caparti, ještě vystrašeni, přijímají své první školní knížky. V očích 

všech dětí ještě září prázdninové slunce, ale nic naplat – život volá! 

 

Z učitelského sboru odešla na vlastní žádost pí. Dana Vodičková a přeloženy na jinou školu byly s. Dědková a 

St. Lattenbergerová. Nově přišli soudruzi B. Kozák z Hlučína s. Josef Drozd, Sylva Matuchová, Anna Slívová a 

Libuše Čížková. Na vojnu odešel s. R. Lettovský. Ve vedení školy se nic nezměnilo, ředitelem zůstává i nadále 

s. Ludvík Zátopek. Funkci školního lékaře vykonává Dr. Krejčová, zubního pan Chmura a lékařka OÚNZ v 

Hlučíně. 

 

Na škole bylo klasifikováno celkem 605 žáků, i když 6 dětí by podle prospěchu patřilo do zvláštní školy. 

Během školního roku řešilo vedení školy jen několik lehčích přestupků vůči chování.  Ani veřejnost si nijak na 

žáky, jejich chování nestěžovalo, i když v tom pozdravení starších chybí ještě hodně co dodat. 

 

171) 

Učitelský sbor se skládá převážně z žen. Má to i své nevýhody ve starších ročnících. Na škole je t. č. 26 

učitelů; jsou to: Zátopek, Kubín, Krejčiřík, Vrbka, Šimečková, Kučerová, Březovská, Lišková, Stuchlíková, 

Kolarčíková, Jurášková, Kubínová, Nováková, Fišerová, Vrbková, Teuerová, Zemanová, Mlčochová, 

Matoušková, Matuchová, Čížková, Kozák, Janoušková, Slívová, Fišer a Drozd. 



Celkem je na škole 20 tříd. Celkový počet dětí 1. – 5. třída 329 dětí, z toho 148 chlapců a 181 dívek, 6. – 9. 

třída 272 dětí, z toho 141 chlapců a 131 dívek. Celkem je na škole 601 žáků, z toho 289 chlapců a 312 dívek. 

 

Přehled o prospěchu nám podá nejlépe tato tabulka: 

ročník Počet 

žáků 

Prospěch               

celkem/vyznam. 

Neprospěli Mají nedostat. známky 

ČJ /             RJ/      M 

2. stup.mravy 

1 51              50   1 1        /        -        /      1 - 

2 58 56        2 2        /        -        /     1 - 

3 66 63       3 2        /        -        /      1 - 

4 83 74       9 9        /        -        /      1 - 

5 71 68/11 3 3        /       1        /      - 1 

6 85 78/15 7 4        /       -        /       - - 

7 63 62/12 1 -        /       -         /       1 3 

8 72 71/18 1 1       /        -        /       1 1 

9 52 52/7 - -        /        -       /        - - 

 

172) 

Celkem je možno i docházku do školy hodnotit kladně. Bylo celkem zameškáno 25 370 hodin, takže na 1 žáka 

připadá 41,6 neomluvených hodin.  

 

Pionýrská organizace má organizováno 302 pionýrů, i když v pionýrském věku jich máme 434. Spolupráce PO 

s učitelským sborem je dobrá. Pionýrská skupina měla celkem 14 oddílů, které vedly učitelky až na výjimku a 

to u s. Kocurové z Juty. Na škole pracovaly tyto zájmové kroužky: 12 tělovýchovných, divadelní, pěvecko-

recitační, stolní tenis, přírodovědný, zdravotnický, šachový, motoristický, kroužek šití, zahrádkářský. Pomoc 

rodičů se projevila méně a to jen u kroužku šachového, požárnického a kopané.  

 

Divadelní kroužek nacvičil do soutěže STM recitaci a zpěv a to velmi úspěšně. Pionýři upravili okolí školy, 

pomník padlých hrdinů a další. Vyznamenali se i u sběru odpadu a léčivých bylin. V předvečer Dětského dne 

byl před školou uspořádán veliký táborský oheň, kde ČSM Borová předvedlo žákům svůj program. V 

tělovýchovné soutěži se umístili na 2. místě mladší a starší na 4. v okrese. I turistika si přišla na své. Žáci 

pečovali o čistotu ve třídách, měli výstavky a uspořádali soutěž STMP v recitaci a ve zpěvu, kde postoupili do 

okrskového kola v Hlučíně. 



173) 

Pionýři také navštívili několik dětských divadelních představení v Opavě. Také velkou událostí v životě těch 

nejmenších byl Svátek Jisker.  

 

Zdravotní stav dětí je uspokojivý. Při výběru mládeže do povolání byl splněn nábor do stavebnictví, do 

hornictví na 66%, do zemědělství nebyl získán žádný žák. Ke studiu na školy II. cyklu se přihlásilo 10 žáků, z 

nichž pouze 1 nebyl přijat. Spolupráce s rodiči v SRPŠ je dobrá, funkci předsedy SRPŠ vykonával Josef Vodák. 

K veřejné činnosti učitelů je možno říci, že je úměrná tomu, že na škole jsou převážně ženy.  Dobrým poutem 

mezi školou a rodinou byl uspořádaný rodičovský ples. Školu navštívili v průběhu roku inspektoři s. 

Chovanec, Machura, s. Hampl z ONV. Tak i v tomto roce splnila škola své poslání k rozkvětu obce a 

povznesení dítěte. 

 

Mateřská škola v obci doznala určitého omezení. Důsledně uplatňována stupnice úhrady nákladů za 

umístěné děti přiměla rodiče k tomu, že děti odhlásili. Tak místo 51 dětí máme jich tam dnes jenom 21! Zde 

nejlépe vidíme, že někteří rodiče by chtěli vydělávat i na svých dětech. Oddíl MŠ v zámku slouží t. č. jako 

přechodná ordinace lékaře v době rekonstrukce zdravotního střediska.  

 

176) 

Růst životní úrovně nejde vždy měřit jednostranně. S přibývající návštěvnosti ze západu se sice dovídáme, že 

položka na jídlo ve srovnání s námi je podstatně nižší, ale když porovnáme ostatní položky výdajů a 

příspěvky státu na zdravotnictví, pak nejsme na tom nejhůř. Je třeba přiznat, že to i nás mohlo být daleko 

lepší. Že není vždy vinou pracujících, ale i negativním působením extenzivního rozvoje našeho národního 

hospodářství.  

 

Potom u nás se hodně spoří. Každý chce mít svůj rodinný domek, kdežto již několik desítek km od nás lidé 

žijí, poznávají na cestách cizinu, ale zda jsou šťastnější než naši lidé? Pochybuji! 

 

V místě již máme desítky nových aut a přes 350 ks jednostopých vozidel. Myslím si také, že skoro v každé 

domácnosti již máme pračku. O bytovém vybavení ani nemluvě. Je jen málo domácnosti a jen u 

početnějších rodin, kde bytový standart je na nízké úrovni. Tak v místě již máme 564 televizorů! Dále 

radiopřijímačů je 707 kusů! To znamená, že v každé druhé rodině máme již televizor! Při tom nejsou 

podchyceny nákupy kolem Vánoc, takže lze říci, že vesnice v tomto směru již předstihla město! 

 

177) 

Spoření je dobrá vlastnost našich občanů. Spoří doma děti, spoří i dospělí! To udáváme jen čísla, která 

známe ze spořitelen. Přitom víme, že mnoho a mnoho občanů má peníze uložené v punčochách doma.  



Na poště v Bolaticích spoří 1 560 střádalů. Ušetřený obnos představuje částku 720 000 Kčs. V místě máme za 

současného stavu 432 důchodců. To jest plná sedmina obyvatel včetně dětí. Na důchodech stát vyplácí 

měsíčně 234 672 Kčs, což představuje ročně částku 2 816 064 Kčs. Na jednoho důchodce tak připadá v 

průměru 540 Kčs. Tento průměr poněkud zkresluje, neboť starodůchodci a hlavně vdovy mají velmi nízké 

výměry. Přitom nebyl na to vzat ohled a při přepočtu t. č. poskytovaných nízkých důchodů z NSR ve výši 45 

RM, je vdovám jejich důchod krácen.  

 

K určitému zhoršení úrovně obyvatel došlo při úpravě maloobchodních cen masa, masných výrobků a piva. 

Došlo sice ke snížení cen u kávy, čokolády, kakaa, pomerančů, ale přesto zvýšení cen masa je citelné. Je to 

škoda, neboť od roku 1960 vcelku životní úroveň stagnovala, a pokud dojde k úpravám, jsou postihovány 

rodiny s více dětmi!  

 

178) 

Lidé ve vesnici nejen pracují, a mají přitom své každodenní starosti. Každý člověk se i rád pobaví. I zde žije 

vesnice svým životem, který je pestrý a odpovídá daným možnostem. Osvětová beseda nemá již tu funkci 

jako kdysi před lety, ale nějak přece zasahuje. Výzdoba zasedací místnosti MNV je jejím dílem. Během roku 

provedla i 2 výstavky reprodukcí obrazů a jinak spoluzajišťovala všechny významné události v místě. Pořádají 

se také zájezdy do městského divadla v Opavě. Ochotníci již se asi neuchytí, neboť televize, kino a blízké 

divadla v Opavě a Ostravě uspokojují náročný okruh obecenstva. Místní kino pod vedením s. Šoltyse promítá 

jak obvykle ve středu a neděli a bohatý výběr světové filmové produkce uspokojí i náročné diváky. Plán tržby 

Kčs 51 000 byl splněn na 54 000 Kčs. 

 

Místní lidová knihovna pod vedením pí. Řehořové je teď umístěna v zámku v krásně vybaveném prostředí. 

Knihovna čítá 3 635 svazků, které obsahují naučnou i poučnou četbu. Počet zapsaných čtenářů je 397, z toho 

309 mládež. Celkem bylo vypůjčeno 15 820 svazků, z toho dospělí jen 3 411 zábavné a 1 406 poučné 

literatury. Malý zájem o knihu nesvědčí v náš prospěch a plně potvrzuje můj názor, že náš lid zná jenom prací 

a ke své škodě na kulturu zapomíná. 

 

179) 

Tanec patří ještě v obci stále mezi nejpopulárnější akce. Plesová sezóna patří starší generaci a je ukončena 

vždy plesem hudebníků, který patří mezi nejlepší. Mládež zase využívá tanečních zábav, kterých je během 

roku dost. Od populární velikonoční zábavy až po zábavu krmášovou. Jinak se tančí 1 až 2x v prostorách 

šaten TJ, i když v poslední době zájem upadá. 

 

Dále mají ve vesnici ohlas různé slavnosti složek. Pořádají se kácení Máje, sportovní slavnost, Dětský den, 

Požární slavnosti ap. I zde však lze pozorovat úbytek návštěv a pořadatelé přemýšlejí, jak podchytit zájem 



obecenstva. Noviny také hrají důležitou roli v informovanosti občanů. Celkem se v obci pravidelně odebírá 

521 deníků, z toho Rudé Právo 125, Nová Svoboda 233, Svobodné Slovo 1 a další. Odebírá se i značný počet 

týdeníků a několik výtisků i německého tisku.  

 

Dobrý průběh, i když slabší návštěvu, měly akce diskuse k XIII. sjezdu KSČ, k zákoníku práce, přednášky o 

civilním právu, zdravotnické a jiné. Ve škole se velmi dobře ujímá rodičovská universita, kde dobré výchově 

mládeži sloužící přednášky jsou početně rodiči navštěvovány. 

 

180) 

Akce celostátního významu se v místě slaví pravidelně, ale jedno je zarážející. A je to malá účast našich 

občanů. Vzpomínám jen tak na situaci po roku 1945, kdy jsme měli plné sály, a průvody se nedaly spočítat. 

Lidé se nějak uzavírají do ulit, a je to jen mládež a pořád jedni a titíž lidé. Je to škoda!  

 

8. březen se každoročně více oslavuje. Hlavně děti si váží svých matek předáváním krásných dárků. I MNV, 

JZD a ostatní složky vyzvedly práci žen a je odměnily. 

 

1. květen, tradiční svátek práce, se oslavoval v Dolním Benešově. Místní hudba a asi 800 lidí, převážně 

mladých, dala průvodu pestrý a radostný ráz. 

 

9. květen, svátek osvobození, se slavil v předvečer položením věnců k pomníku RA, padlým 1. světové války a 

čsl. tankistům na místním hřbitově.  

 

VŘSR, její 49. výročí se oslavovalo v předvečer slavnostní schůzí, která byla jen slabě navštívena. Průvod bez 

hudby byl zakončen ohňostrojem pořádaným LM z Dolního Benešova. Zarážející byla zase neúčast občanů! 

Slabá je v místě u této příležitosti i vlajková výroba, i když víme, že státní vlajka je v každém domku. Jak to 

třeba kontrastuje s Hájem,  Jilešoviceni a ostatními obcemi za vodou. Lhostejnost a pasivita se nikdy 

nevyplácí, i když nechceme zavést fangličkářství. 

 

181) 

Zákony naší země chrání občany bez rozdílu, ale dopadají na ty, kteří je porušují. Socialistická zákonnost se 

upevnila a zavládla právní jistota. Drobné přestupky řeší komise veřejného pořádku; jedná se převážně o 

porušování socialistického občanského soužití, ale i rvačky a některé rodinné neshody se řeší. Nedošlo však k 

žádnému většímu zločinu. V místě ale máme některé bulače a opilce, kterým je se třeba věnovat. Stanice 

SNB v místě není, bydlí zde jen nadporučík Liška, služebně zařazen do Dolního Benešova.  



24. dubna došlo ke vloupání do nádražní budovy, kde pachatelé rozbili okna, zmocnili se kola, které pak 

zahodili. Byli zjištěni a jsou to vojáci z posádky Oldřišov. 

 

23. 6. kolem 3 hodiny ráno došlo ke vloupání do prodejny samoobsluhy u p. Feilhauera. Rozbitým sklem ve 

dveřích dostal se pachatel dovnitř a odcizil zboží v částce Kčs 3 300. Pachatelem zjištěn uprchlý pacient z 

psychiatrické léčebny v Opavě. 

 

Dne 25. 7. spáchal občan J. V. pokus sebevraždy oběšením. Byl zachráněn, příčina v rodině.  

 

27. a 28. 12. vykradly nezletilé děti v kostele pokladničku z Betléma a zmocnili se částky přes 100 Kčs, kterou 

utratily za alkohol!  

 

Jako stálé hosty v kriminále máme 2 naše občany, kteří i když z pořádných rodin, se nevydařili. 

 

182) 

Osada Borová se dále rozrůstá. Osada sčítá 135 RD a 7 nouzových baráků. Občané osady jsou velmi aktivní a 

mohli by v mnohém sloužit našim za vzor. Po osvobození se postavilo na osadě 45 nových domků a provedla 

se přestavba dalších 35. Jen 2 domy jsou ze sociálních příčin neopravené. Třeba připomenout, že jak 

předseda, tak i jeho náměstek jsou z Borové. Říká se „Borovská invaze“! Osada má i nadále školu, o jejímž 

zrušení se sice jednalo, ale z důvodů dopravních potíží se neuskuteční. Na škole, dvoutřídce, je i nadále s. 

Složil, výborný myslivec, zasloužilý učitel a funkcionář.  

 

Stav žáků v 1. ročníku je 15, z toho 9 chlapců. Stav žáků ve 2. ročníku je 13, z toho 6 chlapců. Průměrné 

známky: JČ  1,9, počty 1,8, výtvarná výchova 1,4.  

 

Na škole dobře pracuje rodičovské sdružení v čele se s. ing. Hluchníkem. Žáci se aktivně účastní ve sběru 

léčivých rostlin, sběrem šrotu. Slouží ke cti škole, že pamatovala i na sběr svršků a prádla pro slovenské děti. 

Ve škole byla provedena generální oprava vodovodního potrubí, provedeny nátěry. Borovská škola má své 

tradice a pokračuje v nich i nadále velmi dobře. Osada Borová působí jako celek velmi spořádaně, čistě. 

Stavba požární zbrojnice, tak trochu prestižní akce, sebevědomí občanů nejen podpoří, ale dá jim i tak 

dlouho postrádané kulturní místnosti! 

 

183) 

Náboženský život v obci je nadále velmi čilý. Církevní obřady (mše) se konají denně. Také neznám, že by jen 

jeden pohřeb nebo svatba nebyla církevní. Převážná část dětí také navštěvuje hodiny náboženství, které 

přednáší místní farář p. Lanča. Rozruch kolem přihlášek do náboženství již silně poklesl, zdá se, že již se 



nepostupuje tak ultimativně. Kostel je velmi dobře udržován, i jeho okolí jako hřbitov, fara ap. Velká sláva je 

v místě kolem 1. přijímání, kdy rodiče tuto událost velmi oslavují. Dodržují se ještě všechny církevní svátky, i 

když nejsou státem uznány. Církevní procese na Velikonoce, Boží tělo, Vánoce se i nadále udržují; navíc je 

doprovází místní hudba. Absolutní část obyvatel je římskokatolického vyznání, přičemž starší občané velmi 

pevně věří, mladší a mladá generace je nábožensky vlažná, i když církevní svátky, alespoň ty nejhlavnější 

dodržuje. Tradiční jsou před masopustem tzv. hodinky a svatojosefská zpověď mužů. Ateistická propaganda 

zde dosáhla velmi malé úspěchy. 

 

Zdálo by se tedy, že v důsledku toho je život občanů spořádaný a dobrý. Není tomu tak. Jeví se zásadní 

rozpor mezi kostelem a životem. Lidé jsou sobečtí, nepřející a závistiví. Přenáší se to nejen do rodinného 

života, ale i do života veřejného. 

 

184) 

Vedoucí úlohu ve vesnici sehrává KSČ. Je třeba připomenout, že po určitých letech ztráty důvěry vesnice v 

souvislosti s prováděním někdy i tvrdších opatření vůči zemědělcům, nabývá strana znovu své postavení, 

které jí patří. Důvěra se obnovila a nejsou řídké případy, kdy občané se ve svých potížích obracejí přímo o 

pomoc na stranickou organizaci. Široký je okruh její působnosti, přičemž se dnes nenařizuje, ale trpělivě 

vysvětluje a vede. A výsledky se projevují v konsolidaci práce MNV, jeho komisí i složek v místě. Čas od času 

se složky scházejí, aby se vzájemně poradily a některá opatření i posoudily. Dík patří výboru KSČ včele se s. E 

Tielem. 

 

Vesnická organizace čítá 38 členů, převážně přestárlých. V místě je celkem asi 100 dalších členů, kteří pracují 

mimo obec. Členské schůze se konají pravidelně každý měsíc a to v neděli, průměrná účast kolem 30 členů. 

Soudruh Pavel Bělák a Emil Vitásek řady strany úmrtím opustili. Věková otázka zde hraje značnou roli a je 

třeba stranu omladit! Tak uprostřed rušného vnitřního i mezinárodně politického života sehrála strana svůj 

pozitivní přínos k rozvoji obce a bude ho i nadále upevňovat. Je jen škoda, že mládež je politicky vlažná!  

 

185) 

Československý svaz mládeže v místě prožívá údobí značného úpadku. Je kupodivu, že v místě je tak malý 

zájem, když víme, že před lety patřila svazácká organizace v místě k nejlepším v okolí. Mládež zdá se 

nenachází v dané struktuře činnosti své vyžití. Nesčetněkrát již zasahovala vesnická organizace KSČ s cílem 

pomoci, ale vždy se to zase vrátilo do starých kolejí nezájmu.  

 

Po dohodě s jednotou byla svazákům přidělena místnost v pohostinství na Ratibořské ulici, ale málo početná 

skupina asi 10 osob se tam schází pod vedením s. Jurečkové a Vodákové. Mládež jde pak svou vlastní cestou, 

která nekončí vždy dobře. Lepší je práce svazáků na osadě Borová, kde pod vedením studenta Josefa 



Theuera je mládež aktivní, často se schází ve škole, kde se baví a schůzuje, ale i vystupuje při různých 

kulturních akcích.  

 

Lidové myslivecké sdružení se sídlem v Bolaticích obhospodařuje celkem 1 182 ha honitby a sdružuje 15 

členů z Bolatic a Zábřehu. Stav zvěře byl v tomto roce dobrý, ke škodám došlo jen při hnízdění bažantů, kde 

voda nadělala škody. Bylo odstřeleno 110 zajíců, 46 bažantů a 3 ks srnčí, vedle škodné. 

 

186) 

TJ jednota Sokol má 284 členů a patří mezi aktivní složky v místě. Sdružuje ve svých řadách mladé i staré s 

cílem přivést trochu změny do jednotvárného života vesnice. Převážně se mládež sdružuje v kopané, která 

má v dědině tradici. V soutěži jsou 4 družstva; žáci hrají se čtyřmi okolními školami. Dorost si vede na 1. 

místě dobře a může postoupit. II. Mužstvo je zálohou I. a jeho výkon je průměrný. I. mužstvo se umístilo na 

podzim na 4. místě v sestavě: Boček, Bělák, Vehovský, Sněhota, Fus V., Pospěch K., Musiol, Kocur, Obrusník, 

Sněhota R., Krejčiřík. TJ si postupem let vybudovala dobrý sportovní stánek, který byl ještě v tomto roce 

rozšířen o přístavbu výčepu. Jednota má majetek za 350 000 Kčs a jen roční vydání představuje částku přes 

46 000 Kčs. Trenérem mužstva je Vojvoda z Dol. Benešova, předsedou oddílu kronikář Leo Engliš. Málo se 

ještě věnujeme základní tělesné výchově. Lze však pozorovat, že zájem diváků postupně klesá. Provoz TJ se 

udržuje jen pořádáním zábav a podobných akcí. Tradici má i šachový oddíl, který sdružuje dlouholeté a 

obětavé šachisty, jejichž jména zná celé blízké i vzdálené okolí. 

 

187) 

Svaz československých zahrádkářů a ovocnářů může i na tento rok pohlížet jako na velmi úspěšný. Není 

třeba hledat, výsledky jejich práce se ukazují na každém kroku. Kdysi málo ovocných stromků, dnes krásné 

pěstěné zahrady se vzácnými odrůdami a různým způsobem pěstění. Dík patří iniciativnímu výboru této 

velké a významem snad největší organizace pod vedením s. Harazima, pí. Vavříkové, s. Duxy a dalších. 

Během roku byly provedeny odborné instruktáže jak v zahradách členů, tak i ve školeních a na zájezdech. 

Zahrádkářský ples patřil výzdobou a náladou k nejlepším. Výbor se iniciativně chopil výstavby moštárny, na 

Ratibořské ulici na pozemku školní vodárny. Byl zahájen výkop základu a provedena betonáž. Pro další 

nedostatek stavebního materiálu nebylo ve stavbě pokračováno. Jako každoročně čekali i letos členové 

obvyklou a pravidelnou zásilku ovocných stromů ze Severních Čech. Ale stromy nepřišly, neboť tamní školka 

silně utrpěla krupobitím. Na závěr je ještě třeba připomenout, že na ovoce velmi bohatý rok skončil krásnou 

výstavkou ovoce, kterou se právem pochlubili ovocnáři široké veřejnosti.  

 

188) 

Protipožární ochrana v Bolaticích vstupuje do 61 roku své činnosti. Bohatá je práce sboru za uplynulé roky. 

Co obětavosti a lásky k bližnímu je třeba k této nezištné činnosti. Dosud žijí staří veteráni sboru p. Návrat B., 



Duda Josef, kteří za obtížných podmínek věnovali této činnosti roky svého života. Dnes jsou sbory finančně 

zajištěny, jsou dobře vybaveny, i když u nás v obci již požární zbrojnice volá po výstavbě. 

 

PO Bolatice čítá 135 členů, z toho 5 žen. Žákovské družstvo čítá 17 členů, dorostenecké 9 a dále jsou 2 

aktivní družstva mužů. V tomto roce se nevyskytl žádný požár ani v místě, ani blízkém okolí. Přesto požárníci 

aktivně cvičí a účastní se soutěží v okolí. V okrskovém cvičení ve Štěpánkovicích se účastnili žáci, dorostenci 

a muži a umístili se na 2. místě. Dále jsme se účastnili 80. výročí PO v Dolním Benešově u příležitosti 

otevření nové zbrojnice a umístili se v soutěži na 1. místě. Dále to bylo na slavnostech v Sudicích, Kobeřicích 

a na Svobodě. Organizoval se navíc 1 společný zájezd do Českého Krasu. Předsedou sboru je zasloužilý člen, 

vedoucí PSNB, předseda KVP s. Hertel Leopold, který je v penzi; velitelem je E. Stuchlík. PO Bolatice žije k 

užitku obce a občanů.  

 

189) 

Borovští požárníci pod vedením E. Stočka a Sněhoty jsou taktéž aktivní, i když akce minulých let se již tak 

často neopakují. Na rozdíl od svých bolatických kolegů se připravují na výstavbu nové požární zbrojnice, 

která má sloužit navíc i jako společenské středisko spolkového života. Zdá se mi, že na Borové jsou lidé 

odvážnější a i jinak se kolektivně více činí. Kolem výstavby zbrojnice je mnoho řečí, ale konec konců co by se 

nemělo dříve stavět, když obec je z minulosti tak zanedbána. 

 

Kynologický spolek v Bolaticích nabývá na významu. Chovatelé psů s rodokmenem se v něm vyžívají 

pěstováním a cvičením těchto. Je nutno říci, že pod vedením Er. Michalíka spolek nabývá na vážnosti a 

společenském významu. Spolek sdružuje 30 členů z Bolatic, Benešova, Zábřehu, Albertovce. Chovají se 

většinou německý ovčák, pak je tu doga a kolie. Psíčkaři, jak jim říkáme, obsílají i celostátní výstavy a jsou 

zde i úspěšní. TJ Sokol jim přenechal na hřišti prostor ke cvičení a výběhu. Je to krásný zájem a je si třeba 

přát, aby jejich výsledky byly ještě lepší. 

 

190) 

Československý červený kříž je nejsilnější složka v místě. Jeho význam je o to vyšší, že podchycuje převážně 

mladé lidi. Dobrá práce je vidět i v případech první pomoci, kde desítky případů bývají ošetřeny a to ještě 

před příchodem lékařů. Odborná školení vychovávají další pracovníky, což jistě není na škodu. Předseda s. 

Šoltys, takto předseda sociální komise, vcelku s přehledem vede svoji složku, které v místě vydobyl vyznání a 

jméno.  

 

Na Štědrý večer jsme pochovali dlouholetého pracovníka ČČK s. Jana Herudka, důchodce, který všechen svůj 

volný čas věnoval této překrásné lidské myšlence. 



Úzce spolupracují i s místním lékařem, kterým je i nadále Dr. Kavan. Mají i spoluúčast na protlačení generální 

opravy zdravotního střediska. Kontrola pitné vody, zdravotní prohlídky obchodů, zdravotnická pomoc TJ 

Sokol a další, to je pestrý výčet práce příslušníků této organizace, která ještě jistě neřekla v místě to poslední 

slovo.  

 

A co ještě k tomu dodat? Zdravotnická prevence již dosáhla v místě takového stupně, že je stále snadnější 

nemocím čelit. A velkou zásluhu má na tom ČČK a jeho aktiv ochotných a obětavých pracovníků.  

 

191) 

Invalidé se v obci sdružují v ČSI, jehož organizace je v Bolaticích. Celkem má 52 členů a to z Bolatic, Zábřehu, 

Štěpánkovic, Chuchelné a Kobeřic. Tato čistě zájmová organizace má ve svých řadách aktivní pracovníky v 

MNV a patří jim dík za různé akce. Jejich situace je o to horší, že tvorba cen a různé cenové úpravy 

nenacházejí svůj odraz při zvýšení důchodu. Předsedou je Sněhota Heřman, zasloužilý člen MNV a TJ Sokol, 

který byl letos taktéž odměněn odznakem „Nejlepší pracovník ministerstva“. 

 

SČSP, tato kdysi významná organizace ztrácí, a to, zdá se špatnou práci výboru na svém významu. Je to 

škoda, neboť do organizace byly převedeny desítky členů ze závodů a počítalo se, že to práci pomůže. Tak to 

končí tím, že se vyberou členské příspěvky a činnost žádná. Děláme to špatně. Před lety bylo propagace SSSR 

dost až moc a to i nekritické a dnes to svádí zase některé lidi k podceňování SSSR a poklonkování západu. To i 

ono je špatné. O SSSR se opírat musíme, jiné volby v této Evropě nemáme. Předsedou svazu je s. Karel Gillar, 

t. č. již důchodce. 

 

192) 

Svazarm Bolatice čítá 56 členů. Jeho činnost se zaměřuje jednak k výchově branců, ale i motoristů. Úspěšné 

aktivy řidičů se konají v úplně naplněném sále. Předsedou je Bělák B. mladší, má sice zájem, ale zdá se, že ho 

víc baví psíčkaření ke škodě Svazarmu. Vojáci měli a mají ve vesnici vždy své jméno. Stará vojenská tradice 

snad se dědí z rodu na rod. Většina našich hochů přichází z vojny s hodnostmi a vyznamenáními. To nás těší. 

Každopádně vojna člověka vycepuje. 

 

Ve vesnici máme často vojáky letce, kteří vždy na nějaký čas vesnici zaplaví a to tehdy, když se v Zábřehu lítá. 

Pak jsou plné hospody a i dívky si přijdou na své. Vojáci se cítí mezi námi dobře a myslím si, že i tento styk 

překonává umělé bariéry nastavěné mezi nás na Hlučínsku v minulosti proti ostatním historickým zemím.  

24. září to bylo zvláště poznat. Bylo zahájeno cvičení RVHP a těžké dopravní letouny brázdily oblohu ke 

cvičným cílům. V blízkém Dolním Benešově přivítali v závodě čsl. a sovětské důstojníky, účastníky tohoto 

cvičení. A toho se plně vydařilo. A „Vltava“ to byl symbol. 



193) 

Život na vesnici má své nepsané zákony a generace pamatují chyby svých otců. Majetkové neshody, 

popřípadě spory se dlouho promítají z generace na generaci. Pak se nedivme, že desítky let trvající spory 

čeří poklidnou sousedskou pohodu. MNV tyto věci řeší citlivě, ale úspěch není vždy jistý. Hlavně je to zle s 

těmi hranicemi. Řešily se celkem 4 případy a myslím úspěšně. Nová organizace výstavby již ani podobné 

problémy nevytvoří. 

 

Vesnice se hodně uklidnila. Ty tam jsou doby vášní a proklínání. Již i úsměv a pozdrav spojuje kdysi dva 

odpůrce. A je to dobře, i když si myslím, že některé zvláště tvrdé zákroky by se měly napravit. Není žádná 

nenávist mezi soukromníky a členy JZD, naopak rýsuje se oboustranná spolupráce.  

 

Život vesnice se přenáší večer a hlavně v neděli do hospod, kde se silně debatuje, kritizuje a kde se také 

většinou sejdou přátelé, kteří přes týden nemají možnosti. Tam se také popíjí. Nějaká ta půlka a pivo, víno již 

jde u nás méně. Hry v karty u starší generace silně poklesly; hrají teď většinou mladí chlapci. Hrají také 

kulečník. 

 

194) 

Poklidný život staré vesnice před 30 lety je ten tam. Dnešní život to je shon, to je zápas s časem a někdy i 

nervák. Společnost vyřešila soc. rozpory, ale máme k řešení tolik drobnůstek a malých potíží, které lidem 

otravují jejich každodenní život. A je k tomu jen třeba trochu dobré vůle. Zdá se, že ani úřady mnohde neřeší 

drobné potíže tak, aby lidem pomohly. Mám dojem, že největší úkol leží před námi, získat srdce člověka, cítit 

s ním, vyslechnout jeho trampoty a pomáhat. Není k tomu třeba žádný plán, žádné usnesení, jen zdravý 

lidský rozum. 

 

Ani to dlouho slibované místní hospodářství ještě neklape. A mechanizována domácnost, ta má tolik poruch 

a nutných oprav. Kámen úrazu je nedostatek náhradních dílů. A pak milému občanu nezbývá nic jiného, než 

dobře zaplatit za melouch, nebo čekat a to by …. A kdo na to doplácí? Naše ženy, které většinou 

zaměstnané, pak ručními pracemi ničí si zdraví a ztrácí čas. A to již vůbec nemluvím o nákupech, kde sice 

zboží je, ale kde se všude musí čekat. A co děti odvést do školky a na nějaký spolkový život není čas ke škodě 

věci. 

 

195) 

A život běží dál a svět je stále krásný a stojí opravdu zato žít. I přes ty každodenní starosti a trampoty, které 

nám připravuje. Vždyť nebylo toho málo, co se na bedra našeho občana v tomto roce všechno sesulo. 

Nemůže být vždy svatba, přijdou i denní starosti; myslím si, že i tyto vyřešíme. 



Móda ve vesnici má své nedostatky. Těžko bys dnes poznal naši dívku, která stejně tak, jak její kamarádka v 

městě se dovede obléci a dovede své vnady, jak se patří uvést! Žasneš, nohy v silonu v bezvadné obuvi, 

krásná sukně, blůzka a účes a la Paříž, nebo Londýn. Dívky jsou brzy vyspělé a od 15 let již převážná část z 

nich má nápadníka.  

 

Nejinak se chovají mladí hoši a muži, ale i starší generace se ráda obléká. A musíme přiznat, že naše 

konfekční tvorba již něco dovede. Jen mi poněkud vadí ta určitá uniformita třeba v těch šusťácích, kabátech 

a p.  

 

A dále šumí staleté lípy v obci nad našimi hlavami a připomínají nám, že čas letí a je na nás, jak ho využít. 

Naše mladá generace na rozdíl od staré, již ten život užívá a nezná jen práci. A to je myslím si dobře. 

 

196) 

Konec každého roku vyvolává předsevzetí a nutí člověka k bilanci. Konec roku znamená vždy další odhodlání 

vyšším cílům, k lepším výsledkům. Myslím si, že můžeme být spokojeni. Zvedaly se číše, polibky utvrzovaly 

vzájemnou lásku, která je tolik potřebná pro náš všední každodenní život.  

 

Náš život je velmi složitý a v jeho každodenních starostech poznáváme, že potřebujeme jeden druhého a že 

život bez vzájemné podpory by klesl na úroveň zvířat. Poznáváme, že přes velké cíle, které si dáváme, tak 

málo známe sebe. Tak nějak jsme zalezli do ulit a je nám nějak lhostejný člověk, jeho každodenní starostí, 

jeho cíle drobné radosti a práce. Málo člověka za jeho života hodnotíme. Až potom na hrobě, kdy pějí ódy 

na jeho obětavost a občanské ctnosti. I když toto nelze generalizovat, není tomu všude tak, přece 

nemůžeme před zápory zavírat oči. 

 

Nekončím tyto stránky lkáním, ale pevnou vírou, že v nových podmínkách najdeme cestu k sobě v poznání, 

že je povinnosti každého z nás vytvořit svou prací v životě zábrany lidské subtilnosti, vytvořit výchovou 

mladé generace podmínky k pravému naplnění smyslu lidského života. 


